
مسئول امور سرمایه گذاری در شهرداری قم :

زیرساخت های سرمایه گذاری در قم فراهم است

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم اعلام کرد:

اتصال تمام مدارس روستایی قم 
به شبکه ملی اطلاعات
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مدیرکل مدیریت بحران استان قم اعلام کرد:

قم دروضعیت هشدار
 موج دوم کرونا 
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با رعایت پروتکل ها اجازه ندهیم وضعیت قرمز قم شود 
باید فرهنگ استفاده از ماسک نهادینه شود 

قائم مقام مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم:

شبکه های برق استان قم 
ضدسرقت می شود

ثبت یک مورد وقف جدید در پردیسان

استاندار قم گفت: حضور و مشارکت مردم در طرح همدلی و 
مواسات مومنانه در بحران کرونا قابل تقدیر است. بهرام سرمست 
ظهر شنبه در جلسه شورای استانی نهادهای انقلابی، حمایتی، 
کرامت  سالن  در  که  دولت  با  نهاد  مردم  سازمان های  و  عمومی 
استانداری برگزار شد، ضمن تقدیر از تلاش های صورت گرفته در 
طرح همدلی و مواسات مومنانه در ایام شیوع ویروس کرونا بیان 
کرد: با اقدامات موثر خیرین، نهادها و دستگاه های دولتی جایگاه 

استان قم را که همیشه پیشگام و الگوی سایر استان ها بوده است

رییس جمهوری با تاکید بر اینکه مراسم عزاداری امام حسین)ع( 
در سراسر کشور باید با رعایت اصول بهداشتی و با شکوه برگزار 
شود، گفت: دوگانگی "جان و نان" و "عزاداری و سلامت" غلط 
است، هر دو باید با رعایت پروتکل های بهداشتی، در کنار هم 
باشند.  حجت الاسلام والمسلمین »حسن روحانی« صبح شنبه 
در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا اظهارداشت: یکی از مسائل 
مهمی که ما امروز بحث کردیم و مردم نیز باید مطلع باشند مساله 

سوگواری در ماه محرم الحرام است. این جای تاکید نیست همه

استاندار قم ؛ 

استان قم پیشگام در حمایت از 
اقشار آسیب پذیر بود  

روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا؛

دوگانگی »جان و نان« و »عزاداری 
و سلامت« غلط است
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روزنامه
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رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم از به بهره برداری رسیدن 
باغ پرندگان تا دو ماه آینده خبر داد و گفت: طبق قرارداد سرمایه گذار باید ۹۹ گونه 
با تعداد سه هزار و ۸۰۰ پرنده برای باغ پرندگان تأمین کند.  مجید اخوان با اشاره به 
اهمیت پیگیری و انجام به موقع پروژه ها در کسب رضایت شهروندان، اظهار داشت: 
انتظار برای پایان پروژه ها باوجود تمام مشکلات پیش آمده و خارج از اراده شهرداری 
و شورای اسلامی شهر قم مطلوب نیست. رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای 

اسلامی شهر قم در جریان قرار گرفتن مردم در سیر تکاملی پروژه ها را یکی از

مدیرکل آموزش های فنی و حرفه ای استان قم با اشاره به اثربخشی آموزش با نیاز 
بازار کار، گفت: ۸۰ درصد آموزش های ارائه شده منجر به ایجاد شغل شده است. 

محمود تقی پور در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم با اشاره به اینکه سال 
گذشته بیش از ۲۶ هزار نفر در مراکز این اداره کل تحت آموزش قرار دارند، گفت: 
۱۲ هزار و پانصد نفر در مراکز آموزش دولتی، ۱۴ هزار نفر در آموزشگاه های آزاد 
تحت پوشش و بیش از ۷۵۰ نفر توسط تیم های روستایی در روستاهای استان، سال 
گذشته تحت آموزش قرار گرفتند. وی افزود: امسال یک میلیون و چهارصد هزار نفر

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم :

باغ پرندگان تا 2 ماه آینده به بهره برداری می رسد
مدیرکل آموزش های فنی و حرفه ای استان قم :

سه مرکزفنی وحرفه ای دیگر باید در قم احداث شود 

8 8

مراقب هم باشیم 

 در فرازی از کتاب »چنگیزخان« اثر ارزشمند »واسیلی یان« نویسنده روس آمده 
است در آن روزگاران سیاه، در پهنه گسترده ای از جهان در شرق، خانواده ای نبود 
که داغ دار عضوی دور یا نزدیک نباشد که به شمشیر چنگیزیان، به بی رحمانه ترین 

شکل و شیوه قصابی نشده باشد.
امروز و در هزاره سوم که »ویروس کرونا« فاز دوم حمله خود را وحشیانه تر آغاز کرده 
ناخودآگاه به یاد جمله نویسنده روس درخصوص حمله چنگیز می افتم. چون همه 
ما در بخش های وسیعی از جهان، عضوی از خانواده اصلی و یا عضوی از خانواده 
شغلی یا دوستی نازنین یا آشنایی دور را در همین مدت از دست داده ایم و حتی در 

هراس ایم که نکند بعدی ما باشیم!
در غالب کتب تاریخی، چنگیز در سیاهۀ خوان خوارانی قرار می گیرد که در 
مقیاس جهانی دست به کشتار وسیع زد تا جایی که در برخی تحلیل ها از وی 
به عنوان »خادم به محیط  زیست« یاد می شود! چون در برخی سرزمین ها، کشتار 
کلی و پاک سازی کامل کرد به طوری که تا صد ها سال انسانی در آن مناطق نماند تا 
برای منابع طبیعی تهدیدی محسوب شود!امروز نیزدرخصوص کرونا گفته می شود 
با فلج کردن برخی از ابعاد زندگی انسان مدرن، به طبیعت و محیط  زیست زنگ 

تنفس داده است!
با این وصف، بی راه نیست اگر بگوییم امروز در میانۀ هجوم یک »میکرو ارگانیسمِ« 
عجیب هستیم که در یک عقب نشینی تاکتیکی و بسیار هوش مندانه، مانند فاتحان 
خون خوار تاریخ، دوباره به انسان مدرن و مست از غرور علمی و اعتمادبه نفس کاذب 
تاخته و حملاتش به اندازه ای دقیق و متفکرانه است که برخی، توهّمات و تصوّراتی 
چون »هدایت از سوی فرا زمینی ها و ساخته و پرداخته دشمنان فضایی انسان 

بودن« را نیز در مورد آن طرح می کنند!
این ادعا را نمی توان پذیرفت مگر آن که به اثبات برسد اما حقیقت این است 
که برابر آماری که روزانه مراجع رسمی اعلام می  کنند کرونا در فاز دوم حملات 
خود، کودکان و نوجوانان را نیز هدف قرار داده و جوانان زیادی را زمین گیر کرده 
و همچنین درصد و سرعت مرگ و میر را در میان گروه های سالم نیز افزایش داده 
است. برخی اظهارات تخصصی نیز حکایت از بروز ایست قلبی ناگهانی در میانه 
فرایند درمان برای بسیاری از بیماران میان سال مبتلا به کرونا می دهند که نباید از 

کنار آن به آسانی گذشت.
برابر موارد گفته شده شایسته است نهادهای رسمی، گروه های مرجعی چون 
رسانه ها و همچنین فعالان شبکه های اجتماعی زنگ های خطر را ممتد کنند و 
در این زمینه هشدارها را متواتر سازند تا انسان که یکی از »سازگارترین« گونه های 
تاریخی و جغرافیایی را به سبب همین ویژگی،  تار  و  هستی است و ادوار تیره 
به سلامت از سر گذرانده و از هر کدام تجربه اندوخته است، از این میدان جنگ 
وحشتناک که همه در تیررس تک تیراندازی بی رحم در مقیاس »نانومتر« هستیم، 
نکات ایمنی را رعایت و با زدن ماسک و رعایت فاصله و بهداشت فردی، از خود و 

دیگران مراقبت کنیم. 
نکته آخر این که تا روزی که واکسن موثر و مطمئن ساخته و به بازار عرضه شود تنها 
راه مقابله با این ویروس، رعایت نکاتی است که از بام تا شام در همه بلندگوها تکرار 

می شود#همه  جا با ماسک  و دست کش.

سخنگوی وزارت بهداشت :

کرونا جان ۱۹۵ نفر دیگر را در ایران گرفت
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۲۸۸ هزار و 
۸۳۹ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده اند و با فوت ۱۹۵ نفر در 
۲۴ ساعت گذشته، شمار جان باختگان کرونا در کشور به ۱۵ هزار و ۴۸۴ نفر رسید. 
سیما سادات لاری روز شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در 
کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس بیان کرد: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر امروز 
)چهارم مرداد ۱۳۹۹( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، دو هزار و ۳۱۶ بیمار 
جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که هزار و ۲۹۸ مورد بستری شدند. 
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و فناوری اطلاعات استان قم گفت:  ارتباطات   مدیرکل 
پرشتاب  توسعه  و  رشد  امید  و  تدبیر  دولت  ابتدای  از 
استان  این  روستاهای  ارتباطات  فناوری  زیرساخت های 
روستاهای  امروز  که  به گونه ای  گرفت  قرار  کار  دستور  در 
هستند.   زیرساختی  قوی  بسیار  ظرفیت های  دارای  قم 

سید رضا موسوی با اشاره به هدف گذاری هوشمندسازی  
۱۶۶ مدرسه و اتصال آن ها به شبکه ملی اطلاعات افزود: 
هم اکنون تمام مدارس روستایی قم به شبکه ملی اطلاعات 
روستاهای  تمام  اتصال  داد:  وی  ادامه  شده است.  متصل 

بالای ۲۰ خانوار استان به شبکه ملی اطلاعات، ایجاد ۲

 جونم بیزار برو
اینقده بمن تو ور نرو

اینقده بمن نکو
من نمخامت دیگه جونم

بیزار و برو
با من شوخی نکن
که خیلی بدم میاد
از یاد ببر جون من

خالخالون جرو
اگ باز اوصول بیایی و یه کولی راه بری 

من میرافم بروت تو. رو میزنم یهو
نار ترکیده به جفت لبات گفته آفرین

وقتی با من تو حرف میزنی انجیرک نجو
اگ آب به دستته نخور و زود بیزار و زمین

هر وقت که من صدات میکنم
غیغاجکی نرو

یادت میاد که خورده بودی تا دم گلوت
یک کاس لکین اماج و دوتا کاسه آش جو

روم به دیفال گلاب به تو روت
بویه میزدی پا میشدی ز جا و میخوردی تیلو تیلو

یادت میاد یه رو اومدم دا بیبینمت
تو کوچه چال خروس نه خدایا تو کوچه رو

حتمن یادت میاد میون کوچه یزدیا 
به تقی اوس غلوم تو کردی یهو خیجو
یادت میاد که سر کوچه چل اخترون 
قیل ریزیوم نبود نشستیم رو قلوه رو
یادت میاد یه رو توی تنگه دلاورون

با دایی ابول تو روخدونه کردیم پا شنو
خارجنگ گازت گرفت

هوارت بلند شد 
گمون کنم گرفت دو تا ... از جلو

هیچکه بدادمون نرسید هر چه داد زدیم
گفتم الو گرفتم و رفتی بدوبدو

زود بار بونه ات رو جم کن و زودتر بچش جونم
دست از جونم بی وردارو یالا دیگه برو
گفتی بمن که دایی عباس چکار کنم 
گفتم بتو جونم دیگه اینجور جاها نرو

خوش اومدی جونم

بدینوسیله به اطلاع می رساند شرکت شهرک های صنعتی استان قم در نظر دارد 
نسبت به واگذاری  ۱۲ قطعه زمین صنعتی برای صنایع غذایی، دارویی و بهداشتی  
در شهرک صنعتی شهاب را طبق جدول ذیل به  اشخاص حقیقی و حقوقی دارای 

جواز تاسیس از طریق مزایده عمومی اقدام نماید.
لذا متقاضیان سرمایه گذاری می توانند از تاریخ انتشار این فراخوان به مدت ده 
روز همه روزه غیر از ایام تعطیل جهت انتخاب زمین و ارائه درخواست همراه با جواز 
تاسیس معتبر به شرکت شهرکهای صنعتی به نشانی قم ۴۵ متری شهید صدوقی 
بلوار عطاران نبش کوچه ۴مراجعه نمایید و یا جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 
تلفن های 0۲۵۳۲۹0۴7۲0 ویا  0۲۵۳۲۹۱۹۲00 داخلی ۲۲۱ تماس حاصل 

نمایند.
تذکر:

به درخواست کلی بدون ذکر شماره قطعه و یا فاقد جواز تاسیس معتبر ترتیب اثر 
داده نخواهد شد

شرایط پرداخت:
۳0 درصد نقد و 70 درصد اقساط ۳0 ماهه)۱0قسط سه ماهه(

آگهی فراخوان عمومی

  شناسه آگهی : ۹۲۲۷۸۹

شرکت شهرک های صنعتی استان قم
عباس فرساد*



یکشنبه -پنجم مرداد ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25082

 
 رییس جمهوری با تاکید بر اینکه مراسم عزاداری 
امام حسین)ع( در سراسر کشور باید با رعایت اصول 
بهداشتی و با شکوه برگزار شود، گفت: دوگانگی 
"جان و نان" و "عزاداری و سلامت" غلط است، هر 
دو باید با رعایت پروتکل های بهداشتی، در کنار هم 

باشند. 
روحانی«  »حسن  والمسلمین   حجت الاسلام 
کرونا  با  مقابله  ملی  ستاد  جلسه  در  شنبه  صبح 
اظهارداشت: یکی از مسائل مهمی که ما امروز بحث 
کردیم و مردم نیز باید مطلع باشند مساله سوگواری 
در ماه محرم الحرام است. این جای تاکید نیست همه 
می دانند زندگی ما مردم ایران و شیعیان و مسلمانان 
با عشق امام حسین)ع( عجین شده و این با همه 

مسائل متفاوت است.
وی افزود: فرهنگ عاشورا و فرهنگ محرم و عشق 
به اباعبدالله الحسین )ع( سوگواری برای آن بزرگوار 
طول  در  و  کودکی  از  ما  است.  مهمی  مساله  یک 
تاریخ مان همیشه اینچنین بوده است. کشورهای 
دیگر و همسایگان ما هم به خوبی عزاداری می کنند، 
ولی ایرانیان همواره توجه خاص و ویژه ای نسبت به 
اهل بیت و در میان اهل بیت، توجه خاصی نسبت 
به اباعبدالله الحسین دارند. در روایات ما عزاداری 
برای همه شهادت ها و وفات بزرگان و پیغمبر و ائمه 
است اما یک تاکید ویژه برای عزاداری امام حسین 

)ع( شده است.
رییس جمهوری گفت: در روایات فراوان آمده است 
البته  دارد  دیگری  جایگاه  )ع(  حسین  زیارت  که 
زیارت همه ائمه جایگاه بلندی دارد ولی عزاداری 
برای امام حسین)ع( عشق به امام حسین )ع( چیز 

دیگری است که در عمق و جان ما است.
روحانی یادآورشد: یک وقتی در جامعه ما بحث 
سلامت یا اقتصاد، سلامت یا معیشت، نان یا جان 
بود ولی مردم ما روشن کردند که این دوگانگی غلط 
است و ما چنین دوگانگی نداریم. بله هم جان و هم 
نان، هم سلامت و هم معیشت هر دو با هم، مردم 
به خوبی ثابت کردند که این دو باید در کنار یکدیگر 

باشند.  
 وی اضافه کرد: البته ممکن است هر روزی بحثی 
مطرح شود و الان که به ماه محرم رسیدیم بحث 
دو، هم  یا سلامت مطرح شود، خیر هر  عزاداری 
عزاداری امام حسین )ع( و هم توجه به پروتکل های 
بهداشتی اینها مانعه الجمع نیست، باید اینها را جمع 
کرد و در کنار هم قرار داد. ما هم باید سوگواری امام 
یک  و  بلند،  فرهنگ  یک  عنوان  به  را  حسین)ع( 
فرهنگی که در تاریخ منجی ما بوده پاس بداریم. 
انقلاب و پیروزی و دفاع مقدس اگر بوده، همه ما در 

همه جا مرهون امام حسین )ع(  هستیم.
روحانی گفت: اینکه ما یک ملت مقاوم داریم که در 
برابر آمریکا ایستاده و مقاوم است از فرهنگ کربلا و 
امام حسین)ع( است که این ملت شجاع و قوی را 
بنابراین  است،  قرارداده  استوار  دشمنان،  برابر  در 
سوگواری و جلوگیری از شیوع بیماری کرونا قطعا هر 

دو باید در کنار هم باشد.
رییس جمهوری گفت: ما ماه رمضان را در دوران 
کرونا تجربه کردیم؛ مردم قرآن برسر گرفتنن و عبادت 
کردند وشب های احیا عده ای با رعایت فاصله گذاری 
اجتماعی به مساجد و محافل رفتند و عده ای در 
خیابان وعدهای هم در فضای مجازی و برخی هم 
این مراسم را از طریق رسانه ملی دنبال کردند، قرآن 
بر سر گرفتند همه این آیین ها را انجام دادند واصول 

بهداشتی را هم رعایت کردند.
در مراسم های ماه محرم فاصله گذاری 

اجتماعی باید رعایت شود 
رمضان  ماه  افزود:  امید  و  تدبیر  دولت  رییس 
رمضان  »ماه  بگوید  که  نبود  کس  هیچ  شد  تمام 
باعث شیوع بیماری شد«، شاید بعد از ماه رمضان 
تعطیلات و برگزاری عروسی عامل شیوع شده باشد، 
اما خود ماه رمضان و ایام عبادت و شب های احیا را 
هیچ کس حتی معاندان هم نتوانستند بگویند باعث 

شیوع بیماری شده است.
محرم  ماه  برای  نیز  اکنون  داشت:  اظهار  وی 
هم باید به نحوی عمل کنیم تا بهانه ای در اختیار 
دشمنان قرار نگیرد؛ عزاداری امام حسین )ع( در 
شهرها و روستاها در همه مناطقی که وضعیت قرمز 
و زرد و سفید وجود دارد، اما با تراکم کمتر و رعایت 

فاصله گذاری باید انجام شود.
رییس جمهوری گفت: در مراسم های ماه محرم 
فاصله گذاری اجتماعی باید رعایت شود؛ تراکم در 

مراسم عزاداری امام حسین )ع( طوری که جمعیت 
زیادی در یک فضای کوچک نباید بوجود بیاید، تراکم 
جمعیت در این مراسم ها باید کنار گذاشته شود و 

پروتکل های بهداشتی باید حتما مراعات شود.
روحانی با تاکید بر این که در مراسم های ماه محرم 
پروتکل های ابلاغی وزارت بهداشت باید کامل رعایت 
شود، افزود: ضدعفونی باید انجام شود مردم نیز همه 
باید ماسک بزنند زمان عزاداری دست خودمان است 
می تواند ۳ تا ۴ ساعت باشد التبه طولانی بودن زمان 
عزاداری ممکن است ما را در مسیر شیوع قرار بدهد؛ 
عزاداری انجام دهیم، اما لازم نیست ۳ تا ۴ ساعت 
باشد، بلکه میتواند یک زمان کوتاه تری، یک تا ۲ 

ساعت در نظر گرفته شود.
عاشورا،  مانند  روزهایی  البته  کرد:  اضافه  وی 
تاسوعا و اربعین برای ما روزهای ویژه و مهمی در 
ماه های محرم و صفر است؛ ایام عزاداری می تواند 
۴ تا ۵ روز باشد و زمان حضور در مراسم عزاداری 
را می توان کوتاه تر کرد، اما اصل عزاداری باشکوه 
و عظمت مانند همه سال ها برگزار خواهد شد؛ اما 
در این شکوه، امسال ماسک زدن هم جزو همین 
شکوه است و رعایت فاصله گذاری هم جزو از این 
شکوه است؛ عدم تجمع و تراکم در یک مکان هم 
جزو همان شکوه است هم باید قدرت و عشق به امام 
حسین )ع( و اطاعت از خدا را نشان می دهیم، که 
این عشق، دستور خدا و پیامبر)ص( و اسلام است 
این شکوه و جلال و عظمت را نشان می دهیم و هم 

پروتکل های بهداشتی را رعایت می کنیم.
و  برای شیعیان  باید  ایران  اینکه  بیان  با  روحانی 
برگزار  )ع(  حسین  امام  عزاداری  که  کشورهایی 
می کنند الگو شود و این الگو باید به بهترین شکل 
انجام شود، گفت: بین مبلغان و حوزه های علمیه، 
دفاتر و سازمان تبلیغات اسلامی، وزارت کشور و وزات 
بهداشت هماهنگی خوبی ایجاد شده و همه با هم 

تلاش کردند.  
کسی نمی تواند بین دین و علم فاصله 

ایجاد کند
رییس جمهوری با تاکید بر این که همه باید اصول 
بهداشتی را نسبت به نذورات در ماه محرم رعایت 
غذایی  مواد  می توانند،  که  آنهایی  گفت:  کنند، 
)گوشت و برنج و ...( را به صورت خام و خشک در 
منزل مردم و به ویژه نیازمندان توزیع کنند، اما عده 
ای دیگر که نحوه نذر آنها به صورت پخت غذا است، 
باید اصول بهداشتی را مراعات کنند و نذری ها را به 
 صورت بسته بندی بهداشتی انجام دهند و در جایی 

سفره پهن نکنند که مردم دور هم جمع شوند.
وی یادآورشد: دستورالعمل ها در محرم و صفر باید 
کاملا  محرم،  امسال  فضای  تا  شود،  رعایت  کاملا 
حسینی و عاشورایی و با شور اباعبدالله الحسین)ع(، 
در عین حال توام با دستورالعمل بهداشتی برگزار 
شود، کسی نمی تواند بین دین و علم فاصله ایجاد 
کند ما هم به دین و هم به علم عمل می کنیم هر دو 

در کنار هم قرار دارند و از یکدیگر فاصله ندارند.
 روحانی با بیان اینکه فضای محرم امسال کاملا 
حسینی و با شور اباعبدالله الحسین )ع( و عاشورایی 
خواهد بود، ابراز داشت: کسی نمی تواند بین دین و  
علم فاصله ایجاد کند. علم در کنار دین و دین کنار 
علم است و از همدیگر جدایی ندارند. از همه متولیان 
امر از علما، مراجع، مداحان و فضلا و هم متولیان 
مکان از مساجد، حسینیه ها و تکایا می خواهم دست 
به دست همدیگر بدهیم و در چارچوب اصول دین به 

سلامتی همدیگر باشیم.
رییس جمهوری با تاکید بر اینکه هم می خواهیم 
امام حسین )ع( شرکت کنیم و هم یک  در عزای 
عزدار را مبتلا نکنیم، بیان کرد: امیدواریم به بهترین 
وجه مراقب سالمندان و کسانی که بیماری زمینه ای 
دارند، باشیم. خدا عزای آنها را در خانه و در فاصله 
قبول می کند و آنها با فاصله بیشتر و به شکل مجازی 
و تلویزیون می توانند عزاداری کنند و خدا هم قبول 

می کند.
 برای مقابله با کرونا باید بلندمدت برنامه ریزی کنیم

از  دیگری  بخش  در  امید  و  تدبیر  دولت  رییس 
سخنانش گفت: برای هر امری روحیه لازم است، 
نباید جامعه ای روحیه خود را ببازد و دچار اضطراب 
و افسردگی شده و به آنها اینگونه القا کنند که فردا 
بدتر می شود؛ شما نباید اضطراب بیخود به مردم وارد 
کنید؛ ترس و خوف معقول درست است و مردم باید 
از این بیماری به عنوان یک بیماری خطرناک بترسند 
و مراقبت کنند، اما نباید اضطراب و دلهره به مردم 
وارد کنیم؛ بین ترس معقول و اضطراب مرزبندی 
سخت است و باید به این موضوع توجه کنیم؛ این 
اصولی است که مردم باید انجام دهند و در تبلیغات 
نیز مورد تاکید قرار گیرد و در تولید نیز برای آن تلاش 

کنیم.
در  که  میکنیم  تاکید  مردم  به  وقتی  افزود:  وی 
ماسک  باید  کنند،  استفاده  ماسک  از  اجتماعات 
به اندازه کافی به وفور و با قیمت مناسب در اختیار 
مردم قرار داشته باشد؛ در این زمینه وزارت صمت 
انجام  را  خود  وظایف  و  دارد  سنگینی  مسئولیت 

می دهد.
وزارت  سرپرست  گزارش  به  اشاره  با  روحانی 
صمت اظهارداشت: روزانه ۱۱ میلیون ماسک تولید 
تنها  و  می کنند  تولید  هم  دیگران  می شود-البته 
کارگاه های صمت نیست- ماسک باید به اندازه کافی 
تولید شود و از طرف دیگر روحیه بلند نوع دوستی، 
وطن خواهی و یاری یکدیگر، مسئولیت پذیری و 
فداکاری که در ماه محرم و ماه ذیحجه نیز که با عید 
قربان و عرفه و میلاد برخی ائمه هدی و  پربرکت 

است، این امر را بیشتر خواهیم دید.
روز خاص  عرفه هم  داد:  ادامه  رییس جمهوری 
است و ان شاءالله که مراسم این روز خاص با رعایت 
فاصله گذاری  رعایت  و  تاکید  مورد  پروتکل های 
اجتماعی در مساجد و محافل باشکوه برگزار شود؛ 
ماه بسیار مهمی است و باید همه را یاری کنیم و 
مخصوصا که به ایام عید قربان می رسیم همه کسانی 
که تمکن مالی دارند، بتوانند گوشت را بین مردم و 
فقرا توزیع و تقسیم کنند؛ کاری که همه ساله انجام 

می شود.
 وی در عین حال گفت: این ویروس را کوتاه مدت 
نبینیم، بحث هفته و ماه مطرح نیست، ذیحجه و 
محرم و مرداد و شهریور و مهر و ... مطرح نیست باید 
برای تمام سال و حتی ماه هایی از سال آینده برنامه 
ریزی داشه باشیم؛  نمی دانیم چه روزی است و برای 
ما نامشخص است؛ هنوز تا روزی که واکسن تولید و 
تایید شده و به دز کافی توزیع شود، مراحل زیادی 
در پیش داریم- ممکن است گفته شود که تزریق 
یک بار واکسن کافی است یا اینکه دوبار تزریق شود 
– چون اساسا این بیماری ناشناخته است هر چه جلو 
می رویم به نکات جدیدی می رسیم و باید به طور بلند 
مدت چاره اندیشی، برنامه ریزی، نظارت و تلاش 

کنیم و در برابر تخلفات قاطع بایستیم.

دادستان کلکشور در نامه ای  به وزیر خارجه خواستارشد؛

پیگیری حقوقی تعرض جنگنده های 
آمریکایی به هواپیما ایرانی

 دادستانی کل کشور طی نامه ای به وزیر امور خارجه خواستار پیگیری حقوقی و 
قضایی تعرض دو جنگنده نظامی آمریکایی به هواپیمای مسافربری ایران شد. 

به گزارش دادستانی کل کشور، حجت الاسلام والمسلمین محمد جعفر منتظری 
در نامه به دکتر محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه نوشت:  آمریکا مجددا برگ ننگین 
دیگری بر کارنامه سیاه خود علیه نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران افزود و در روز 
پنج شنبه مورخ دوم مرداد ۹۹ پرواز شماره ۱۱۵۲ هواپیمایی ماهان که از تهران به 
مقصد بیروت در حرکت بود، در فضای سوریه توسط جنگنده های آمریکایی با حرکات 
بدلیل  پرواز  این  و خدمه  و مسافران  مواجه شده  با مشکل  آمیز  تهدید  و  خطرناک 
کاهش شدید ناگهانی ارتفاع آسیب دیده اند. وی افزود: با توجه به بیانیه های سازمان 
هواپیمایی کشوری و شرکت هواپیمایی ماهان، پروازهای این مسیر بیش از یک دهه 
بر اساس برنامه ریزی قبلی انجام شده و تابع قوانین و مقررات هوانوردی است، اقدام 
کنوانسیون های  و  الملل  بین  قواعد حقوق  برخلاف  آمریکا  تروریستی  و  خطرناک 
شیکاگو و مونترال صورت پذیرفته که می بایست بمنظور برخورد قاطع و عبرت آموز با 
دولتمردان آمریکا و مقابله با آن در سطح ملی و بین المللی از طرق مختلف حقوقی، 
قضایی و سیاسی بصورت جدی پیگیری شود. دادستان کل کشور تصریح کرد: به 
همین منظور ضروری است دستگاه های مجری از جمله سازمان هواپیمایی کشوری 
و شرکت هواپیمای ماهان بصورت فعال در اجرای ضمائم ۱۳ و ۱7 پیمان شیکاگو با 
دولت سوریه و شورای ایکائو همکاری و گزارش بررسی حادثه و اختلال در امنیت پرواز 
شماره ۱۱۵۲ تهران بیروت را هرچه سریعتر دریافت و بر طبق مواد ۳ مکرر، ۴۴، ۵۴، 
۵۵، ۸۴ وو ۸۵ کنوانسیون شیکاگو اقدامات حقوقی لازم را بعمل آورند. منتظری افزود:  
مستندا به قانون وظایف وزارت امور خارجه و قانون الزام دولت به پیگیری و استیفاء 
حقوق اتباع ایرانی از اقدامات دولت های خارجی به ویژه دولت اشغالگر آمریکا مصوب 
۱۳۸۹ و در راستای ماده ۲۹0 قانون آئین دادرسی کیفری دستور فرمایید بمنظور کمک 
و مساعدت به مسافرین هواپیمای مذکور که از این حادثه تروریستی دچار مصدومیت 
و تالمات جسمی و روحی شده و برای جبران خسارت مادی و معنوی آنان و نیز سایر 
خسارات وارده و پیشگیری از تکرار حوادث مشابه، طرح شکایت صورت گیرد و اقدامات 
لازم انجام و موضوع تا حصول نتیجه پیگیری شود. در این رابطه دادستانی کل کشور 

یگیر موضوع بوده و آمادگی خود را برای هرگونه همکاری اعلام می دارد.

معاون رئیس قوه قضاییه:

دوران بزن در روی حقوقی و قضایی
 پایان یافته است

 معاون رئیس قوه قضاییه و دبیر ستاد حقوق بشر گفت: همانگونه که نیروهای 
مسلح جمهوری اسلامی ایران در عمل ثابت کردند »دوران بزن در روی نظامی« به 
پایان رسیده، قوه قضاییه نیز با استفاده از همه ظرفیت های قانونی و حقوقی داخلی و 
بین المللی به قلدرهای حاکم در واشنگتن ثابت خواهد کرد، »دوران بزن در روی حقوقی 

و قضایی« نیز پایان یافته است. 
علی باقری کنی درباره اینکه آیا تعرض دو جنگنده نظامی آمریکایی به هواپیمای 
مسافربری ایران که در مسیر همیشگی تجاری در حال تردد بوده، طبیعی است یا 
نقض حقوق و مقررات بین الملل به شمار می آید، اظهار داشت: مسیرهای هوایی برای 
هواپیماهای غیرنظامی که به عنوان کریدور شناخته می شود در همه  دنیا مشخص 
است؛ بنابراین نفس ورود جنگنده های فرماندهی تروریستی ارتش آمریکا )سنتکام( 
به حریم این کریدور، به معنای به مخاطره انداختن امنیت هوانوردی بین المللی است 
و نقض آشکار قواعد حقوق بین الملل محسوب می شود و تهدید آشکار حق حیات 

غیرنظامیان است؛  به همین دلیل در مراجع و مجامع بین المللی قابل پیگیری است.
وی با بیان اینکه هواپیما تابع کشور صاحب پرچم است و تعرض به آن نقض اصل 
حاکمیت و استقلال سیاسی کشور محسوب می شود و مسؤولیت بین المللی ناقض را به 
دنبال خواهد داشت، افزود: در حقوق بین الملل نه تنها نقض اصول و قواعد بین المللی، 
بلکه حتی تهدید به نقض آن هم جرم محسوب می شود بنابراین پیگیری تعرض به امنیت 
پرواز هواپیمای ایرانی و صیانت از جان مسافران آن و تأمین امنیت و آرامش آنها حق 
تردیدناپذیر جمهوری اسلامی است. معاون رئیس قوه قضاییه اضافه کرد: در حقوق 
بین الملل با تهدید به تعرض مانند تعرض برخورد می شود و کشور صاحب هواپیما برای 

رسیدگی قضایی به تعرض و تهدید به تعرض به هواپیما و مسافران آن صلاحیت دارد.
باقری کنی تصریح کرد: همه مسافران پرواز ١١۵٢ هواپیمایی ماهان اعم ایرانی و 
غیرایرانی می توانند علیه فرماندهی ترویستی ارتش آمریکا و نیز دیگر آمران، عاملان، 
مباشران و معاونان آن در محاکم ایرانی اقامه دعوا کنند و مدعی خسارت های معنوی و 
نیز صدمات جسمی ناشی از تعرض جنگنده های رژیم آمریکا باشند.معاون رئیس قوه 
قضاییه درباره اینکه جمهوری اسلامی ایران چگونه می خواهد تعرض جنگنده های 
آمریکایی را پیگیری کند، اظهار داشت: یک مسیر حقوقی بین المللی از طریق ایکائو 
و متعاقباً دیوان بین المللی دادگستری وجود دارد. یک مسیر هم مسیر حقوقی قضایی 
داخلی است که طبق قوانین و مقررات جمهوری اسلامی ایران از جمله قانون مقابله 
با نقض حقوق بشر و اقدامات ماجراجویانه و تروریستی آمریکا در منطقه، قوه قضاییه 
هم شکایت هواپیمایی ماهان را رسیدگی می کند و هم شکایت مسافران این پرواز اعم 
از ایرانی و غیرایرانی را مورد رسیدگی قرار خواهد داد.  وی خاطرنشان کرد: همانگونه 
که قوه قضاییه با جدیت تعقیب قضایی دست اندرکاران جنایت ترور سردار سپهبد 
سلیمانی را ادامه خواهد داد، اجازه نخواهد داد حقوق اشخاص حقوقی و حقیقی 

ایرانی مخدوش شده و بازیچه قلدری های حاکمان کاخ سفید قرار گیرد.
 

معاون وزیر وزارت بهداشت:

 همه برای عبور از کرونا باید ماسک بزنیم
 معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تاکید کرد: برای 
عبور از اپیدمی کرونا با وضعیت بهتر همه باید ماسک بزنیم، فاصله اجتماعی را رعایت 

کنیم، در اجتماعات حضور پیدا نکرده و دست خود را مرتب با آب و صابون بشویم. 
دکتر رضا ملک زاده اظهار داشت: اگر مردم این اقدامات را به درستی انجام بدهند 
به راحتی می توانیم از این شرایط عبور کنیم.وی با طرح این سوال که چرا در برخی 
کشورها مرگ ناشی از کرونا یا نداشتند یا خیلی کم بوده است، گفت: کشوری مانند 
ویتنام تا این لحظه هنوز مرگی براثر کرونا گزارش نکرده و بین ۳00 تا ۳۵0 نفر به بیماری 
مبتلا شدند.معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی یادآور 
شد: مردم این کشور به شدت از ماسک استفاده و دقیقا اصول و توصیه های بهداشتی 
را رعایت کردند.ملک زاده ادامه داد: ما هم اگر بتوانیم انضباط اجتماعی را در مورد 
ماسک، فاصله گذاری اجتماعی و حضور نیافتن در تجمع ها و مراسم های مختلف 

رعایت کنیم، می توانیم تلفات ناشی از کرونا را بسیار کاهش دهیم.
وی خاطرنشان کرد: ماسک علاوه بر جلوگیری از انتقال بیماری، عامل مهمی در 

حفاظت از سلامتی افراد و جلوگیری از ابتلا به بیماری کرونا است.
وی تاکید کرد: با این اقدام تعداد بیماران مبتلای نیازمند به بستری در مراکز درمانی 

کاهش می یابد و در نتیجه مراقبت از آنها در بیمارستان ها خیلی بهتر می شود.
معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اظهار داشت: 
میزان انتقال بیماری، از افرادی که ویروس را می گیرند و هیچ علامتی ندارند، بیشتر از 

تعداد بیماران است و با استفاده از ماسک جلوی شیوع بیماری گرفته می شود.

معاون علمی رئیس جمهور :

 داروی ایرانی بیماران کرونایی بزودی
 به بازار می آید 

 معاون علمی و فناوری رئیس جمهور  با بیان اینکه همه نیازهای کشور به تجهیزات 
مقابله با کرونا، توسط شرکت های دانش بنیان ها تأمین شده است، گفت:  داروی  ویژه 

بیماران کرونایی  تولید شرکت های دانش بنیان تا سه هفته دیگر به بازار می آید. 
 سورنا ستاری دیروز در بازدید از پارک علم و فناوری همدان اظهارداشت :از روزهای 
ابتدای شیوع بیماری کرونا در کشور، شرکت ها و مجموعه های دانش بنیان  دست به 
کار شدند و همه تجهیزات مورد نیاز کشور از جمله تجهیزات پزشکی، تولید ماسک، 
دستگاه ونتیلاتور و غیره را در داخل کشور تأمین کردند. وی با تأکید بر اینکه شرکت ها و 
مجموعه های دانش بنیان  در حوزه تأمین داروی بیماران کرونایی نیز خوب عمل کردند، 
عنوان کرد: برخی محصولات تولید شده توسط این مجموعه ها به لیست دارویی کشور 

وارد شده و مابقی نیز تا سه هفته دیگر به بازار می آید.

بایسته های مجلسِ انقلابی
قانون گذار  به عنوان قوه ی  مجلس شورای اسلامی 
وظیفه  که  نهادی  به عنوان  و  قانون  اجرای  بر  ناظر  و 
کلان  سیاست های  تحقق  راستای  در  »ریل گذاری« 

کشور را بر عهده دارد، و آن گونه که مورد نظر امام راحل بوده و همواره مورد تأکید رهبر 
انقلاب است، در »رأس امور« کشور قرار دارد. یقیناً هر اندازه که مجلس به مجلس 
تراز انقلاب اسلامی نزدیک تر باشد و هر آن قدر که نمایندگان مردم در مجلس، خود را 
به معیارها و شاخص های نماینده ی انقلابی نزدیک تر نمایند، تجلّی و ظهور در »رأس 
امور« بودن مجلس در وضعیت کشور، بارزتر و موثرتر نمود خواهد داشت و تحولات 
کشور، بیش از پیش به سمت پیشرفت و عدالت سوق داده خواهد شد. رهبر انقلاب 
در پیام خود به مناسبت آغاز مجلس یازدهم، وظیفه ی رسیدن به این جایگاه مهم را 
بر عهده ی آحاد نمایندگان دانستند و بیان داشتند: »آن که می تواند مجلس را در این 
جایگاه شایسته بنشاند، شما نمایندگان محترمید«. ایشان در ادامه راه رسیدن به این 
جایگاه مهم و البته موانع و آفات محتمل را در پیش روی نمایندگان قرار می دهند و 
می فرمایند: »آنگاه که نمایندگان مجلس با شناخت درست از شرایط و اولویّت های 
کشور، و با کارشناسی، و با حضور فعّال و منظّم، و با پاک دستی و امانت داری، 
وظیفه ی قانون گذاری و دیگر وظایف خود را انجام دهند، مجلس، نقطه ی امید مردم 
و نقطه ی اتّکاء مجریان، و به معنی حقیقی، در رأس امور کشور خواهد بود و چنین 
مجلسی در رساندن کشور به هدف های والا، سهم بسزا خواهد داشت. آفت عمده، 
سرگرم شدن نماینده به حواشی زیان بار، یا وارد کردن انگیزه های ناسالم شخصی و 
جناحی، یا سهل انگاری در کار، یا دسته بندی های احیاناً ناسالم قومی و منطقه ای و 
قبیله ای و امثال آن است«. در ادوار مختلف مجلس، هرگاه نمایندگان این رهنمودها 
را به عنوان خطوط مشی اصلی در انجام وظایف نمایندگی، قانون گذاری و نظارت 
بر اجرای قانون، مدنظر و سرلوحه ی کار قرار داده اند، کشور از برکات قوانین نافذ و 
اثرگذار و نظارت های دقیق و مصلحانه بهره مند گشته است و مجلس »در رأس امور« 
بودن خود را به خوبی نشان داده است، امّا هرگاه نمایندگان به آفات مورد اشاره 

رهبری دچار گشته اند، گاهی خسارات جبران ناپذیری بر کشور وارده گشته است.
در ادامه به تبیین و تشریح راهکارها و آفات مورد اشاره رهبری پرداخته می شود:

 الف( شناخت درست از شرایط و اولویّت های کشور
۱. توجه ویژه به سیاست های کلان کشور، اسناد بالادستی و منویات رهبری
با نگاهی نافذ و  رهبر انقلاب به عنوان راهبر و هدایت گر کشور به سمت اهداف، 
حکیمانه بر مسائل و اولویت های کشور و با بهره گیری از دستگاه های مشورتی همچون 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، سیاست های کلان کشور و اسناد بالادستی نظام را 
تدوین می نمایند. مجلس نیز آن گونه که رهبر انقلاب بارها تأکید نموده اند، نقش 
»ریل گذاری« در راستای تحقق سیاست های کلان کشور را برعهده دارد. اگر نمایندگان 
مجلس اهداف و سیاست های کلان و شرایط و اولویت های کلان کشور را به درستی 

نشناسند، در ریل گذاری مسیر کشور از طریق قانون گذاری موفق عمل نخواهند کرد.
 ۲. تقویت سواد رسانه ای به منظور جلوگیری از قرار گرفتن در دام های رسانه ای و 

حواشی که اولویت های کشور را وارونه نشان می دهند
یکی از آفات مهم در عدم توجه نمایندگان مجلس به اولویت های کشور، وارد شدن 
آن ها به حواشی و قرارگرفتن آن ها در دام های رسانه ای است. رسانه های معاند و 
برخی از رسانه های داخلی به عمد و برخی دیگر سهواً سعی در تغییر اولویت های 
کشور دارند. این رسانه ها مسائل بی اهمیت و کم اهمیت را بزرگ جلوه می دهند و 
مسائل مهم را بی اهمیت و کوچک و این گونه روزها و شاید هفته ها کشور و افکار 
می نمایند.  مشغول  خود  به  را  کشور  مسئولین  مواردی  در  متاسفانه  و  عمومی 
نمایندگان مجلس همچون دیگر مسئولین کشور باید سواد رسانه ای خود را تقویت 
نمایند تا در دام های رسانه ای و حواشی آن گرفتار نشوند و همواره مسائل مهم و 

اولویت دار کشور را مورد اهتمام قرار دهند.
۳. ارجحیت منافع ملی بر منافع قومی، منطقه ای و قبیله ای

نمایندگان مجلس هرچند به وسیله ی مردم از یک حوزه ی انتخابیه و از یک منطقه 
انتخاب می شوند، اما پس از ورود به مجلس، دیگر نماینده ی کل کشور خواهند 
بود و منافع کلان کشور را باید همواره ارجح بر منافع منطقه ای، قومی و قبیله ای 
ببینند. زیرا اگر منافع کلان ملی مورد اهتمام باشد، با پیشرفت، رشد و تعالی کشور، 
تمام شهرها و مناطق کشور رشد و پیشرفت خواهند داشت و اگر با عدم توجه به 
مسائل کلان، کشور دچار عقب ماندگی و آسیب شود، تمام مناطق و شهرها متأثر 
خواهند شد. به عنوان نمونه اگر نمایندگان مجلس یازدهم اهتمام ویژه به حل مسائل 
اقتصادی داشته باشند و به جای آنکه خود را درگیر مسائل اجرایی مناطق، همچون 
تغییر پست ها و مناسب اداری نمایند و به تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی 
بپردازند و بر امور اجرایی در این راستا نظارت نمایند، شرایط اقتصادی کشور در سطح 

کلان بهبود خواهد یافت و آحاد مردم ایران منتفع خواهند شد.
ب( کار کارشناسی:

۱. اهمیّت ویژه به جلسات و مصوبات کمیسیون های تخصصی
کمیسیون های تخصصی مجلس به عنوان مهم ترین رکن تخصصی و تصمیم ساز 
مجلس شورای اسلامی نقش مهمی در تصویب قوانین دارند و اهمیّت و اهتمام 
به جلسات کمسیون ها از موضوعات مورد تأکید رهبر انقلاب بوده است. ایشان در 
دیدار با نمایندگان مجلس در سال ۸۴ می فرمایند: »کار کمیسیون های تخصصی 
هم خیلی مهم است. حضور در کمیسیون ها، سر وقت در کمیسیون ها حاضر 
شدن، کار کردن، واقعاً مطالعه کردن، پیش مطالعه کردن، لوایح را دیدن، طرح ها 
را سنجیدن، با افرادی که لازم است مشورت شود، مشورت کردن، حتّی مباحثه 
کردن در داخل مجلس قبل از اینکه انسان به مرحله ی تصمیم گیری برسد - چه در 

کمیسیون و چه در صحن مجلس - لازم است«.
۲. توجه به مطالعات و بررسی های مرکز پژوهش های مجلس

مرکز پژوهش ها به عنوان بازوی کارشناسی، مطالعاتی و تحقیقاتی مجلس شورای 
اسلامی نقش مشورتی بسیار مهمی را می تواند در تصویب قوانین و اصلاح آن ها و 
همچنین اولویت بخشی به نظارت بر امور اجرایی داشته باشد. سابقه ی فعالیت این 
مرکز نشان می دهد که مطالعات و تحقیقات با ارزشی توسط این مرکز انجام شده است. 
رهبر انقلاب در دیدار تصویری با نمایندگان مجلس یازدهم به اهمیت این مرکز اشاره 
نمودند و فرمودند: »...یکی مرکز پژوهش ها است که مرکز کارشناسی است و بسیار 
مرکز مهمّی است؛ از این مرکز به بهترین وجه استفاده کنید. در گذشته هم خوشبختانه 
در موارد زیادی از مرکز پژوهش ها خیلی خوب استفاده شده؛ این مرکز گاهی کمک 

کارشناسی حیاتی به نمایندگان کرده. این مرکز، مرکز بسیار مهمّی است«.
۳. استفاده از نظرات کارشناسان و محققان بیرون از مجلس

در کنار استفاده از ظرفیت مرکز پژوهش های مجلس، نمایندگان می توانند از 
ظرفیت عظیم کارشناسان و محققان و مجریان مجرب بهره ببرند. به عنوان نمونه 
در مجلس نهم و در زمان بررسی برجام در مجلس و با تشکیل کمیسیون بررسی 
برجام، فرصت مناسبی در اختیار کارشناسان مختلف در راستای تجزیه و تحلیل 
مفاد این موافقت نامه انجام گرفت و نهایتاً این دیدگاه ها در گزارش کمیسیون برجام 
منعکس گردید. قطعاً اگر در آن زمان گزارش کمیسیون برجام مورد توجه بیشتری 
قرار می گرفت، در تصویب برجام دقت عمل بیشتری دیده می شد و قانون »اقدام 

متناسب و متقابل« با ضمانت اجرایی بالاتر و مفاد قوی تر به تصویب می رسید.
 ج( حضور فعال و منظم

یکی از توصیه های مورد تأکید رهبر انقلاب به نمایندگان مجلس، حضور فعال و 
منظم در جلسات مجلس است. ایشان تأکید دارند که »حضور باید منضبط، سر وقت 
و با رعایت دقیقه و ثانیه باشد؛ هم در داخل صحن مجلس و هم در کمیسیون ها«. 
نمایندگان مجلس یازدهم تاکنون نسبت به این موضوع اهتمام لازم را نشان داده اند 
و فعالیت درخوری برای پیگیری مسائل کشور و حل مشکلات آن انجام شده است. 

هرچند این نظم و فعالیت با ایده آل فاصله دارد و نیازمند ارتقاء و بهتر شدن است. 
د( پاک دستی و امانت داری

فرصت  از  استفاده  و  آلوده  زدوبندهای  رانت خواری،  مفاسد،  در  شدن  گرفتار 
نمایندگی برای دست یافتن به منافع غیرقانونی همواره نمایندگان مجلس را همچون 
دیگر صاحبان مسئولیت در کشور تهدید می کند. فساد همچون یک ویروس کشنده 
که قادر است بدن انسان را ضعیف و یا نابود سازد است، می تواند یک سازمان و 
نهادی همچون مجلس را به انحطاط و انحراف بکشاند و یا حتی منجر به این شود که 
نمایندگان برخلاف وظیفه ی قانونی و اخلاقی خود عمل نمایند. آن گونه که عنوان 
شد شفافیت عملکرد نمایندگان می تواند اقدامی پیشگیرانه باشد. در کنار آن وجود 
ساختاری تعریف شده در مجلس به نام »مرکز نظارت بر رفتار نمایندگان« یکی از 

ظرفیت های مهم برای پیشگیری از ورود و گسترش فساد در مجلس است. 
مشاور و رییس حوزه ریاست مجلس

اخبار

بابک نگاهداری*

روحانی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا؛

دوگانگی »جان و نان« و »عزاداری و سلامت« غلط است
مراسم محرم، بهداشتی و باشکوه برگزار شود

 معاون پارلمانی رییس جمهوری گفت: بر اساس نظر "هیات عالی حل اختلاف و 
تنظیم روابط قوای سه گانه" حضور رئیس جمهور و وزیران جهت ارائه گزارش سالیانه 

به مجلس شورای اسلامی در مرداد ماه هر سال تکلیفی نیست. 
ابتدایی مجلس  »حسینعلی امیری« در گفت وگوبی اظهارداشت: در جلسات 
یازدهم، بعضی نمایندگان طی مصاحبه و تذکر به هیات رئیسه و در اجرای ماده ۲۳۵ 
قانون آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی، از رئیس جمهور و وزیران خواستند تا 

در مرداد ماه هر سال در مجلس حاضر و عملکرد و برنامه خود را اعلام کنند.
معاون پارلمانی رییس جمهور ضمن ارائه سابقه تقنینی موضوع در مجلس دهم 
گفت: با عنایت به اختلافی بودن موضوع، دولت با استفاده از ظرفیت های قانون 
اساسی به ویژه بند 7 اصل ۱۱0، موضوع را پیگیری و بر اساس نظر "هیات عالی حل 
اختلاف و تنظیم روابط قوای سه گانه" که رسماً توسط دفتر مقام معظم رهبری به 
مجلس و دولت ابلاغ گردید، حضور رئیس جمهور و وزیران جهت ارائه گزارش سالیانه 

به مجلس شورای اسلامی در مرداد ماه هر سال  تکلیفی نیست.
وی ضمن تاکید بر ضرورت گفت و گوی مستمر اعضای دولت و نمایندگان مجلس 
گفت: البته وزیران و روسای سازمان های دولتی آمادگی دارند داوطلبانه و بر اساس 

توافق با رییس و هیات رییسه مجلس در جلسات علنی و غیرعلنی حضور پیدا کنند.
امیری با بیان اینکه گفت و گوی مستمر دولت و مجلس و اتخاذ راه حل های 
مشترک برای مشکلات جاری کشور از سیاست های راهبردی دولت دوازدهم است، 
اضافه کرد: جلسات مشترک دولت و مجلس و دیدارهای نمایندگان با رئیس جمهور، 
معاون اول رئیس جمهور و وزیران در وزارتخانه ها یا مجلس مطابق برنامه زمان بندی 

شده در این معاونت انجام می پذیرد. به گزارش ایرنا، محمدباقر قالیباف رییس مجلس 
در جلسه علنی روز یکشنبه ۲۹ تیرماه مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر 
محمدرضا صباغیان بافقی نماینده بافق و مهریز  از معاون پارلمانی رییس جمهوری 
خواست تا برای حضور وزیران در جلسات علنی هماهنگی لازم را انجام دهد و وزیران 
برای حضور در صحن یا کمیسیون ها برنامه ای را اختصاص دهند تا بعد از ارائه گزارش 
خود در دو ماه گذشته، در ماه های آینده هم گزارش های مربوط به عملکرد خود را به 

نمایندگان ارائه کنند تا مشکلات موجود شناسایی شوند.
رییس مجلس افزود: مجلس براساس وظایف قانونی خود موضوع ارائه گزارش 
عملکرد سالانه دولت را پیگیری می کند، براساس قانون این مهمترین نشست نظارتی 

است.

معاون پارلمانی رییس جمهوری:

 ارائه گزارش سالانه دولت به مجلس تکلیفی نیست
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سلامت 

پیش دیابت زمانی تشخیص داده می شود که سطوح قند خون ناشتا در 
محدوده ۱00 تا ۱۲۵ میلی گرم در دسی لیتر یا سطوح هموگلوبین A۱C در 

محدوده ۵.7 تا ۶.۴ درصد قرار داشته باشد. 
به گفته موسسه ملی دیابت و بیماری های گوارشی و کلیوی آمریکا، حدود 
۸۴ میلیون بزرگسال، یا تقریبا ۳۴ درصد بزرگسالان در این کشور به پیش دیابت 

مبتلا هستند.
این به معنای آن است که ۳۴ درصد بزرگسالان آمریکایی در هر زمانی آماده 
عبور از آستانه ای هستند که می تواند آنها را راهی مسیر یک بیماری مزمن به 

نام دیابت کند.
اما این امکان نیز برای افراد مبتلا پیش دیابت وجود دارد تا کنترل امور را به 

دست گرفته و از ابتلا به دیابت کامل پیشگیری کنند.
زمانی که قند خون ناشتای شما بالاتر از حد عادی قرار دارد اما نه به اندازه ای 
بالا که به عنوان دیابت تشخیص داده شود، به عنوان فردی مبتلا به پیش دیابت 

در نظر گرفته می شوید.
اما نام پیش دیابت می تواند گمراه کننده باشد و این گونه فکر کنید که قند 

خون من هنوز زیاد بالا نیست.
با هر بار افزایش ناگهانی و سریع قند خون، واکنش عادی انسولین بدن مختل 
می شود. اگر کاری برای اصلاح این شرایط انجام ندهید، در نهایت به دیابت 
کامل مبتلا خواهید شد و وقوع چنین اتفاقی به مدت زمانی طولانی نیاز ندارد. 
پس از ابتلا به دیابت، زندگی شما برای همیشه تغییر خواهد کرد و می تواند 

شامل رژیم های غذایی محدودکننده، عوارض قلبی، مصرف دارو و تزریق روزانه 
انسولین شود.

عوامل خطر برای پیش دیابت 
پیش دیابت زمانی تشخیص داده می شود که سطوح قند خون ناشتا در 
محدوده ۱00 تا ۱۲۵ میلی گرم در دسی لیتر یا سطوح هموگلوبین A۱C در 

محدوده ۵.7 تا ۶.۴ درصد قرار داشته باشد.
شما در معرض خطر بیشتری برای پیش دیابت قرار دارید اگر:

- دارای سابقه خانوادگی دیابت باشید. اگر یکی از والدین یا خواهر و برادرهای 
شما به دیابت نوع ۲ مبتلا باشند خطر ابتلای شما به این بیماری نیز افزایش 

می یابد.
- فردی سیاه پوست، اسپانیایی، سرخپوست آمریکایی و یا آسیایی-آمریکایی 

تبار هستید.
- به فشار خون بالا مبتلا باشید. فشار خون بیش از ۱۴0 روی ۹0 میلیمتر 

جیوه با افزایش خطر ابتلا به دیابت نوع ۲ پیوند خورده است.
- از نظر بدنی فعال نباشید. فعالیت بدنی به کنترل وزن، استفاده از گلوکز به 

عنوان منبع انرژی و افزایش حساسیت سلول ها به انسولین کمک می کند.
- به سندرم تخمدان پلی کیستیک مبتلا باشید. برای زنان، ابتلا به سندرم 

تخمدان پلی کیستیک خطر ابتلا به دیابت را افزایش می دهد.
نشانه هایی که باید به آنها توجه داشته باشید 

اگر پوست بخش هایی از بدن مانند پشت گردن، زیربغل، بند انگشتان، و 

کشاله ران تیره تر از قسمت های دیگر شده اند، شرایطی که به نام آکانتوزیس 
به  مقاومت  از  ای هشداردهنده  نشانه  این  شود،  می  شناخته  نیگریکانس 

انسولین و پیش دیابت است.
از دیگر نشانه های هشداردهنده می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- تاری دید
- تشنگی بیش از حد

- خستگی بیش از حد
- تکرر ادرار

- مشکلات خواب یا بی خوابی مزمن
تنها روش برای آگاهی از ابتلا به پیش دیابت یا دیابت انجام آزمایش خون 

است.
آزمایش قند خون ناشتا مشخص می کند که پس از ۱۲ ساعت پرهیز از 
مصرف خوراکی ها چه میزان قند در خون شما وجود دارد، در شرایطی که 
آزمایش هموگلوبین A۱C سطح متوسط قند خون طی چند ماه را نشان می 

دهد.
چه کاری می توانید انجام دهید 

خبر خوب این است که در صورت ابتلا به پیش دیابت همچنان می توانید 
کنترل خوبی بر این شرایط داشته باشید تا از ابتلا به دیابت پیشگیری شود. 
برای  را  اقدامات  توانید برخی  نیز می  به دیابت  ابتلا  همچنین، در صورت 

مدیریت بیماری خود انجام دهید.
شما قادر به پردازش کارآمدتر انسولین در صورت حفظ وزن سالم هستید. 
ورزش منظم و پرهیز از سیگار نیز می توانند کمک کنند و برای سلامت قلب 

شما نیز مفید هستند.
دیابت و فشار خون بالا بخشی از سندرم متابولیک هستند. کنترل این سندرم 
با رژیم غذایی و سبک زندگی به حفظ سطوح قند خون در محدوده عادی 

کمک خواهد کرد.
برای مقابله با پیش دیابت می توانید موارد زیر را مد نظر قرار دهید:

- نوشیدن یک فنجان آب همراه با وعده غذایی و یک فنجان آب بین وعده 
های غذایی. این به احساس پری و سیری برای مدت زمانی طولانی تر  کمک 

خواهد کرد.
آبمیوه، نوشابه  از  - مصرف میوه کامل برای دریافت فیبر بیشتر و پرهیز 
های گازدار، نوشیدنی های ورزشی و نوشیدنی های انرژی زا. افزایش سریع و 

ناگهانی قند خون می تواند مقاومت به انسولین را در پی داشته باشد.
- نوشتن خوراکی های مصرفی و دلیل آن. زمانی که گرسنه، عصبانی، تنها 
هستید یا موارد دیگر. محرک هایی که موجب غذا خوردن یا پرخوری شما می 

شوند را شناسایی کنید.
- افزایش میزان فیبر در رژیم غذایی برای کمک به کاهش قند خون. فیبر 
اینولین به عنوان یک سرکوب کننده طبیعی اشتها در نظر گرفته می شود که 
می تواند با چربی و دیابت مقابله کند. در یک مطالعه، این فیبر توانایی خود 
در بهبود کنترل قند خون برای زنان مبتلا به دیابت نوع ۲ را نشان داد و در 
مطالعه ای دیگر، شرکت کنندگانی که اینولین مصرف کرده بودند کاهش 7.۶ 
درصدی وزن بدن خود را تجربه کردند، در شرایطی که میزان کاهش وزن برای 

گروهی که این فیبر را مصرف نمی کردند ۴.۹ درصد بود.

نشانه هایی که باید به آنها توجه داشته باشید ؛

پیش دیابت و 6 نشانه آن 
۵دلیل جدی احساس تشنگی مداوم 

احساس تشنگی شدید و مداوم اغلب یکی از نخستین نشانه های دیابت است. 
همه ما می دانیم که تامین آب مورد نیاز بدن برای حفظ شرایط مطلوب سلامت 
اهمیت دارد. این مساله طی ماه های گرم تابستان از اهمیت بیشتری نیز برخوردار 

می شود.
به نقل از "ایزی هلث اپشنز"، ورزش کردن، باغبانی یا حتی نشستن زیر نور 
خورشید برای مدتی طولانی در یک روز گرم و مرطوب می تواند موجب تعریق شود. 
شما از طریق تعریق آب بدن خود را از دست می دهید و برای پرهیز از کم آبی بدن 

باید این آب از دست رفته را جایگزین کنید.
بدن با با ایجاد احساس تشنگی به افزایش دمای بدن و تعریق واکنش نشان می 

دهد و پیامی روشن درباره نیاز به مصرف آب را ارائه می کند.
اما دلایل دیگری نیز برای احساس تشنگی وجود دارند و اگر همواره با این احساس 
مواجه هستید، بدون در نظر گرفتن این که چه میزان آب می نوشید یا در چه شرایط 

آب و هوایی قرار دارید، این می تواند نشانه ای از بروز مساله ای جدی تر باشد.
۵ بیماری که موجب احساس تشنگی می شوند 

هیچگاه نباید مواجهه با احساس تشنگی شدید و غیرقابل تحمل را نادیده بگیرید، 
به ویژه اگر با علائم دیگر همراهی می شود. این می تواند به بروز مساله ای جدی در 

بدن اشاره داشته باشد.
دیابت 

احساس تشنگی شدید و مداوم اغلب یکی از نخستین نشانه های دیابت است. 
زمانی که بدن شما به میزان کافی انسولین تولید نمی کند یا به طور موثر از آن 
استفاده نمی کند، گلوکز بیش از حد در بدن جمع می شود. گلوکز در ادرار آب 
بیشتری جذب می کند و تکرر ادرار را به همراه دارد. این شرایط می تواند به کم آبی 

بدن و احساس تشنگی منجر شود.
کم خونی 

کم خونی یا آنمی به معنای آن است که بدن به اندازه کافی گلبول های قرمز سالم 
در اختیار ندارد. این می تواند به واسطه تخریب یا از دست دادن بیش از حد گلبول 

های قرمز یا ناتوانی بدن در تولید آنها رخ دهد.
کم خونی خفیف احتمالا موجب احساس تشنگی در فرد نمی شود، اما در موارد 
کم خونی شدید، فرد می تواند با احساس تشنگی مداوم مواجه شود. همچنین، وی 

ممکن است سرگیجه، ضعف و تعریق بیشتر را تجربه کند.
بیماری کلیوی 

کلیه های آسیب دیده نمی توانند به خوبی مایعات را در خود نگه دارند و بدن برای 
پیشگیری از کم آبی، از طریق ایجاد احساس تشنگی شما را به نوشیدن آب بیشتر 
تشویق می کند. با این وجود، تعادلی ظریف در اینجا وجود دارد. اگر به بیماری مزمن 
کلیه مبتلا هستید، باید به تورم یا افزایش فشار خون خود توجه داشته باشید که می 
تواند نشان دهنده احتباس آب بیش از حد در بدن و اعمال فشار بیشتر بر قلب باشد.

مشکلات تیروئید 
زمانی که غده تیروئید بیش از حد زیاد یا کم هورمون تیروئید تولید می کند که 
به ترتیب به نام های پرکاری و کم کاری تیروئید شناخته می شوند، شما می توانید 
اضطراب، خشکی دهان، و علائم دیگر که به احساس تشنگی منجر می شوند را 

تجربه کنید.
دیابت بی مزه 

دیابت بی مزه شرایطی نادر است و می تواند موجب احساس تشنگی و تکرر ادرار 
در فرد شود. در بیشتر افراد، کلیه ها حدود یک یا دو کوارت )حدود یک یا دو لیتر( 
ادرار در روز دفع می کنند. فردی مبتلا به دیابت بی مزه می تواند تا ۲0 کوارت ادرار 
بی مزه در روز نیز دفع کند. ادرار دفع شده ظاهر و بویی شبیه به ادرار عادی ندارد زیرا 

اساسا تنها آب است که از بدن دفع می شود.
موارد دیگری که می توانند موجب احساس تشنگی شوند 

برخی انتخاب های سبک زندگی و داروها نیز می توانند موجب احساس تشنگی 
زیاد و مداوم در انسان شوند.

سیگار کشیدن 
تنباکو می تواند بر میزان بزاق تولیدی در دهان تاثیرگذار بوده و آن را کاهش دهد. 
این می تواند به خشکی دهان و احساس تشنگی مداوم منجر شود. همچنین، 
سیگار کشیدن می تواند موجب غلیظ تر شدن بزاق شود، از این رو دیگر حالت آبکی 
نداشته و نمی تواند وظیفه خود برای مرطوب نگه داشتن دهان را به درستی انجام 

دهد.
یک رژیم غذایی کم کربوهیدرات 

یک رژیم غذایی کم کربوهیدرات مانند رژیم غذایی کتو می تواند موجب احساس 
تشنگی در فرد شود زیرا کربوهیدرات ها آب را جذب و در بدن نگه می دارند. بدون 
آنها، تکرر ادرار افزایش می یابد و فرد بیشتر اوقات با احساس تشنگی مواجه خواهد 

شد.
داروهای ادرارآور 

داروهای ادرارآور اغلب برای درمان فشار خون بالا و همچنین نارسایی احتقانی 
قلب تجویز می شوند. داروهای ادرارآور برای دفع مایع اضافه از بدن طراحی شده اند 
که وظیفه خود را به خوبی انجام می دهند. اما این شرایط می تواند احساس تشنگی 

بیشتر را نیز به همراه داشته باشد.
سخن پایانی: به بدن خود توجه کنید 

به سیگنال هایی که بدن برای شما ارسال می کند توجه داشته باشید.
اگر با احساس تشنگی مواجه هستید، این شرایط را نادیده نگیرید. یک لیوان آب 
ساده مصرف کنید یا برای افزایش جذابیت نوشیدن آب می توانید مقداری آبلیمو و 

نعناع به آن اضافه کنید. 
زمانی که دیگر تشنه نیستید، نوشیدن آب را متوقف کرده و خود را مجبور به انجام 
کاری نکنید. همچنین، به هر تغییر دیگری که همراه با احساس تشنگی در بدن 
رخ می دهد، توجه داشته باشید، به ویژه اگر بیش از حد معمول با احساس تشنگی 
مواجه هستید. اگر به مساله ای مشکوک هستید، مراجعه به پزشک برای بررسی 

دقیق شرایط همواره گزینه خوبی محسوب می شود.

مطالعات نشان می دهد؛

ویتامین D می تواند نقش مهمی در بهبود 
کووید ۱۹ داشته باشد

مطالعات نشان می دهد ویتامین D نقش مهم و تکمیلی در درمان بیماری کووید 
۱۹ دارد چراکه قادر به توقف برخی واکنش های پیش التهابی به کروناویروس است.

بررسی ۱0 مطالعه مربوط به نهادهای تحقیقاتی امریکایی، بریتانیایی و آلمانی 
نشان می دهد ویتامین D در درمان بیماری کووید ۱۹ نقش مهمی دارد.

محققان معتقدند واکنش های ایمنی التهابی در از بین بردن مؤثر عوامل بیماری زا 
لازم و ضروری هستند.

محققان در این مطالعه نشان دادند که درمان کمکی با ویتامین D همراه با سایر 
داروهای ایمنوتراپی راهی مفید و سودمند در کاهش التهاب شدید ناشی از کووید 

۱۹ حاد است.
محققان معتقدند متابولیت های فعال ویتامین D می توانند به نرمال شدن ژن های 
تحریک شده از طریق کروناویروس منجر شوند. این شرایط با کمک به درمان بیماران 

کووید ۱۹ همراه است.

آلوده های بیمارستانی 

غذا پختن با پیاز های جوانه زده توصیه نمی شود؛ زیرا در جوانه پیاز مواد سمی 
وجود دارد که برای سلامتی بسیار مضر است. آیا سیب زمینی  هم وقتی جوانه  

می زند، خطری برای سلامتی ما دارد؟ 
غذاهای بسیاری را می شود با ترکیب سیب زمینی و مواد خوراکی تهیه کرد. به 
دلیل مصرف بالای سیب زمینی ممکن است ما به صورت عمده این محصول را 
خریداری و برای مدت زمان طولانی  نگه داریم. قبل از هر چیزی باید بدانیم که نباید 
سیب زمینی و پیاز را در یخچال و زیر نور خورشید قرار دهیم. ایده آل ترین مکان برای 
این محصولات در داخل کابینت بدون رطوبت است. در ادامه »ایرنا زندگی«، برای 

آشنایی بیشتر با این موضوع همراهی می کند.
آیا می شود سیب زمینی های جوانه زده را استفاده کرد؟

به عقیده مرکز سم های طبیعی، سیب زمینی هایی که جوانه می زنند را باید دور 
ریخت. سولانین و کاکونین، دو ماده سمی هستند که در سیب زمینی های جوانه زده 
همچنین  هستند.  مضر  بسیار  ما  سلامتی  برای  ماده  دو  این  می شوند.  یافت 
سیب زمینی  در  کروفیل  ماده  تولید  باعث  نور  )که  شده  سبز  سیب زمینی های 
می شود و به رنگ سبز در می آیند( را باید دور بریزید. البته که ماده کروفیل سمی 
نیست ولی این نشان از افزایش فعالیت تولید سم است. سم سیب زمینی در پوست 

و جوانه های آن وجود دارد.
این سیب زمینی های سمی چه ضرری دارند؟

 سم ِ سیب زمینی وقتی وارد بدن ما می شوند موجب بیماری هایی از جمله بیرون 
روی، حالت تهوع، تب، سردرد و دل درد می شود. برای مطمئن بودن از سلامت 

سیب زمینی ها، بهتر است همیشه آنها را پوست بکنیم. 
برای جلوگیری از سبز شدن و جوانه زدن سیب زمینی ها بهتر است به مقدار 

مصرف خود خریداری کنیم و در جای مناسب نگهداریم.

بررسی های جدید نشان می دهد اگر می خواهید عمر طولانی تری داشته باشید 
باید به جای پروتئین های حیوانی از نوع گیاهی آن استفاده نمایید.

محققان دانشگاه تهران عنوان می کنند: »یافته های ما نشان می دهد مصرف 
پروتئین گیاهی به راحتی با جایگزینی به جای پروتئین های حیوانی قابل افزایش 

است و می تواند تأثیر زیادی بر طول عمر داشته باشد.«
به گفته محققان، رژیم غذایی سرشار از پروتئین های گیاهی نظیر حبوبات، غلات 
کامل و مغزیجات آجیلی، با کاهش ریسک دیابت، بیماری قلبی و سکته مرتبط 
است درحالیکه رژیم غذایی سرشار از پروتئین حیوانی با بروز شماری از مشکلات 
سلامت مرتبط است. در این مطالعه، محققان ۳۲ تحقیق قبلی در مورد ریسک 
مرگ ناشی از بیماری قلبی، سرطان و هر علت دیگری را در افراد بالا ۱۹ سال 

بررسی کردند.
در طول مدت ۳۲ سال، بالغ بر ۱۱۳ هزار مرگ در بین بیش از 7۱۵ هزار شرکت 
کننده حاضر در مطالعه روی داده بود. مصرف زیاد تمام پروتئین ها با کاهش ریسک 
مرگ به هر دلیلی مرتبط بود. مصرف پروتئین گیاهی با ۸٪ کاهش خطر مرگ ناشی 
از هر علت و کاهش ۱۲٪ خطر مرگ ناشی از بیماری قلبی همراه بود. مصرف 
پروتئین حیوانی با خطر مرگ ناشی از بیماری قلبی یا سرطان ارتباط معناداری 
نداشت. نتایج همچنین نشان داد دریافت ۳ درصد انرژی بیشتر از پروتئین های 

گیاهی با کاهش ۵ درصدی ریسک مرگ به هر دلیلی مرتبط است.
از دانشکده پزشکی دانشگاه  تیم تحقیق  »احمد اسماعیل زاده«، سرپرست 
تهران، در این باره می گوید: »دلایل احتمالی مربوط به تأثیرات مفید پروتئین های 
گیاهی شامل کاهش فشارخون، کلسترول و میزان قندخون است که به کاهش 

ریسک مشکلاتی نظیر بیماری قلبی و دیابت نوع۲ کمک می کند.«
محققان بر انجام تحقیقات بیشتر در این زمینه تاکید دارند اما به افزایش مصرف 

پروتئین های گیاهی هم اذعان می کنند.

افزایش طول عمر با مصرف
 پروتئین های گیاهی

آیا غذا پختن با سیب زمینی های 
جوانه زده خطری ندارد؟
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گزارش :    سعیده اسدیان

یکی از سبک های محبوب سفر که طی سال های اخیر به خصوص در بین 
جوانان مورد استقبال قرار گرفته، طبیعت گردی است اما باید بدانیم که برای 
رفتن به طبیعت و اقامت در آن باید به قدر کافی آگاهی داشته باشیم، اینکه کجا 
کمپ بزنیم و چه وسایلی با خود به همراه ببریم، تغذیه مان چگونه باشد و اگر 

کودک داریم باید به چه نکاتی توجه کنیم. 
 سفر حتماً نباید لوکس باشد و برای اقامت هم نیازی به هتل های گرانقیمت و 
آنچنانی نیست، فقط کافی است عزم طبیعت گردی کنید تا با کمترین وسایل دل 

به جاده بزنید و روزهای خوشی را کنار دوستان و خانواده داشته باشید.
یکی از سبک های محبوب سفر که طی سال های اخیر به خصوص در بین 
جوانان مورد استقبال قرار گرفته، طبیعت گردی است اما باید بدانیم که برای 
رفتن به طبیعت و اقامت در آن باید به قدر کافی آگاهی داشته باشیم، اینکه 
کجا کمپ بزنیم و چه وسایلی با خود به همراه ببریم، تغذیه مان چگونه باشد و 
اگر کودک داریم باید به چه نکاتی توجه کنیم. به همین جهت به سراغ ادریس 
کوثری، طبیعت گرد و راهنمای گردشگری رفتیم تا برای مان از بایدها و نبایدها 
در طبیعت گردی بگوید. این راهنمای جوان، خود زاده طبیعت بکر گیلان است 
و با توجه به علاقه ای که از کودکی به طبیعت گردی داشته از سن ۱۶ سالگی به 
صورت جدی به دنبال این موضوع رفته و در حال حاضر هم به عنوان راهنمای 
گردشگری درحال فعالیت است. وی در گفت وگو با خبرنگار فارس، در خصوص 
این که طبیعت ایران چقدر برای سفر جذابیت دارد، گفت: به جرأت می توانم 
بگویم که نقطه به نقطه ایران با یکدیگر متفاوت است. ما وقتی از شمال کشور 
حرف می زنیم، این شمال از آستارای گیلان تا استرآباد گلستان ادامه دارد اما 
نقطه به نقطه با هم فرق دارد و پوشش گیاهی در شرق و غرب ایران متفاوت 
است. در مازندران و گلستان هم همین موضوع صدق می کند و از جنگل و 
ارتفاعات گرفته تا نوع میوه ها و اقلیم های مختلف آب و هوایی را           می توانیم ببینیم. 
به همین خاطر هم اگر کسی یک طبیعت گرد حرفه ای باشد، وقتی      عکسی را           از 
زاویه بالا از جنگل های گیلان، مازندران و گلستان به آن نشان دهیم، به راحتی 
تشخیص می دهد که هر عکس مربوط به کدام استان است، علی رغم این که 
همه شان جزو جنگل های هیرکانی محسوب می شوند. کوثری تصریح کرد: از 
شمال ایران که فاصله بگیریم، یکی از جاهایی که طبیعت معروفی دارد استان 
لرستان است که آبشارهای بی نظیری دارد یا دریاچه گَهَر آن که با شمال کشور 
کاملًا متفاوت است، همچنین در کردستان هم شاهد طبیعت صخره ای بی نظیر 
و هوای فوق العاده هستیم. جالب اینجاست که حتی در یکسری از استان های 
جنوبی کشور هم آب و هوا و طبیعت بکر داریم، مانند شهر ایذه در استان 
خوزستان که تقریبا می توان گفت مثل شمال ایران سرسبز است و در این فصل 
آب و هوای مناسبی دارد یا دزفول که خودش شمال خوزستان است و در نوع 
خود دریاچه ها، رودخانه ها و آبشارهای زیبایی دارد. من این مثال ها را           زدم که 
بگویم هم جنگل های متفاوتی داریم و هم دریا، آبشار، برکه و اقیانوس ابر، در 
واقع همه آنچه که در تمام دنیا وجود دارد، در ایران هم موجود است و این نه تنها 
برای طبیعت گردهای ایرانی، بلکه برای طبیعت گردهایی که از کشورهای دیگر 

می آیند بسیار جذاب است.
طبیعت ایران با سوئیس برابری می کند

این طبیعت گرد با بیان اینکه ما در کل جهان سوئیس را           به عنوان یک مقصد 
طبیعت گردی زیبا می شناسیم، گفت: من یک مسافر سوئیسی داشتم و زمانی 
که وارد شمال کشور شد، واقعا هیجان داشت و می گفت اینجا بی نظیر است 
و اگر از ایتالیا و کشور سوئیس بالاتر نباشد، پایین تر هم نیست و این به دلیل 
تنوع گیاهی در کشورمان است. کوثری در خصوص انتخاب شمال کشور برای 
طبیعت گردی به خصوص از سوی جوانان گفت: من از افراد طبیعت گردی که 
مدام شکایت دارند که چرا مردم به شمال سفر می کنند یا چرا طبیعت را           تخریب 
می کنند، گله مند هستم. اگر ما واقعا دلسوز باشیم باید به جوان ها به خصوص 
جوان ها  اکثر  بدهیم.  آموزش  کرده اند  آغاز  را            طبیعت گردی  تازه  که  افرادی 
در سال های اخیر به طبیعت گردی علاقمند شده اند و شاید نمی دانند باید 
طبیعت گردی مسئولانه را           انتخاب کنند، فرق بین طبیعت گرد و طبیعت گرد 
مسئول شبیه آدم بی خیال و فرد مسئولیت پذیر است، همه به قصد طبیعت گردی 
می روند اما کسی که مسئولیت پذیر است و از اصل اکوتوریست پیروی می کند، 

یکسری نکاتی را           رعایت می کند تا به طبیعت آسیبی نرساند.
طبیعت ارث پدری هیچ کسی نیست

وی گفت: به نظر من سفر کردن خوب است اما باید آموزش دهیم و بدانیم 
طبیعت ارث پدری هیچ کسی نیست و همه می توانند از آن استفاده کنند. 
در مورد طبیعت گردی کاملًا همه چیز به این بستگی دارد که شما به کجا سفر 
می کنید. خود من بعضی وقت ها که به ییلاقات شمال می روم تنها خریدی که 
می کنم آرد، تخم مرغ و ادویه جات است چون در آنجا گاو و گوسفند وجود دارد 
و من می توانم از شیر آنها استفاده کنم یا باغ هایی وجود دارد که می توان از 
سبزیجات  آن استفاده کرد که تمامی اینها هزینه سفر را           کاهش می دهد، اما گاهی 
هم عده ای دوست دارند گوشت مصرف کنند که خوب داستان متفاوت می شود.

چطور هزینه های سفر را کاهش دهیم؟
در طبیعت  اکثراً هم چشمه وجود دارد و هم گیاهان خوراکی که اگر آنها را           
بشناسیم می توانیم هزینه هایمان را           کاهش دهیم. بارها پیش آمده خیلی از 
افرادی که طبیعت گردی می کنند با وجود این که ۵00 متر با چشمه فاصله دارند 
یا رودخانه کنارشان است، برای مصرف خوراکی یا شستشو آب معدنی می برند. 
بنابراین آموزش می تواند هزینه ها را           مدیریت کند. وی در ادامه با اشاره به این که 
متأسفانه عده ای در طبیعت گردی دنبال کننده عده ای دیگر شده اند، گفت:  
من معتقدم باید در طبیعت گردی خودمان کشف و شهود داشته باشیم و فقط به 
شمال کشور بسنده نکنیم. ما در ایران طبیعت های بکر و بی نظیری به خصوص 
در شرق کشور و حوالی خراسان داریم. حتی تهرانی ها به فاصله دو ساعت با 
استان البرز می توانند خودشان را           به طبیعت های بی نظیری برسانند و از هجوم 

به شمال کشور کم کنند.
با توجه به فصل اقدام به طبیعت گردی کنید

کوثری با بیان اینکه پیشنهادم این است که فصل طبیعت گردی را           در نظر 
بگیریم، گفت: ما باید بدانیم که در هر فصل چه پتانسیلی در کشور داریم. اگر 
اهل ماجراجویی هستید، رفتینگ های استان اصفهان و چهار محال و بختیاری 
در این فصل عالی است، این ورزش مهیج عموماً در رودخانه هیرمند انجام 
می گیرد که دارای چهار مسیر با درجه سختی و هیجان های متفاوت از طریق 

قایق سواری است. در فصل زمستان می توانیم به کوه های توچال، شمشک 
و دیزین بروید، یا اسکی کنید یا مسیرهایی را           برای پیاده روی انتخاب کنید، 
مهم ترین موضوع از نظر ما سفر آگاهانه است. کوثری با اشاره به تجربیات خود 
از سفرهای هیجان انگیزی که داشته، گفت: یکی از طبیعت گردی های خیلی 
ماجراجویانه ای که داشتم مربوط به زمانی می شد که می خواستم از ماسوله به 
قلعه رودخان بروم و همان زمان باران و رعد و برق شروع شد و چون در ارتفاع 
خیلی بالایی بودیم با چشمان خود می دیدم رعد و برق به زمین می خورد و به 
چپ و راست می رود، ما برای این که اتفاقی برایمان نیفتد با تمام توان می دویدیم. 
یک بار هم در همین مسیرها گم شدیم و دو روزی را           بدون آب و غذا سپری کردیم 
تا جایی که از شدت گرسنگی مجبور به خوردن برگ درخت شدیم. خیلی سخت 
بود اما الان تنها هیجان و خاطره اش برایمان باقی مانده است. البته که رودخانه 

نوردی و دره نوردی های خاصی هم داشته ام
 وسایل مورد نیاز برای طبیعت گردی

کوثری با بیان این که حتماً در طبیعت گردی بنا بر فصلی که می روید تجهیزات 
مناسب را           به همراه داشته باشید، گفت: رفتن به قله در فصل زمستان آن هم 
بدون تجهیزات مساوی با مرگ است، بنابراین حتماً کسانی که به کمپینگ 
می روند زیرانداز، چادر و کیسه خواب مناسب به همراه داشته باشند و وسایل 

گرمایشی مثل هیترهای کوچک قابل حمل را           با خود ببرند.
اگر قرار است آشپزی کنید حتماً جا آتشی داشته باشید. این جزئی از لوازم 
طبیعت گردی است و کمک می کند تا روی خود زمین آتش درست نکنیم، 
شما می توانید با یک ست ظروف خاص طبیعت گردی حجم کوچکی از کوله 
را           اشغال کنید اما بیشترین استفاده را           از آن ببرید. حتماً در طبیعت گردی های 
خود قرص ها و پمادهای مخصوص پشه برای تابستان، جعبه کمک های اولیه 
و طناب و پارچه محکم را           به همراه داشته باشید. برخی از مواقع پیش می آید 
که ممکن است یکی از همراهان نتواند به راه ادامه دهد و نیاز به برانکارد باشد 
که شما می توانید از طناب کمک بگیرید. طناب خیلی در طبیعت گردی نجات 
بخش بوده و حتی الان دستبندهایی به بازار آمده که وقتی باز می کنیم ۳0 تا 
۴0 متر طناب دارید. این راهنمای گردشگری اضافه کرد: پوتین های مناسب 
طبیعت گردی یکی از گزینه های الزامی است، البته خیلی از جوان ها می گویند 
که ما با صندل و کفش های پیاده روی هم راحت هستیم اما باید بدانید که این 
موضوع در درازمدت مشکل ایجاد می کند و به خصوص در جوان ها در سن ۳0 
و ۴0 سالگی این مشکلات خودشان را           به شکل درد در ناحیه زانو، کمر و گردن 

نشان می دهند.
 تنها چیزی که باید در طبیعت به جا بگذاریم رد پایمان است

وی با اشاره به این که حتماً کوله های خود را           سبک ببندید، گفت: اگر در فصل 
اردیبهشت که هوا معمولًا بارانی است سفر می کنید حتماً وسایل مورد نیاز به 
همراه داشته باشید و تا می توانید از وسایل یک بار مصرف استفاده نکنید. بنا 
بر این است که وقتی به طبیعت می رویم تنها چیزی که به جا می ماند رد پایمان 

می ماند و تنها چیزی که از طبیعت خارج می کنیم عکس های یادگاری ما.
 

راهکارهایی برای در امان ماندن از آزار حیوانات
باید توجه کرد که در جنگل های بکر حیوانات وحشی زیاد  کوثری گفت: 
هستند اما می توانیم به صورت هوشمندانه از آزار حیوانات در امان باشیم به این 
ترتیب که درب ظروف خوراکی را ببنیدم و زباله ها را           در کیسه هایی به صورت 
محکم ببندیم تا بویی از آن خارج نشود، چراکه حیوانات شم بویایی بالایی 
دارند. حتی می توانیم دور کمپ در شعاع ۲ تا ۳ متری طناب هایی ببندیم و 
به آن زنگوله های ریزی آویزان کنیم تا در صورت آمدن حیوانات هم هشداری 
برای ما باشد و هم آنها با صدای زنگوله ها بترسند و فرار کنند. وی ادامه داد: 
مهمترین نکته در طبیعت گردی حفظ طبیعت است، بنابراین فقط اجازه داریم 
از چوب های خشک برای آتش درست کنیم و نباید به پوشش گیاهی آسیبی 
بزنیم. اگر همراه خود زباله هایی مثل پوست هندوانه یا خربزه داریم یا با خودمان 
ببریم یا آنها را           جایی بیندازیم که دام وجود دارد. اگر سفر گروهی نمی رویم، حتماً 
یک راه بلد داشته باشیم و در مسیر از بقیه افراد فاصله نگیریم. حتی اگر با تجربه 
هستیم؛ چراکه موارد زیادی را           شاهد بوده ایم که طبیعت گردان باتجربه جان خود 

را           از دست داده اند.
از موسیقی جاری در طبیعت لذت ببریم

این راهنمای گردشگری تأکیدکرد: اگر خودمان طبیعت گردی می کنیم حتماً 
خودمان را           بیمه کنیم و اگر با گروه می رویم از وجود راهنمای کارت دار رسمی وزارت 
میراث فرهنگی و گردشگری، مجوز و بیمه اطمینان داشته باشیم تا از بروز مشکلات 
غیر قابل جبران پیشگیری کنیم. نکته مهمی که باید به آن اشاره کنم این است 
که حتماً سعی کنیم در طبیعت از موسیقی که به طور عادی جریان دارد استفاده 
کنیم. بسیاری از اوقات شاهد هستیم که گروه های طبیعت گردی با خودشان 
باندهای بزرگ می آورند و حتی خواننده به همراه دارند. این اصلًا برای طبیعت و 
برای گونه های گیاهی و حیوانی خوب نیست. بنابراین هم برای حفظ طبیعت و هم 
برای حفظ سلامت روان خود سعی کنیم به زیباترین موسیقی که در طبیعت نواخته 

می شود گوش کنیم و آرامش خودمان و اطرافیانمان را           مختل نکنیم.
طبیعت گردی در مناطق بکر و با پیاده روی های طولانی مناسب 

کودکان نیست
وی در خصوص حضور کودکان در طبیعت گردی ها گفت: طبیعت گردی 
کودکان با بزرگسالان به دلیل علاقه و سلیقه ای که دارند خیلی تفاوت دارد، 
کودکان در طبیعت به دنبال هیجاناتی مثل شنا در آب یا تاب بازی در جنگل 
هستند. از آنجایی که عموماً کودکان تا یک سنی درک چندانی از زیبایی های 
طبیعت ندارند، نگاهشان با نگاه ما متفاوت است به خاطر همین باید سعی کنیم 
در طبیعت گردی، بچه ها را جایی ببریم که لذت ببرند و این مکان باید با مقصدی 
در  بارها  داد:  ادامه  کوثری  باشد.  متفاوت  کنند  می  انتخاب  بزرگسالان  که 
کوهپیمایی ها دیده ام که بچه دو سه ساله را با خودشان همراه می کنند، طبیعی 
است که اگر در طول مسیر مشکلی پیش بیاید شما بار اضافه خواهید داشت و 
این کار را خیلی سخت می کند. به نظر من بهتر است مکان طبیعت گردی برای 
کودکان به نحوی انتخاب شود که شما نیم ساعت بیشتر با ماشین فاصله نداشته 
باشید، قطعاً طبیعت گردی در مناطق بکر و با پیاده روی های طولانی مناسب 
کودکان نیست، ضمن اینکه باید  احتمال حمله حیوانات وحشی را هم در نظر 
بگیرید.این راهنمای گردشگری در پایان گفت: به همه کسانی که طبیعت گردی 
نکرده اند یا نمی دانند چگونه است توصیه می کنم با کسب اطلاعات کامل 

خودشان را           از این تجربه بی نظیر محروم نکنند.

رییس انجمن عکاسان  استان قم خبرداد:

تهیه ۵۰۰ گزارش تصویری با موضوع کرونا 
توسط عکاسان قمی 

رییس انجمن عکاسان قم با اشاره به برگزاری ۸۱ جلسه نمایش، نقد، تحلیل و 
خوانش آثار هنرمندان عکاس این استان گفت: برگزاری این جلسه ها نقش موثری 
در ارتقای سطح فنی و کیفی عکاسان استان داشته به گونه ای که آثار عکاسان استان 

درجشنواره های ملی و بین المللی همواره حرف برای گفتن دارند. 
ابراهیم سلیمانی برگزاری جلسه های قرار نقد عکس به صورت مستمر و هفتگی 
را از جمله برنامه های ریشه ای و اثرگذار انجمن عکاسان قم دانست و افزود: هدف 
از این اقدام نمایش آثار هنرمندان عکاس، نقد و بررسی آثار و هدایت هنرمندان به 

سمت رشد و تعالی بوده است.
وی با اشاره به ظرفیت های مذهبی استان افزود: نگاه هنرمندانه ، آشنایی به فنون 
روز عکاسی، سوژه های بدیع و پرداخت هنرمندانه موجب شده است تا آثار عکاسان 
استان همواره علاوه بر بازتاب و انتشار در سطح ملی در جشنواره های بین المللی نیز 

به طور مستمر تحسین اساتید این رشته را به همراه داشته باشد.
رییس انجمن عکاسان قم گفت: از زمان شیوع کرونا درقم حدود ۵00 گزارش 
تصویری توسط عکاسانی خبری و هنری قم از وضعیت استان تهیه و در خبرگزاری ها، 

شبکه های اجتماعی و نمایشگاه های مجازی منتشر شده است.
پای مدافعان سلامت درصحنه حضور  به  پا  سلیمانی،  افزود: عکاسان استان 
داشتند و عکس های بسیار ناب و ارزشمندی را از این رویداد ثبت کردند که به منظور 
معرفی آثار فاخر و برجسته عکاسان قمی، نمایش، نقد و تحلیل این آثار در مسیر 
۱0 جلسه اخیر این قرارهای نقد عکس به بررسی آثار عکاسان خبری استان در این 
زمینه اختصاص یافت. وی یکی از راه های پرورش و تربیت هنرمندان عکاس را مشق 
عکس دانست و گفت: نقد آثار عکاسان استان توسط اساتید و پیشکسوتان این هنر 
موجب شده تا علاوه بر هدایت عکاسان جوان به سمت فرم، محتوا و جنبه های 
هنری یک عکس خوب، عکاسان با نگاه داوری در جشنواره های ملی و بین المللی 
بیشتر آشنا شوند. سلیمانی اظهار داشت: برگزاری این نشست های تخصصی و 
آشنایی هنرمندان استان با معیارهای داوری در جشنواره های مختلف موجب شده 
تا آثار عکاسان استان در جشنواره های ملی و بین المللی همواره حرف برای گفتن 
داشته باشند. وی گفت: در تازه ترین این افتخارآفرینی ها، هنرمند جوان این استان 
امیر عربشاهی در جشنواره بین المللی گولر آرتان کشور ترکیه موفق به کسب مدال 

طلای  TFSF )فدراسیون هنر عکاسی ترکیه( شد.
رییس انجمن عکاسان قم،  افتخارآفرینی هنرمندان عکاس استان در جشنواره های 
مختلف را نتیجه برگزاری مستمر جلسه های نقد عکس در این استان دانست و اظهار 
داشت: دراین نشست های تخصصی که در روزهای سه شنبه در نگارخانه فرهنگ قم 
برگزار می شود علاوه بر آثار هنرمندان قم، آثار عکاسان برجسته ایران و جهان نیز مورد 

بررسی و ارزیابی قرار می گیرد.
 

قائم مقام مدیرعامل شرکت توزیع برق استان قم:

شبکه های برق استان قم
 ضدسرقت می شود 

قائم مقام مدیرعامل و مدیر توزیع برق شهرستان قم از تبدیل بیش از ۴0 درصد از 
شبکه فشار ضعیف استان به کابل خودنگهدار به منظور جلوگیری از سرقت خبر داد. 
مهندس رضا مداحی با اشاره به دهمین هفته اجرای طرح های جهادی توسط 
شرکت توزیع برق استان قم گفت: سعی می کنیم در قالب این طرح ها با استفاده از 
ظرفیت واحدهای پشتیبانی، اجرایی و پیمانکاری پروژه های مهم و کاربردی از جمله 

تبدیل سیم های مسی به کابل خود نگهدار را انجام دهیم.
ایجاد  باعث  را  و فرصت طلب  افراد سودجو  وی سرقت سیم های مسی توسط 
خسارت به شبکه توزیع و وسایل برقی مشترکین دانست و اظهار کرد: با تبدیل 
سیم های مسی به کابل های خود نگهدار ضمن برطرف کردن این مشکل، همزمان 

رفع ضعف ولتاژ نیز انجام می شود و ولتاژ مناسبی تحویل مشترکین داده می شود.
قائم مقام مدیرعامل و مدیر توزیع برق شهرستان قم تصریح کرد: تعدیل بار  و تقویت 
ظرفیت شبکه و افزایش قدرت مانور شبکه از دیگر اهدافی است که در اجرای 
اینکه تاکنون حدود ۲۶ طرح در  با بیان  طرح های جهادی دنبال می شود. وی 
پنج شنبه های جهادی اجرا و ۳0 کیلومتر از شبکه به کابل های خودنگهدار تبدیل 
شده است گفت: در این طرح ها بالغ بر ۲0هزار نفر ساعت نیروی اجرایی مشارکت 

داشتند ضمن اینکه بیش از ۵0 میلیارد ریال اعتبار نیز در آن ها هزینه شده است.
مداحی با اشاره به اینکه تاکنون بیش از ۴0 درصد شبکه فشار ضعیف استان به 
کابل خودنگهدار تبدیل شده است خاطرنشان کرد: این طرح ها تا زمانی که تمام 

سیم های مسی به کابل خودنگهدار تبدیل شود ادامه خواهد یافت.

رییس اداره امور شعب بانک ملی استان قم:

۷۳۷ میلیارد ریال وام ازدواج در قم 
پرداخت شد

رییس اداره امور شعب بانک ملی  استان قم گفت:  از ابتدای سال جاری تاکنون 
یکهزار و ۳۵۸ فقره وام قرض الحسنه ازدواج به مبلغ 7۳7 میلیارد ریال توسط بانک 

ملی به زوجین دراین استان پرداخت  شده است. 
غلامرضا صادق زاده خویی کرد: بانک ملی رتبه نخست پرداخت وام ازدواج در 
سطح استان قم را داراست و همسو با سیاست های کلان نظام، توجه به سنت حسنه 

ازدواج را در اولویت کاری خود قرار داده است.
وی افزود: سال گذشته نیز سه هزار و ۴07 فقره وام قرض الحسنه ازدواج به مبلغ 
یکهزار و ۱00 میلیارد ریال توسط بانک ملی در استان قم پرداخت شد که نقش 
مهمی در کمک به زوجین در آغاز زندگی مشترکشان داشت. وی ادامه داد:  در حال 
حاضر سقف وام قرض الحسنه ازدواج برای هر یک از زوجین به مبلغ ۵00 میلیون 
ریال افزایش یافته که دوره بازپرداخت آن ۸۴ ماه با نرخ چهار درصد کارمزد است. 
صادق زاده خویی تاکید کرد: هر یک از متقاضیان تنها یک مرتبه می توانند این 
تسهیلات را دریافت کنند و افرادی که تاریخ عقد آن ها بعد از یکم فروردین ماه ۱۳۹۶ 
بوده و تاکنون وام ازدواج دریافت نکرده اند، در اولویت نخست قرار دارند. وی افزود: 
بانک ملی ایران همواره حمایت از جوانان را دردستور کار خود قرار داده و تسهیل 
سنت حسنه ازدواج و تخصیص تسهیلات قرض الحسنه در این بخش را یکی از 
محوری ترین سیاست های اعتباری خود می داند. وی همچنین گفت:  بانک ملی با 
دارا بودن گسترده ترین شبکه بانکی و استفاده از جدیدترین سیستم های بانکداری 
الکترونیک آماده خدمت رسانی به همشهریان گرامی است و در کنار مردم بودن را 
به خصوص در شرایط خاص اقتصادی حال حاضر،  وظیفه خود می داند، به همین 
دلیل روند پرداخت تسهیلات خرد و کلان موردنیاز اقشار موردنیاز مردم و فعالان 
عرصه های اقتصادی استان را باوجود تنگناهای اقتصادی باقدرت ادامه خواهد داد.

رئیس اوقاف وامور خیریه ناحیه یک شهرستان قم خبرداد:

ثبت یک مورد وقف جدید در پردیسان
رئیس اوقاف وامور خیریه ناحیه یک شهرستان قم گفت: اسناد یک باب ملک 
تجاری واقع در پردیسان به ارزش ۳ میلیارد ریال در این اداره کل به ثبت رسیده است.

سید سجاد موسوی قیداری در گفت وگو با خبرنگاران با اشاره به ثبت یک مورد وقف 
جدید در استان قم اظهار کرد: این موقوفه یک باب ملک تجاری واقع در پردیسان است. 
وی افزود: ملک مذکور با مساحت ۲۱ متر مربع توسط سید محمدرضا صالحی وقف 
شده و ۶ مورد نیت برای آن منظور شده است. رئیس اوقاف وامور خیریه شهرستان قم 
ناحیه یک با اشاره به این ۶ مورد نیت وقف خاطرنشان کرد: چاپ و نشر قرآن و برگزاری 
جلسات قرآنی، برپایی جلسات روخوانی، قرائت و تجوید و ساخت و مرمت دارالقرآن ها، 
ترویج سیره و منش اهل بیت علیهم السلام و برپایی مجالس عزاداری و روضه خوانی و 
مجالس جشن و سرور و اعزام زائران به مشاهد شریفه و ساخت حسینیه، تبلیغ و ترویج 
فرهنگ اقامه نماز، عفاف و حجاب، فرهنگ وقف، فرهنگ جهاد و ایثار و شهادت و نیز 
ساخت مراکز پژوهشی دینی و حوزه های علمیه، تامین هزینه های دانشجویان و دانش 
آموزان بی بضاعت، تجهیز و تعمیر مدارس و دانشگاه ها در مناطق محروم و ساخت و 

تجهیز کتابخانه و مراکز فنی و حرفه ای از جمله این نیت ها هستند.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم اعلام کرد:

اتصال تمام مدارس روستایی قم 
به شبکه ملی اطلاعات

 مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم گفت: از ابتدای دولت تدبیر و 
امید رشد و توسعه پرشتاب زیرساخت های فناوری ارتباطات روستاهای این استان 
در دستور کار قرار گرفت به گونه ای که امروز روستاهای قم دارای ظرفیت های بسیار 

قوی زیرساختی هستند. 
سید رضا موسوی با اشاره به هدف گذاری هوشمندسازی  ۱۶۶ مدرسه و اتصال 
آن ها به شبکه ملی اطلاعات افزود: هم اکنون تمام مدارس روستایی قم به شبکه 
ملی اطلاعات متصل شده است. وی  ادامه داد: اتصال تمام روستاهای بالای 
۲0 خانوار استان به شبکه ملی اطلاعات، ایجاد ۲ سایت جدید در روستاهای 
کوه سفید و صفرآباد، و همچنین ارتقای فناوری روستاهای آمره، نایه، چاهک و 
کهندان به »تری جی« و »فور جی« ازجمله اقدام های صورت گرفته در روستاهای 
قم طی سال های اخیر است. مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم بابیان اینکه 
زیرساخت های فناوری ارتباطات مناسبی در سطح روستاهای استان در دولت 
تدبیر و امید ایجادشده است، اظهار داشت: راه اندازی تجهیزات پهن باند ثابت در 
۱۴۹ آبادی و همچنین اتصال ۱۲0 روستا به اینترنت پرسرعت از طریق اپراتورهای 
وب اقدام های برجسته صورت گرفته برای توسعه عدالت دیجیتالی در استان 
است. موسوی، توسعه زیرساخت های فناوری اطلاعات را یکی از برنامه های مهم 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در قم دانست و افزود: راه اندازی تلفن ثابت در 
۱7۲ آبادی استان، ایجاد و برقراری رومینگ ملی در بیش از ۹۴ روستا و همچنین 
ارتقای پوشش ارتباطی جاده های مواصلاتی استان ازجمله اقدام های مهم در قم 
بوده است. وی توسعه فیبر نوری روستایی را از دیگر طرح های مهم استان دانست 
و گفت: طراحی و ایجاد ۱۲۴ کیلومتر فیبر نوری روستایی برای اتصال ۲۳ سایت 
همراه اول، پنج سایت وب و ۱۲ مرکز مخابراتی از دیگر دستاوردهای دولت تدبیر 
و امید برای توسعه زیرساخت های روستایی در قم است. موسوی بابیان اینکه قم 
ازنظر زیرساخت های ارتباطی از وضعیت بسیار خوبی برخوردار است گفت: این 
استان ازنظر توسعه، حفظ و پایداری ارتباطات شرایط مطلوبی دارد و ظرفیت های 
ایستگاه های  کنار  در  افزود:  وی  است.  ایجادشده  اخیر  سال های  در  خوبی 
مخابراتی و فیبر درون شهری، ۵70 کیلومتر فیبر نوری در سطح استان اجرا 
شده است که با تکمیل طرح های در دست اقدام،  ظرفیت های ارتباطی استان 
ارتقا می یابد. طبق سرشماری عمومی نفوس و مسکن در سال ۱۳۹۵، قم دارای 

۱۲7 روست

رییس سازمان صنعت و تجارت استان قم: 

تولید لوازم خانگی در قم
 مزیت اقتصادی دارد

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم گفت:  تولید لوازم خانگی در 
قم مزیت اقتصادی دارد و مسئولان استان از سرمایه گذاران علاقه مند به فعالیت 
در این حوزه حمایت می کنند.  محمود سیجانی بیان کرد: شهرک های صنعتی قم 
به خصوص شهرک صنعتی محمودآباد و شکوهیه برای استقرار صنایع تولیدکننده 
لوازم خانگی از زیرساخت های مطلوبی برخوردار است و هم اکنون نیز صنعتگران 
متعددی در قالب شرکت های بزرگ و صاحب نام در قم مشغول تولید انواع لوازم 
خانگی با کیفیت بالا و رعایت استانداردهای جهانی هستند. وی افزود: از جمله 
مزایای اقتصادی سرمایه گذاری در بخش تولید لوازم خانگی در قم،  دسترسی 
آسان و کم هزینه به مهمترین بازارهای مصرف کشور و همچنین نیروی انسانی 
ماهر و متخصص است که هر کدام از این موارد نقش موثری در موفقیت اجرای 
طرح های سرمایه گذاری ایفا می کند. وی ادامه داد: علاوه بر این،  صنعت قم از 
گذشته در زمینه قطعه سازی دارای ظرفیت های بالایی در میان سایر استان های 
واحدهای  نیاز  مورد  قطعات  زنجیره  تامین  برای  مساله  این  که  بوده  کشور 
تولیدکننده لوازم خانگی از اهمیت فراوانی برخوردار است. سیجانی گفت: نگاه 
حمایتی مسئولان استان نسبت به این بخش مهم صنعت از دیگر نکاتی است 
که سرمایه گذاری در حوزه تولید لوازم خانگی را در شهرک های صنعتی استان 
برای فعالان بخش خصوصی جذاب می کند. وی بیان کرد: با وجود تحریم های 
ظالمانه و فشارهای اقتصادی ناشی از آن،  قم به سمت تبدیل شدن به قطب تولید 
لوازم خانگی کشور حرکت می کند و تعداد واحدهای صنعتی در این بخش روز به 
روز افزایش می یابد و این بهترین فرصت برای افراد علاقه مند به سرمایه گذاری 
در حوزه تولید است. بر اساس آخرین آمار حجم سرمایه گذاری انجام شده برای 
واحدهای صنعتی و معدنی موجود استان قم بیش از ۵۱ هزار میلیارد ریال است 
که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در ۲هزار و ۲۳۱ واحد صنعتی 
ایجادشده  اشتغال  فرصت  تن  و ۸0۴  هزار  برای ۵۶  استان  معدنی  صنایع  و 
است؛ همچنین قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، 
سلفچگان، محمودآباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات 

)I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.

درهفته گذشته صورت گرفت؛

برقراری ۶ هزار و ۹۲۳ تماس با مرکز 
اورژانس قم 

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: هفته گذشته ۶ هزار 
و ۹۲۳ تماس با مرکز اورژانس ۱۱۵ قم برقرار و منجر به انجام یک هزار و ۵۹۵ 
ماموریت توسط کارشناسان در این استان شد.  محمد شهیدی افزود: در این 
ماموریت ها، یک هزار و ۶۸۴ بیمار و مصدوم به مراکز درمانی قم منتقل شدند. وی 
اضافه کرد: هفته گذشته ۵۱۶ حادثه ترافیکی در استان قم رخ داد که ۲۳۱ مورد 
مربوط به موتورسیکلت سواران بوده است. وی ادامه داد: ۴۱۹ حادثه ترافیکی 
در داخل شهر و ۹7 حادثه ترافیکی در محورهای مواصلاتی رخ داد که به دلیل 
مصدومیت سرنشینان وسایل نقلیه منجر به اعزام آمبولانس به محل حادثه شد. 
به گفته شهیدی، در این حوادث ترافیکی، ۵۱۶ نفر مصدوم شدند که ۳۸۴ نفر 
به دلیل شدت آسیب های وارده به بیمارستان منتقل و ۱۳۲ نفر در محل حادثه 
درمان شدند.  وی با بیان این که هفته گذشته فوتی در محل حادثه ترافیکی نبود،  
خاطرنشان کرد: در این هفته اورژانس هوایی ۲ ماموریت انجام داد و ۲ مصدوم 
حادثه ترافیکی را به بیمارستان منتقل کرد. در حال حاضر ۲۳ پایگاه شهری، 
۱۸ پایگاه جاده ای و یک پایگاه اورژانس هوایی در قم فعال است و ۴۶ دستگاه 

آمبولانس و یک فروند بالگرد در این پایگاه ها خدمات رسانی می کنند.

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم  مطرح کرد :

مشارکت گسترده خیرین قمی
 در احداث مدارس 

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم گفت: استان در زمینه جذب مشارکت های 
مردمی برای احداث مدارس بالاترین درصد جذب را در کشور داشته است . محسن 
پورگلیان با اشاره به مهاجرپذیر بودن استان قم اظهار کرد: این استان یک استان 
مهاجرپذیر است و نرخ رشد جمعیت در استان قم نیز بالاتر از میانگین کشوری 
است، همچنین مشکل زمین با کاربری آموزشی را در قم داریم و این عوامل موجب 
کمبود فضای آموزشی در این استان شده است. وی ادامه داد: استان قم در زمینه 
جذب مشارکت های مردمی برای احداث مدارس بالاترین درصد جذب را در کشور 
داشته است و هم اکنون نیمی از مدارس در استان توسط خیرین احداث می شود. 
مدیرکل نوسازی مدارس استان قم افزود: بیشترین اعتبارات دولتی جذب شده 
برای احداث مدارس در استان از طریق اعتبارات ملی است و کمتر اعتبارات 
استانی به این مساله اختصاص پیدا کرده، البته اعتبارات مورد نیاز برای احداث 
مدارس جدید در استان قم فراتر از اعتبارات دولت فعلی است و طی سال های 
اخیر بحث جذب مشارکت های مردمی برای احداث مدارس در استان را جدی تر 
دنبال کردیم. وی خاطرنشان کرد: بالا رفتن سیاست مشارکت مردمی در احداث 

مدارس در استان قم، اولویت اداره نوسازی مدارس استان است.

اجتماعی

راهنمای طبیعت گردی؛

چطور هزینه های گردش در طبیعت را کاهش دهیم؟ 
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نرخ سود سپرده های بانکی در حالی افزایش یافته که همچنان بازدهی بازارهای 
موازی با بازار پول، از جذابیت بیشتری برای سرمایه گذرای برخوردار است. با این 
حال کارشناسان معتقدند هر اقدام بانک مرکزی باید در راستای کنترل نرخ تورم 

باشد. 
سرمایه گذاران بازار پول، با مصوبه جدید شورای پول و اعتبار، گزینه های جدیدی 
را در مقابل خود دارند. افزایش سود سپرده ها که در ابتدای سال جاری کاهش 

یافته بود، در مصوبه جدید تغییر کرده است.
براین اساس، سقف نرخ سود علی الحساب سپرده های سرمایه گذاری کوتاه 
مدت عادی ۱0 درصد، سپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت ویژه سه ماهه ۱۲ درصد، 
سپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت ویژه ۶ ماهه ۱۴ درصد و سپرده سرمایه گذاری با 

سررسید یک ساله ۱۶ درصد تعیین شده است.
علاوه بر این، سپرده گذاری بلندمدت نیز بار دیگر به انواع سپرده های بانکی 
اضافه شد. بر این اساس، نرخ سود سپرده سرمایه گذاری با سررسید ۲ سال، ۱۸ 
درصد شده است. در حالی که گفته می شود، افزایش سود بانکی می تواند تقاضا 
برای سپرده گذاری در بانک ها را افزایش دهد، انتقادهایی نسبت به نرخ های 

مصوب شورای پول و اعتبار وجود دارد.
چرا افزایش نرخ سود سپرده  کافی نیست؟

مهم ترین انتقادها، نرخ حقیقی منفی سپرده گذاری در بانک است که به  دلیل 
نرخ بالای تورم، برای فعالان بازار پول جذابیت لازم را ندارد.

نقد دیگر، مقایسه بازدهی سایر بازارها از جمله دلار، طلا و سهام با سپرده های 
بانکی است و به نظر می رسد حتی با افزایش نرخ سود سپرده ها، بازار پول در برابر 

سایر بازارها با اقبال کمتری مواجه باشد.
علاوه بر این، گروهی دیگر از کارشناسان معتقدند، همزمان با تغییر نرخ سود 
سپرده، لازم است درباره نرخ سود تسهیلات نیز بازنگری شود زیرا در شرایط 

کنونی، افزایش نرخ سود سپرده می تواند بانک ها را با زیان مواجه کند.
احمد مجتهد، اقتصاددان و رئیس هیات مدیره بانک سامان درباره دلایل تغییر 
نرخ سود سپرده های بانکی به ایرناپلاس گفت: به نظر می رسد هدف سیاست گذار 
پولی از این تصمیم، جلوگیری از خروج سپرده ها از بانک ها و رفتن به سایر بازارها 

مانند، طلا، ارز و بورس است، اما به دلایلی امکان دارد این هدف، تحقق نیابد. 
نخست اینکه نرخ سود سپرده به اندازه کافی افزایش پیدا نکرده و در حقیقت با این 
کار جلوی افزایش قیمت سایر دارایی ها گرفته نخواهد شد. و دوم اینکه، این روند 

جلوی تورم را نخواهد گرفت. 
غفلت از تغییرات متناظر با تغییر نرخ سود سپرده 

مجتهد ادامه داد: نرخ پله ای براساس مدت سپرده گذاری، سابقه قبلی داشته و 
در سال های گذشته به همین روال بوده که در دوره ای کنار گذاشته شد.

بازگشت به نرخ پله ای، نیازمند توجه به تغییر در نرخ سپرده قانونی است. در 
سال های گذشته که تعیین نرخ سود سپرده ها به صورت پله ای بود، متناظر با آن 
نرخ سپرده قانونی نیز متفاوت بود. در واقع هر چه طول مدت سپرده گذاری بیشتر 
باشد، نرخ سپرده قانونی کاهش پیدا می کند و این موضوع طبیعی است زیرا به 
سپرده های کوتاه مدت به دلیل ریسک بالاتر، نرخ بالاتری وارد می شود. اما در 

تصمیم گیری کنونی، این مساله مغفول مانده است.
نرخ تسهیلات افزایش یابد

این مدرس دانشگاه افزود: نکته سوم، این است که متناظر با افزایش نرخ سود 
سپرده، نرخ تسهیلات نیز باید افزایش پیدا کند، در غیر این صورت، بانک ها که 
به تازگی توانسته بودند وضعیت سود و زیان خود را ساماندهی کنند، دوباره زیان ده 
خواهند شد. در این شرایط، زیان دهی بانک ها علاوه بر سهام داران، دولت را نیز 
متضرر خواهد کرد؛ زیرا بخش عمده بانک ها، دولتی هستند و از طرف دیگر، 

سهامداران بخش خصوصی نیز دچار مشکل خواهند شد.
رئیس اسبق پژوهشکده پولی و بانکی با اشاره به هدف گذاری تورمی بانک 
مرکزی گفت: در شرایط کنونی بانک مرکزی هدف دیگری را که دنبال می کند و 
آن کاهش تورم و هدف گذاری تورمی و همچنین کنترل نرخ تورم در محدوده ۲۲ 
درصد است. به نظر می رسد میزان اندک افزایش در نرخ سود سپرده های بانکی 

برای رسیدن به این هدف کافی نیست.
رشد مطالبات معوق بانکی با رکود اقتصادی

این اقتصاددان با تأکید بر مساله ناترازی بانک ها و احتمال زیان دهی آنها در 
صورت غفلت از تغییر سایر نرخ ها مانند نرخ ذخیره قانونی و نرخ سود تسهیلات 

گفت: بانک ها عملًا در سال های اخیر به دلیل مواجه کشور با رکود اقتصادی، با 
رشد مطالبات معوق مواجه شدند. بخشی تسهیلات پرداخت شده بانکی تبدیل 
به مطالبات شد که در بهترین حالت به دارایی های غیر درآمدزا مانند کارخانه های 

نیمه تعطیل یا زیان ده و املاک و مستغلات تبدیل شد.
مشتری برای دارایی های بانکی وجود ندارد

وی افزود: بسیاری از این کارخانه ها با تعطیلی مواجه شدند زیرا بانک ها امکان 
مدیریت کارخانه ها و واحدهای تولیدی را ندارند. بخشی که به مستغلات و املاک 
تبدیل شد، در  فرآیند طولانی دادگستری و اجرایی قوه قضائیه و ثبت معطل ماند 
و نتوانست به درآمدزایی و سودآوری بانک ها کمک کند. حتی با وجود قوانینی 
که بانک ها را ملزم به فروش این اموال و دارایی ها می کند، شرایط بازار در رکود 
اقتصادی به گونه ای نیست که مشتری برای این قبیل دارایی های بانکی وجود 
داشته باشد. بنابراین بخشی از درآمد بانک ها که ناشی از پرداخت تسهیلات بود 
منجمد و تبدیل به دارایی های بدون غیر درآمدزا شد. بخش دیگر مطالبات نیز 

مربوط به بانک های دولتی و مطالبات دولت از بانک هاست.
سودآوری بانک ها از محل تجدید ارزیابی دارایی هاست

مجتهد ادامه داد: این دارایی ها در ستون ترازنامه بانک ها باقیمانده  است. در 
نتیجه، مبلغی که بانک ها می توانند به عنوان تسهیلات پرداخت کرده و از آن 
کسب درآمد و سود کنند تنها حدود نیمی از سپرده های جذب  شده است؛ آن 
هم درحالی که اگر نرخ سپرده قانونی و سود سپرده مشتریان را نیز لحاظ کنیم، 
طبیعی است که بانک ها زیان ده باشند. در شرایطی که بانک ها با چنین وضعیتی 
مواجهند، در صورت کسری نیز ناچار به پرداخت جریمه ۳۴ درصدی به بانک 

مرکزی می شوند که وضعیت نابسامان آنها را تشدید می کند.
به طور کلی بانک های کشور در شرایطی قرار دارند که حتی اگر ترازنامه آنها 
سودآوری را نشان می دهد، این سود مربوط به عملیاتی همچون تجدید ارزیابی 
دارایی ها و سایر درآمدهایی است که از محلی غیر از تسهیلات حاصل شده است.

تجربه جهانی تعامل بانک مرکزی با بانک ها در شرایط بحرانی
این استاد دانشگاه با یادآوری تجربه های مشابه در نظام بانکی کشورهای مختلف 
گفت: این نخستین بار نیست که نظام بانکی در ایران با چنین تناقض هایی 
مواجه می شود و البته اولین بار در سطح جهان نیست که یک نظام بانکی با 
چنین مسائلی دست وپنجه نرم می کند.  تجربه های مشابه در سایر کشورها نشان 
می دهد، در صورتی که سیاست گذار پولی به تجربه جهانی توجه داشته باشد، 

می تواند به مساله ناترازی بانک ها سر و سامان دهد.
وی افزود: کشورهایی که در حال حاضر نظام های پولی پیشرفته ای دارند، در 
گذشته مسائل بانکی را پشت سر گذاشتند و راه حل هایی را برای آن پیدا کردند که 

می توان از آنها درس گرفت.
در  داد  نشان  شرقی  جنوب  آسیای  در  سال ۱۹۸۶  بحران  نمونه،  به عنوان 
شرایطی که بانک ها با مسائل متعددی مواجه هستند، بانک مرکزی به کمک سایر 
بانک ها می رود و با اقداماتی مانند خرید دارایی های غیر درآمدزای بانک ها کمک 
می کند به فعالیت های خود ادامه دهند. اقدام دیگر، در اختیار قرار دادن منابع 
ارزان قیمت به بانک هاست. در حال حاضر منابعی که بانک مرکزی در اختیار 
بانک ها قرار می دهد هزینه بین ۱۵ تا ۱7 درصدی را برای آنها به همراه دارد که 
برای بانک های کشور به صرفه نیست. مجتهد در ادامه گفت: علاوه بر این نظام 
بانکی در شرایطی که شرکت های بزرگ با بحران مواجه می شوند، با کمک به آنها 
از گسترش شرایط رکودی جلوگیری می کند. به عنوان نمونه تجربه آمریکا در سال 
۲0۱۵ نشان می دهد، در شرایط مشابه بانک مرکزی آمریکا، سهام شرکت جنرال 
موتورز را خریداری کرد تا از ورشکستگی و زیان بیشتر آن جلوگیری کند. این ابتکار 
عمل هایی که در تجربه کشورهای مختلف دیده می شود، می تواند در ایران نیز 

مورد توجه بانک مرکزی باشد.
هرگونه اقدامی در جهت کنترل نرخ تورم باشد

این مدیر ارشد بانکی گفت: همه این اقدامات در راستای کنترل تورم و برای 
جلوگیری از آن هستند. در واقع هرگونه اقدام بانک مرکزی در نهایت باید منجر به 
کنترل نرخ تورم شود. ثبات ارزی و سودآوری بانک ها و حتی نرخ های پایین تر برای 

تسهیلات بانکی، همگی از دستاوردهای کنترل نرخ تورم هستند.

در گفت وگو با یک اقتصاددان مطرح شد؛

یک کارشناس اقتصادی پاسخ میدهد بانک مرکزی برای کنترل تورم چه سیاستی را در پیش گیرد؟

 چرا توزیع رایگان قیر فسادزاست؟ 
کارشناسان  کرده اند،  تصویب  را  قیر  رایگان  توزیع  مجلس  نمایندگان  درحالیکه 
اقتصادی نسبت به فسادزابودن این طرح هشدار می دهند، زیرا واحدهای ریالی در 
کمک هایی که به صورت کالا صورت می گیرد، درنظر گرفته نمی شود.  همچنین، به 
اعتقاد آن ها اگر توزیع قیر پولی شود و پول آن به دستگاه مورد نظر داده شود، از نظر 
محاسبات ملی، قیمت تمام شده پروژه، جلوگیری از سوءاستفاده های احتمالی به 
صرفه تر است.  لطفعلی بخشی در گفت وگو با ایسنا درباره توزیع رایگان قیر، اظهار کرد: 
یکی از مصیب هایی که زمینه را برای رانت و فساد ایجاد می کند، کمک هایی است که 
به صورت کالا صورت می گیرد زیرا، واحدهای ریالی آن ها در قیمت تمام شده کالا 
درنظر گرفته نمی شود.  وی افزود: به جای اینکه توزیع قیر را رایگان کنید، می توانید قیر 
را در اختیار دستگاه های دولتی قرار دهید و متقاضیان از آن دستگاه قیر را خریداری 
کنند. توزیع رایگان قیر در سال های گذشته رانت و فساد گسترده ای را بوجود آورده 
است.  این کارشناس اقتصادی ادامه داد: یکی از مشکلات در حال حاضر این است 
که مسیرها فسادزاست که باید زمینه آن از بین برود. اگر توزیع قیر را پولی کنید و پول 
آن را به دستگاه مورد نظر بدهید، از نظر محاسبات ملی، قیمت تمام شده پروژه، 
جلوگیری از سوءاستفاده های احتمالی به صرفه تر است. بخشی در بخشی دیگر از 
صحبت های خود خاطرنشان کرد: راه های شهری و روستایی تنها به قیر نیاز ندارند 
بلکه به شن، ماسه، ماشین  آلات و... نیز احتیاج دارد بنابراین، چرا فقط قیر رایگان 
توزیع شود که نشان دهنده این است که  در این توزیع رانت وجود دارد. همچنین، 
میثم هاشم خانی - یک کارشناس اقتصادی دیگر - طرح قیر رایگان را خواهرخوانده 
طرح هایی همچون دلار ۴۲00 تومانی، سکه طلای دولتی و لاتاری خودرویی دانست 
که همگی مصداق یارانه سیاه هستند.  وی در پایان سخنانش با ابراز امیدواری از اینکه 
طرح توزیع رایگان قیر اصلاح شود، گفت: اگر این طرح اصلاح نشود، باید منتظر 

تولید ده ها سلطان قیر باشیم که بدنامی بزرگی برای مجلس خواهد بود. 

عضو شورای عالی بورس تشریح کرد:

جزییات اعطای کارت اعتباری سهام عدالت

عضو شورای عالی بورس درباره اعطای کارت اعتباری سهام عدالت گفت: این 
موضوع در شورای عالی بورس مطرح شد و بانک مرکزی نیز در بخشنامه ای به بانک ها 
اجازه داده تا در قبال توثیق الکترونیکی سهام عدالت، به دارندگان این سهام، اعتبار 
بدهند.  »حسین سلاح ورزی« با اشاره به جزییات ارائه کارت اعتباری سهام عدالت 
از هفته آینده افزود: این موضوع در شورای عالی بورس برای دارندگان سهام عدالت 
مطرح شد و بانک مرکزی طی بخشنامه ای به بانک ها اجازه اجرای این کار را داده است 
تا در قبال توثیق الکترونیکی سهام عدالت به دارندگان این سهام اعتبار بدهند. وی 
خاطرنشان کرد: فراهم شدن دستورالعمل و مقررات و همچنین ایجاد امکانات فنی 
وثیقه گذاری الکترونیکی سهام عدالت در شرکت سپرده گذاری نیازمند تمهیداتی 
بود که تاکنون این اقدامات انجام شده است. به گفته عضو شورای عالی بورس، 
هفته گذشته در شورای عالی بورس، اعطای کارت اعتباری سهام عدالت مصوب و 
به بانک ها اجازه داده شد تا سهام عدالت را به وثیقه بگیرند. وی اظهار داشت: به نظر 
می رسد به زودی و با توجه به اعلام آمادگی چند بانک، این اقدام به مرحله اجرا برسد 
و در شرایط کنونی با موانع خاصی در این زمینه مواجه نیستیم. سلاح ورزی در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه بازپرداخت اعتبار ارائه شده همراه با سود خواهد بود یا خیر، 
گفت: جزییات در این زمینه باید از سوی بانک ها اعلام شود، این اعتبار وام تلقی 
نمی شود، بنابراین نه تنها با اثر تورمی همراه نخواهد شد بلکه می تواند با تحریک تقاضا 

در اقتصاد کشور اثرات مثبتی را داشته باشد.

آگهی تغییرات 
ملی  شناسه  و   ۲۴۱۴ ثبت  شماره  به  خاص  سهامی  شکوه  کهربای  الکترو  شرکت  تغییرات  آگهی 
مورخ 0۸/0۴/۱۳۹۹  العاده  فوق  بطور  عادی  عمومی  مجمع  صورتجلسه  استناد  به   ۱0۸۶0۹7۲۴۳0
تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱ - روزنامه کثیرالانتشار ایمان جهت درج آگهی های شرکت تعیین شد. ۲- آقایان 
حسن سالم به شماره ملی 0۳۸۳۲۲۳۵0۴ ، شهاب الدین سالم به شماره ملی 0۳707۲0۸۵7 ، محمد سالم 
به شماره ملی 0۳700۱0۳۳7 ، محمدرضا توحیدی قولقاسم به شماره ملی ۴7۲۳۶۶۶۹۳۱ و علی سالم به 
شماره ملی 0۳70۴۲۲۸۸0 بعنوان اعضای هیئت مدیره برای مدت دوسال انتخاب شدند. ۲- آقایان شفیع 
جاوید به شماره ملی 0۳۸۵۳0۸۴۲۶ به عنوان بازرس اصلی و هادی وفائی به شماره ملی 0۳۸۵۸0۲۹۸۶ به 
عنوان بازرس علی البدل برای مدت یکسال انتخاب گردیدند. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت 

شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹۲۴7۵۹(
-------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
ملی  شناسه  و   ۲۴۱۴ ثبت  شماره  به  خاص  سهامی  شکوه  کهربای  الکترو  شرکت  تغییرات  آگهی 
۱0۸۶0۹7۲۴۳0 به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 0۸/0۴/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان 
حسن سالم به شماره ملی 0۳۸۳۲۲۳۵0۴ به سمت رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل ، شهاب الدین سالم به 
شماره ملی 0۳707۲0۸۵7 به سمت نائب رئیس هیئت مدیره ، محمد سالم به شماره ملی 0۳700۱0۳۳7 
به سمت عضو هیئت مدیره ، محمدرضا توحیدی قولقاسم به شماره ملی ۴7۲۳۶۶۶۹۳۱ به سمت عضو هیئت 
مدیره و علی سالم به شماره ملی 0۳70۴۲۲۸۸0 به سمت عضو هیئت مدیره انتخاب شدند. کلیه اسناد واوراق 
بهاداروتعهدآورشرکت ازقبیل چک ،سفته، بروات، قراردادها وعقوداسلامی ونامه های عادی واداری با امضاء 
رئیس هیئت مدیره ومدیرعامل آقای حسن سالم منفرداً وبا مهرشرکت معتبر می باشد. اداره کل ثبت اسناد و 

املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹۲۴7۸۶(
-------------------------------------------------------

 آگهی تغییرات
آگهی تغییرات شرکت سپید آردن لطیف سهامی خاص به شماره ثبت ۹۹۶7 و شناسه ملی ۱0۵۹00۱7۳۲7 
به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی مورخ ۲۵/0۱/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱- آقایان علی 
یوسف زاده به شماره ملی 0۳۸۳۵۴۶۵۲۴ ، محمدرضا یوسف زاده به شماره ملی 007۸۱۶۳۲۸۵ ، مهرداد 
یوسف زاده به شماره ملی 00۱۲۸۳۶۸۱۸ ، مهرشاد یوسف زاده به شماره ملی 00۲0۸۱۵۵۸۱ و خانم اعظم 
یوسف زاده به شماره ملی 0۳۸۱۲۵۸۹۲0 بعنوان اعضای هیئت مدیره برای مدت دوسال انتخاب شدند. ۲- 
خانمها آرزو غفارزاده به شماره ملی 00۱۲۹۴۸۵۱۹ به عنوان بازرس اصلی و مریم سادات سجادی به شماره 
ملی 0۳70۶0۶۳۵۳ به عنوان بازرس علی البدل برای مدت یکسال انتخاب گردیدند. ۳- روزنامه کثیرالانتشار 
ایمان جهت درج آگهی های شرکت تعیین شد. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری قم )۹۲۴۸۱۹(
-------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
ملی  شناسه  و   ۱۶۱۸۲ ثبت  شماره  به  خاص  سهامی  قم  زرین  افشان  پرتو  شرکت  تغییرات  آگهی 
اتخاذ شد  ذیل  تصمیمات  مورخ ۱۹/0۱/۱۳۹۹  مدیره  استناد صورتجلسه هیئت  به   ۱۴00۸۱070۶7
: آقایان محمود صالح به شماره ملی 0۳۸۱۳۲۵۲0۲ به سمت رئیس هیئت مدیره ، علی محمدصادقی به 
شماره ملی 00۶۲۴۲۵0۵۶ به سمت مدیرعامل و عضو هیئت مدیره و احمد محمد صادقی به شماره ملی 
00۵۹۵۸۳۵0۹ به سمت نائب رئیس هیئت مدیره انتخاب شدند. کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهدآور شرکت 
از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها و عقوداسلامی با امضاء مدیر عامل و رئیس هیئت مدیره متفقا همراه 
با مهر شرکت معتبر می باشد و اوراق عادی واداری با امضاء هریک از اعضاء هیئت مدیره به تنهایی و با مهر 
شرکت معتبر می باشد. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 

قم )۹۲۴۸۲۸(
-------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
ملی  شناسه  و   ۱۶۱۸۲ ثبت  شماره  به  خاص  سهامی  قم  زرین  افشان  پرتو  شرکت  تغییرات  آگهی 
مورخ ۱۹/0۱/۱۳۹۹  العاده  فوق  بطور  عادی  عمومی  مجمع  صورتجلسه  استناد  به   ۱۴00۸۱070۶7
تصمیمات ذیل اتخاذ شد : ۱- آقایان علی محمدصادقی به شماره ملی 00۶۲۴۲۵0۵۶ ، محمود صالح به 
شماره ملی 0۳۸۱۳۲۵۲0۲ و احمد محمد صادقی به شماره ملی 00۵۹۵۸۳۵0۹ بعنوان اعضای هیئت 

مدیره برای مدت دو سال انتخاب شدند. ۲- آقایان اسماعیل حجازی پور به شماره ملی 0۳۸۶۲۶7۵۹۶ به 
عنوان بازرس اصلی ، مهدی وصالی خورشید به شماره ملی 0۳۸۴۲۱۲۹۹۹ به عنوان بازرس علی البدل 
برای مدت یکسال انتخاب گردیدند. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری قم )۹۲۴۸۳۱(
-------------------------------------------------------

آگهی تاسیس
تاسیس شرکت با مسئولیت محدود لوتوس الماس اسپادانا درتاریخ ۱۲/۱۲/۱۳۹7 به شماره ثبت ۱۶۲7۹ 
به شناسه ملی ۱۴00۸۱۹۳۵7۵ ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع 
عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت :طراحی،اجرا و نظارت بر پروژه های عمرانی،تاسیسات و برق عملیات 
ساخت در امور عمرانی از قبیل احداث ساختمان و راه و یا شبکه های آب رسانی فعالیت نظام مهندسی و 
طراحی پروژه های و سد سازی و امثال آن ارائه خدمات وابسته به حمل ونقل ریلی سرویسهای فنی تعمیر 
بیمارستان، زایشگاه ،آسایشگاه  ارائه خدمات پزشکی ازجمله تأسیس  و نگهداری خطوط و شبکه ریلی 
،آزمایشگاه لابراتوار، کارخانه دراروسازی ، داروخانه ، حجامت طراحی و اجرا سیستم ایمنی ، خدمات شارژ 
، فروش وسائل و تجهیزات و ادوات ایمنی و نجات آتش نشانی تولید و ارائه رایانه  ، تولید و ارائه دستگاه های 
جانبی، تولید و پشتیبانی نرم افزارهای سفارش مشتری، ارائه و پشتیبانی بسته های نرم افزاری و CD اطلاعاتی 
تولید داخل، خدمات شبکه های اطلاع رسانی ارائه خدمات راجع به آب رسانی و گاز رسانی و یا برق رسانی 
مشاوره و نظارت بر اجرای طرح های انفورماتیکی، شبکه داده ها )ارائه اجرا و پشتیبانی( تاسیس سردخانه و 
مجتمع کشاورزی و یا مجتمع پرورش حیوانات درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت 
فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، دانیال 
نبی ، کوچه امام حسین ۱۹]۱۲[ ، کوچه سفیدآبی ۴ ، پلاک ۱۸ ، طبقه همکف کدپستی ۳7۱۶۸۹۶۸۱۶ 
سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۲000000 ریال نقدی میزان سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای 
عادل قائمی گرگری به شماره ملی ۵0۵00۸۶۲۸0 دارنده ۱000000 ریال سهم الشرکه آقای حمیدرضا 
شاپورآبادی برخواری به شماره ملی ۶۶000070۳۶ دارنده ۱000000 ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره 
آقای عادل قائمی گرگری به شماره ملی ۵0۵00۸۶۲۸0و به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود 
آقای حمیدرضا شاپورآبادی برخواری به شماره ملی ۶۶000070۳۶و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود و 
به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت 
از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء رییس 
هییت مدیره و مدیر عامل آقای حمیدرضا شاپورآبادی و یا نایب رییس هییت مدیره آقای عادل قائمی گرگری 
همراه با مهر شرکت معتبر می باشد اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار ایمان جهت 
درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹۲۴۸۳۶(
-------------------------------------------------------

آگهی تاسیس
تاسیس شرکت با مسئولیت محدود سورین الماس فدک درتاریخ ۱۲/۱۲/۱۳۹7 به شماره ثبت ۱۶۲۸0 به 
شناسه ملی ۱۴00۸۱۹۳۶00 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع 
عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت :تاسیس و مدیریت فروشگاه های اینترنتی و درگاه های فروش عملیات 
بارگیری و تخلیه و یا ترخیص کالا در گمرکات،مرزها ی کشور واردات و صادرات کالا تصدی به نمایشگاه عمومی 
و انبارهای عمومی مدیریت کارگاه های تولیدی بازرسی کالا وکنترل کیفیت و مشاوره کیفی استاندارد فعالیت 
بازرگانی در کلیه گمرکات کشور ترخیص کالا به صورت پیله وری در مرزهای کشور موضوعات مربوط به تجارت 
الکترونیک فعالیت بازار یابی غیر هرمی و غیر شبکه ای فعالیت در موضوعات استارت آپ ها و کسب و کار 
های نوین دلالی و حق العمل کاری و نمایندگی تجاری درصورت لزوم پس از اخذ مجوزهای لازم از مراجع 
ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان قم ، بخش مرکزی ، 
شهر قم، دانیال نبی ، کوچه امام حسین ۱۹]۱۲[ ، کوچه سفیدآبی ۴ ، پلاک ۱۸ ، طبقه همکف کدپستی 
۳7۱۶۸۹۶۸۱۶ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۲000000 ریال نقدی میزان سهم الشرکه 
هر یک از شرکا آقای عادل قائمی گرگری به شماره ملی ۵0۵00۸۶۲۸0 دارنده ۱000000 ریال سهم الشرکه 
آقای حمیدرضا شاپورآبادی برخواری به شماره ملی ۶۶000070۳۶ دارنده ۱000000 ریال سهم الشرکه 
اعضا هیئت مدیره آقای میثم سعادت نوری به شماره ملی 0۳۸۵۹۵۸0۹۹و به سمت مدیرعامل به مدت 
نامحدود آقای عادل قائمی گرگری به شماره ملی ۵0۵00۸۶۲۸0و به سمت نایب رئیس هیئت مدیره به مدت 
نامحدود آقای حمیدرضا شاپورآبادی برخواری به شماره ملی ۶۶000070۳۶و به سمت رئیس هیئت مدیره به 

مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات 
، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری باامضاء رییس هییت مدیره و یا مدیر 

عامل و یا نایب رییس هییت مدیره همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه 
روزنامه کثیر الانتشار ایمان جهت درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله 
اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری قم )۹۲۴۸۴۹(
-------------------------------------------------------

آگهی تاسیس
=تاسیس شرکت با مسئولیت محدود آریا الماس مبین درتاریخ ۱۲/۱۲/۱۳۹7 به شماره ثبت ۱۶۲۸۱ به 
شناسه ملی ۱۴00۸۱۹۳۶۲0 ثبت و امضا ذیل دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شرح زیر جهت اطلاع 
عموم آگهی میگردد. موضوع فعالیت :تولید محصولات کشاورزی ارائه خدمات و تأمین نیاز تولید کنندگان 
کشاورزی تولید محصولات دامی کشاورزی ارائه خدمات به کشاورزان نظیر تسطیح اراضی مشاوره و برگزاری دوره 
های آموزشی درخصوص کشاورزی تصدی به فعالیت در زمینه کاریابی ، مشاوره شغلی، مشاوره روابط کار و کارگر 
تصدی به فعالیت های خدماتی از قبیل کلیه فعالیت های خدماتی که با کار و کارگر در ارتباط است از قبیل 
تعمیرات و نگهداری،آماده سازی و تهیه و تولید محصولات ورود و ساخت تبدیل و بسته بندی و فرموله کردن ، 
توزیع و صدور کلیه سموم دفع آفات و بیماریهای نباتی خدمات اینترنت )ISP( ، توزیع اینترنت )ISDP( ، خدمات 
انتقال داده ها )PAP( واردات بذر ، پیاز ، قلمه ، پیوند، ریشه و میوه ، نهال و تخم نباتات امور مربوط به محیط 
زیست و فعالیت های زیست محیطی ایجاد مراکز بهداشتی و درمانی ورود هرنوع فراورده بیولوژیک نظیر سرم 
وواکسن و فرآورده های آزمایشگاهی و مواد غذایی اشتغال به تهیه و ترکیب و فروش داروها، واکسن ها ، سرم ها 
، مواد بیولوژی و بیمارستانها مخصوص دام فروش سموم دفع آفات و بیماریهای نباتی ترخیص و ساخت هرنوع 
دارو یا فرآورده بیولوژیک وعرضه و فروش مشاوره و نظارت بر اجرای طرح های انفورماتیکی، شبکه داده ها )ارائه 
اجرا و پشتیبانی( خدمات عمومی تلفن ثابت )PSTN( ، خدمات مخابراتی ارتباط همراه بین المللی ماهواره ای 
)GMPCS( انجام خدمات امدادی و کمک های اولیه در هنگام بروز حوادث و موانع طبیعی و غیر مترقبه اداره 
 )SAP( سالن های همایش و برگزاری مراسم ها و جشن ها و یا کنفرانس ها خدمات انتقال داده از طریق ماهواره
تصدی به نمایشگاه عمومی و انبارهای عمومی تصدی به فعالیت خدماتی و نظافتی درصورت لزوم پس از اخذ 
مجوزهای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت : از تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی : استان قم ، شهرستان 
قم ، بخش مرکزی ، شهر قم، دانیال نبی ، کوچه امام حسین ۱۹]۱۲[ ، کوچه سفیدآبی ۴ ، پلاک ۱۸ ، طبقه 
همکف کدپستی ۳7۱۶۸۹۶۸۱۶ سرمایه شخصیت حقوقی عبارت است از مبلغ ۲000000 ریال نقدی میزان 
سهم الشرکه هر یک از شرکا آقای عادل قائمی گرگری به شماره ملی ۵0۵00۸۶۲۸0 دارنده ۱000000 ریال 
سهم الشرکه آقای حمیدرضا شاپورآبادی برخواری به شماره ملی ۶۶000070۳۶ دارنده ۱000000 ریال سهم 
الشرکه اعضا هیئت مدیره آقای عادل قائمی گرگری به شماره ملی ۵0۵00۸۶۲۸0و به سمت نایب رئیس هیئت 
مدیره به مدت نامحدود و به سمت مدیرعامل به مدت نامحدود آقای حمیدرضا شاپورآبادی برخواری به شماره ملی 
۶۶000070۳۶و به سمت رئیس هیئت مدیره به مدت نامحدود دارندگان حق امضا : کلیه اوراق و اسناد بهادار و 
تعهد آور شرکت از قبیل چک ، سفته ، بروات ، قراردادها، عقود اسلامی و همچنین کلیه نامه های عادی و اداری 
باامضاء رییس هییت مدیره و مدیر عامل آقای حمیدرضا شاپورآبادی و یا آقای عادل قائمی نایب رییس هییت 
مدیره همراه با مهر شرکت معتبر می باشد اختیارات مدیر عامل : طبق اساسنامه روزنامه کثیر الانتشار ایمان جهت 
درج آگهی های شرکت تعیین گردید. ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹۲۴۸۵۶(
-------------------------------------------------------

آگهی تغییرات 
آگهی تغییرات شرکت سپید آردن لطیف سهامی خاص به شماره ثبت ۹۹۶7 و شناسه ملی ۱0۵۹00۱7۳۲7 به استناد 
صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۲۵/0۱/۱۳۹۹ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : آقایان محمدرضا یوسف زاده به شماره ملی 
007۸۱۶۳۲۸۵ به سمت رئیس هیئت مدیره ، علی یوسف زاده به شماره ملی 0۳۸۳۵۴۶۵۲۴ به سمت مدیرعامل و 
عضو هیئت مدیره ، مهرداد یوسف زاده به شماره ملی 00۱۲۸۳۶۸۱۸ به سمت نائب رئیس هیئت مدیره ، مهرشاد یوسف 
زاده به شماره ملی 00۲0۸۱۵۵۸۱ به سمت عضو هیئت مدیره و خانم اعظم یوسف زاده به شماره ملی 0۳۸۱۲۵۸۹۲0 
به سمت عضو هیئت مدیره انتخاب شدند.کلیه اسنادواوراق بهاداروتعهدآورشرکت ازقبیل چک،سفته ،بروات،قراردادها 
وعقود اسلامی ونامه های عادی و اداری با امضاء مدیرعامل آقای علی یوسف زاده منفرداًوبا مهرشرکت معتبرمی باشد 
ودرغیاب مدیرعامل با امضاء رئیس هیئت مدیره ونایب رئیس هیئت مدیره متفقاً وبا مهر شرکت معتبر می باشد اداره کل 

ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )۹۲۴۸7۱(



یکشنبه -پنجم مرداد ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65082
ورزشی

سرپرست باشگاه پرسپولیس: 
پاداش قهرمانی را پایان فصل پرداخت می کنیم

سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: 
پاداش قهرمانی بازیکنان پرسپولیس را 
طبق قرارداد تا پایان فصل به بازیکنان و 

کادرفنی پرداخت خواهیم کرد. 
مهدی رسول پناه با اشاره به چهارمین 
لیگ  پرسپولیس در  متوالی  قهرمانی 
برتر، گفت: چهارمین قهرمانی متوالی 
تیم  عزیز  هواداران  به  را  پرسپولیس 
تبریک می گویم و از اینکه توانستیم دل 

هواداران را شاد کنیم خوشحالم.
وی در مورد پاداش قهرمانی بازیکنان 
و کادرفنی ادامه داد: پاداش موفقیت ها 
در قرارداد بازیکنان آماده و حتما به آنها پرداخت خواهد شد اما مبلغ آن را نمی 
توانم بیان کنم. پاداش های قبلی بازیکنان پرداخت شده و مطمئن باشید پاداش 

قهرمانی هم پرداخت می شود. 
سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: متاسفانه هواداران نمی توانند برای جشن 

قهرمانی کنار ما باشند اما در تلاشیم تا جشن باشکوهی را برگزار کنیم.
در  داشت:  اظهار  پرسپولیس  از  رسن  بشار  جدایی  شایعه  خصوص  در  وی 
خصوص نقل و انتقالات در پایان فصل تصمیم گیری خواهیم کرد. هواداران 
اطمینان داشته باشند شاکله اصلی پرسپولیس حفظ خواهد شد و مطمئن باشید 

تلاش می کنیم که بشار را در پرسپولیس حفظ کنیم.
رسول پناه گفت: برای حضور قدرتمند در لیگ قهرمانان آسیا قرار شد هفدهم یا 

هجدهم شهریور ماه راهی قطر شویم.

سعادتمند: 

مطالبات شفر تحمیلی است
 مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: طلب شفر به ۶00 هزار دلار رسیده و در 
تلاشیم بخش عمده آن به او پرداخت شود. این هزینه ها تحمیلی است اما در یک 

فرصت سه ماهه باقی طلب او را هم می پردازیم. 
احمد سعادتمند روز شنبه در گفت و گویی اظهار داشت: بخش اقتصادی یکی 
از اصولی ترین مواردی است که هر باشگاهی در سطح حرفه ای آن کار می کند. به 
همین دلیل برای تامین هزینه های محتمل در استقلال باید در بخش اقتصادی 
برنامه ریزی کنیم. در این زمینه قرارداد خوبی با یکی از صنایع غذایی با قدمت و 
تنوع زیاد تنظیم کنیم. سودآوری و تامین هزینه های باشگاه از محل این قرارداد 

کار بزرگی است.
سعادتمند در خصوص باز شدن پنجره نقل و انتقالات استقلال تا شروع لیگ 
آینده، اظهار داشت: از گذشته قراردادهایی باقی مانده که به تاریخ نهایی رسیده 
و عملیاتی شده است. بخشی از طلب  بویان را از مطالبات خود در فیفا تامین و 
بخش دیگر را هم از طریق هیات مدیره با فعالیت های اقتصادی آماده کردیم تا 

این پرونده جمع شود.
مدیرعامل باشگاه استقلال گفت: طلب شفر هم به ۶00 هزار دلار رسیده و در 
تلاشیم بخش عمده آن به او پرداخت شود و سپس در یک فرصت سه ماهه باقی 
طلب شفر هم پرداخت کنیم. این هزینه ها تحمیلی است و این آرا قبلا ۲ بار آمده 

اما با این وجود به دنبال تامین مطالبات هستیم.

علی علیپور: 

بعد از قهرمانی به آقای گلی فکر می کنیم
 مهاجم تیم فوتبال پرسپولیس گفت: حالا که قهرمانی تیم مسجل شده برای 

کسب عنوان آقای گلی لیگ تلاش می کنم. 
تیم فوتبال پرسپولیس جمعه شب در هفته بیست و ششم لیگ برتر برابر نفت 
مسجد سلیمان به میدان رفت که موفق شد با ۲ گل حریفش را از پیش رو بردارد. 
علی علیپور و مهدی عبدی ۲ گلزن پرسپولیس در این دیدار بودند. سرخپوشان 

با کسب ۳امتیاز این دیدار توانستند قهرمانی خود در لیگ برتر را جشن بگیرند.
علی علیپور در مورد قهرمانی تیم فوتبال پرسپولیس در لیگ نوزدهم گفت: این 
قهرمانی حاصل زحمات تمام بازیکنان و اعضای تیم بود. من و مهدی عبدی هم 
در راستای اهدافی که داشتیم سعی کردیم برای تیم مفید باشیم و گلزنی کنیم و 

در راه قهرمانی برای پرسپولیس مفید باشیم.
وی در مورد اینکه تنها ۳ گل کمتر از آقای گل فعلی لیگ در مسابقات به ثمر 
رسانه و با توجه به این موضوع آیا شانسی برای تصاحب عنوان آقای گلی برای 
خود قائل است یا خیر، اضافه کرد: همیشه به این موضوع اشاره کردم که موفقیت 
تیمی نسبت به موفقیت فردی من در اولویت است. همیشه تلاش کردم تا برای 
پرسپولیس مفید باشم و پس از آن به عناوین فردی فکر می کنیم. حالا که قهرمانی 
ما قطعی شده، اگر لایق باشم به کمک سایر بازیکنان سعی می کنم تا با آقای گلی 

دل هواداران را شاد کنیم.
مهدی عبدی هم در مورد گلی که برابر نفت مسجد سلیمان به ثمر رساند، گفت: 
گل من حاصل زحمت تمام بازیکنان بود. قهرمانی با پرسپولیس خیلی حس 

خوبی دارد و این برد را به تمام هوادارانمان تقدیم می کنم.

امتیازگیری نامطلوب مجیدی با استقلال؛

آیا وعده فرهاد محقق می شود؟
تیم استقلال در حالی از هفته بیست و ششم لیگ برتر عبور کرد که مجیدی برای 
نهمین بار سرمربیگری این تیم در لیگ برتر را تجربه کرد و سیزدهمین امتیازش 

را با آن گرفت. 
استقلالی ها که به تازگی یک پیروزی شیرین و با ارزش را در لیگ به دست آورده 
بودند و می رفتند تا نفسی به راحتی بکشند، یک بار دیگر اسیر امتیازسوزی شده 
و ۲ امتیاز این بار مقابل نساجی از دست دادند تا روند امتیازگیری آنها با فرهاد 

مجیدی همچنان نامطلوب باشد.
مجیدی در نهمین تجربه سرمربیگری اش با آبی پوشان به چهارمین تساوی 
رسید تا جمع امتیازاتی که او در لیگ برتر با این تیم گرفته ۱۳ امتیاز از ۲7 امتیاز 

ممکن باشد که این روند برای آبی ها اصلًا مناسب و مطلوب نیست.
مجیدی با استقلال مقابل ۳ تیم نفت مسجد سلیمان، ذوب آهن و صنعت نفت 
به پیروزی رسید و در دو بازی مقابل گل گهر و فولاد تن به شکست داد و در چهار 
بازی مقابل پرسپولیس، سایپا، تراکتور و نساجی نیز متوقف شد تا آنها از ۲7 امتیاز 

۹ بازی، تنها ۱۳ امتیاز گرفته باشند.
این عملکرد برای هواداران مطلوب نیست و حالا که تنها ۴ بازی تا پایان فصل 
فرصت باقی است سئوال بزرگی نزد هواداران و تیم مدیریتی این باشگاه ایجاد 
کرده که وعده مجیدی مبنی بر کسب سهمیه آسیا و قهرمانی حذفی با این روند 

امکان پذیر است یا خیر.
علاوه بر آن مدیریت استقلال هم بر سر یک دو راهی بزرگ قرار گرفته است و آنها 
واقعاً نمی دانند در این مقطع چه تصمیم کلانی برای نیمکت تیم شان در فصل 
آینده اتخاذ نمایند. آیا با مجیدی و کادر فعلی می توانند به موفقیت در فصل آینده 

امیدوار باشند یا باید از هم اینک به فکر یک کادر جدید برای فصل آینده باشند.

گزارش از مجید روان ستان

اینکه آیا یک فوتبالیست پس از بازی باید به مربیگری بپردازد یا نه، یکی از 
پرچالش ترین مسایل برای بازیکنان بازنشسته فوتبال است تا با انتخاب یک شغل، 
تامین مخارج زندگی آینده خود را تضمین کنند. یک فوتبالیست مطرح در سطح 
لیگ برتر و ملی، حداقل مدت ۱0 سال از بهترین دوران زندگی خود را صرف 

یادگیری مهارت های فوتبال و تمرین های بسیار سخت می کند. 
از آنجایی که بسیاری از مدیران و مربیان، کمتر به فکر آینده شغلی بازیکنان 
هستند و ممکن است اطلاعات محدودی در زمینه های مختلف شغلی مرتبط 
به یک  بازنشستگی  از  بازیکنان مطرح پس  بنابراین،  باشند،  با فوتبال داشته 

نتیجه گیری بسیار دم دستی روی می آورند و آن مربیگری فوتبال است.
تحصیل مهارت های شغلی

این مساله سبب شده هزاران بازیکنان بازنشسته که به شغل مربیگری روی 
می آورند مورد اعتراض بعضی از مدیران و تماشاگران قرار بگیرند! تجارب موجود 
از مدیران و مربیان باشگاه ها توانسته اند  نشان داده در دنیای امروز، بسیاری 
در نقش راهنما، بازیکنان خود را در دوران بازیگری، به درستی در مسیر شغلی 
ارزشمند در رابطه بسیار نزدیک با فوتبال هدایت کنند. چنانچه این دغدغه در میان 
فوتبالیست ها در همان دوران اولیه بازیگری بوجود آید و به شکل درست در کسب 
مهارت های شغلی آینده، خود را آماده کنند، به مدارج بسیار بالاتر، حتی بیشتر از 

دوران بازیگری، خواهند رسید.
تحصیلات آکادمیک

دنیای کارآفرینی امروز جهان، در رابطه با ورزش، فراتر از صد شغل بوجود آمده 
که اگر یک فوتبالیست نسبت به آنها آشنایی پیدا کند ساده تر می تواند برای آینده 

شغلی خود تصمیم گیری مطلوبی داشته باشد.
البته ممکن است بعضی از شغل ها نیاز به تحصیلات آکادمیک در سطح بالا 
داشته باشد. همچون پزشکی ورزشی، فیزیولوژی ورزشی، روانشناسی ورزشی، 
حقوق ورزشی، مدیریت تخصصی ورزشی و جنبه های علمی بسیار متنوع دیگر. 
سطوح  در  تحصیل  برای  مدت  دراز  برنامه ریزی  نیازمند  تخصص ها  این  همه 

کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتری، همزمان با دوران بازیگری است.
دریافت گواهی نامه معتبر

بسیاری از شغل های امروزی می تواند با حضور تدریجی بازیکنان در دوره هایی 
به آن  و نسبت  و بسیار تخصصی شرکت کرده  با محدودیت های زمانی کوتاه 
گواهی نامه معتبر دریافت کنند. مانند دوره های مربیگری که منجر به دریافت 
گواهی نامه معتبر مورد تائید از طرف فیفا و ای اف سی می شود. در این زمینه، 
دانشکده ها و موسسه های کارآفرینی در کشور، بسیار رایج و شناخته شده است 
و بهترین مکان برای برنامه ریزی برای شغل آینده تلقی می شوند. با دو تجربه از 

میشل پلاتینی و مرتضی محصص به نقل قول از مهدی خبیری، عضو سابق کمیته 
اجرایی کنفدراسیون آسیا، برای شروع به تفکر در این حوزه شاید قابل استفاده تر 

شود.
رابطه دوستانه خبیری با پلاتینی

خبیری در صحبت هایش گفت، به منظور شرکت در جلسه های مختلف در مقر 
فیفا و ای اف سی، با آشنایی با مسئولان مختلف فوتبال از کشورهای مختلف، 
یک رابطه دوستانه و نزدیکی با میشل پلاتینی پیدا کرد. در هنگام استراحت 
بین جلسه ها پس از صرف ناهار، درباره موضوع شغل مربیگری با او به صحبت 
نشست. از پلاتینی پرسید، چرا شغل مربیگری را بسیار زود رها کرد و چگونه به 
ریاست کنفدراسیون فوتبال اروپا)یوفا( رسید؟ پاسخ پلاتینی بسیار آموزنده بود. 
البته، می دانیم که پلاتینی در دوران بازیگری توانست سه بار جایزه توپ طلایی 

فوتبال را از آن خود کند و جزو ۶ بازیکن برتر جهان تا به امروز شناخته شده است.
پلاتینی از مربیگری تا ریاست یوفا

میشل پلاتینی پس از خداحافظی از بازیگری در سن ٣٢ سالگی، در ٣٣ سالگی 
به عنوان مربی تیم ملی فرانسه انتخاب شد؛ اما پاسخ پلاتینی، نقل به مضمون 
چنین است:  »پس از دوران بازیگری، علاقه شدیدی به کار مربیگری داشتم و پس 
از یک فعالیت بسیار محدود در کنار یکی از باشگاه های فرانسه، برای مربیگری تیم 
ملی انتخاب شدم. این دعوت بسیار برایم مسرت  بخش بود و با افتخار شروع به 
کار کردم. مشکلات به علت تجربه بسیار اندک در کار مربیگری، پس از ماه عسل و 
شیرینی مربیگری تیم ملی، به علت اینکه در بالاترین مراحل بازیگری بودم بنابراین 

توقع بسیار بالایی از بازیکنان داشتم.«
کناره گیری از مربیگری

رئیس اسبق یوفا در ادامه می گوید: »این مساله باعث چالش هایی با همکاران 
فنی من شد. خواسته های من بسیار رویایی و توانایی های بازیکنان و نیز درک 
همکاران از فوتبال را اندک می دیدم و توانایی های فنی آنها را قبول نداشتم. رفته 
رفته با خبرنگاران نیز دچار مشکل شدم. به نظرم آنها هم از فوتبال مدرن سر در 
نمی آوردند! کم کم تنها شدم و به تدریج تماشاگران نیز ضمن احترام، شروع به 
انتقاد کردند و در کل، در مورد فوتبال، سر سازش با بسیاری از ذینفعان فوتبال را از 
دست می دادم. به مرحله ای رسیده بودم که به نظرم ادامه کار مربیگری برایم دارای 

پیامدهای منفی می بود.«
عجله برای مربیگری در تیم ملی

پلاتینی راحت مربیگری را رها می کند و پس از یک تنفس چند ماهه، با توجه 
به دوستی های نزدیک با مسئولان فدراسیون فوتبال فرانسه، قرار می شود در 
جلسه های کمیته فنی شرکت کند. »در بحث های کمیته فنی احساس کردم رفته 
رفته به جنبه های علمی و تجربی مرتبط به مربیگری بیشتر اشراف پیدا کردم و 
به کمیته فنی و مباحث آن علاقمند شدم. خیلی زود متوجه شدم در کار حرفه 

مربیگری، آن هم در سطح تیم ملی، بسیار عجله کرده ام و به طور تدریجی به این 
مرحله باید می رسیدم. چون فوتبال را در اوج رها کرده بودم، بنابراین توقع بسیار 

بالایی از بازیکنان داشتم تا در سطح بالاتری از مهارت من بازی کنند.«
بحث های مدیریتی تخصصی فوتبال

حضور در جلسه های کمیته فنی، باعث می شود میشل پلاتینی بیشتر وارد 
بحث های مدیریتی تخصصی فوتبال شود که نسبت به آنها تجربه ای نداشت. »در 
آن سال ها قدم به قدم خود را به پیشرفت های تدریجی از عضویت در کمیته فنی به 
مراحل مدیریت بالاتر رساندم. پس از آن، از طرف فرانس میتران رئیس جمهوری 
فرانسه، مسئول سازماندهی جام جهانی ۱۹۹۸ فرانسه شدم و پس از آن به عنوان 
مدیر و مسئول به کمیته فنی فیفا راه پیدا کردم. در سال ٢٠٠٢ نیز وارد کمیته 
اجرایی فیفا شدم. در همه حضور در این مدارج در دوره های کوتاه مدت مدیریت 
فوتبال در فیفا شرکت می کردم. پیشرفت های قدم به قدم مرا به ریاست یوفا رساند.«

خبیری و محصص در دفتر مرکزی ای اف سی
در سال ٢٠٠٣ مهدی خبیری همراه با مرتضی محصص، به عنوان افسر توسعه 
فوتبال به نام »آسیا ویژن« با یک قرار داد پنج ساله توسط ای اف سی، دعوت به 
کار می شوند. پیش از شروع فعالیت در مالزی در یک دوره کوتاه مدت پنج روزه 
آشنایی های اولیه در این حوزه را در ژاپن سپری و پس از استقرار در کولالامپور، در 

دفتر مرکزی ای اف سی مشغول به کار می شوند.
نایب رئیس پیشین فدراسیون فوتبال کشور در این رابطه می گوید: »البته کارمان 
دادن مشورت در طراحی برنامه های استراتژیک توسعه فوتبال متمرکز بود. ضمن 
آنکه به اتفاق آقای محصص دو آپارتمان در همسایگی هم پیدا کرده و مشغول کار 

و زندگی شدیم.«
روی آوردن محصص به مربیگری

خبیری در ادامه اضافه می کند: »پس از حدود چهار ماه احساس کردم آقای 
محصص بیشتر تمایل به حضور در فعالیت های میدانی، نظیر مربیگری دارد. به 
هرحال طولی نکشید که پس از حدود هفت ماه به سختی توانست قرار داد خود 
را با ای اف سی فسخ و عازم تهران شود. بلافاصله او را به عنوان مربی روی نیمکت 
تیم پاس ملاحظه کردم. گرچه من با آقای محصص در یک زمان در ای اف سی 
استخدام شده بودیم اما رفته رفته احساس شد این کار با روحیات و تخصص های 
آکادمیک من بیشتر ارتباط دارد، تا با نگاه آقای محصص. او پس از قرار گرفتن روی 

نیمکت مربیگری تیم پاس، خیلی زود از مربیگری فوتبال جدا شد.«
تصمیم بجای محصص

مرتضی محصص با یک تصمیم درست، مشغول تدریس مربیگری می شود و 
این حرکت او باعث شد به جایگاه اصلی مورد علاقه اش یعنی تدریس کلاس های 

مربیگری در سطح جهانی برسد.
ممکن است یک فوتبالیست برجسته از تمایلات و رویکردهای ذاتی و زمینه های 
اکتسابی خود اطلاع چندانی نداشته باشد و در مسیری قرار گیرد که حتی امکان 
دارد او را به پرتگاه انزجار از فوتبال برساند. اگر فوتبالیست های ما با آموزش های 
لازم و ضروری در مورد شغل آینده، به توانمندی های بالقوه خود پی ببرند، چه بسا 
ممکن است به مسیر مدیریتی همچون میشل پلاتینی یا مرتضی محصص برسند.

خبیری و علاقه شخصی
مهدی خبیری نیز در مسیر تخصصی مدیریت فوتبال و روانشناسی مربیگری 
قرار گرفت و ارتباط خود را در ادامه دوران بازیگری، تا سطح لیگ برتر و همچنین 
عضویت در تیم ملی فوتبال، توانست خود را در شغل معلمی مرتبط به فوتبال 
برساند. او در سال گذشته پس از بازنشستگی از دانشکده تربیت بدنی دانشگاه 
و  مدیریت  تدریس  برای  نیویورک  دانشگاه  در  موقت  استاد  عنوان  به  تهران، 

روانشناسی ورزشی استخدام شود و به علاقمندی خود ادامه دهد.
فوتبالیست ها می توانند آینده خود را با ارتباط نزدیک با دنیای بسیار وسیع و 
گسترده فوتبال پیوند بزنند و نیز از فوتبال به عنوان یک شغل دائمی از آن لذت 
ببرند. همه فوتبالیست های برتر دارای توانمندی های بی شماری هستند که اگر 
برایشان شناخته شود، آینده حرفه ای آنها را تضمین خواهد کرد. اگر چنانچه اسیر 
احساسات زودگذر شوند و بخواهند فقط سرمربی باشگاه تیم های برتر و ملی شوند 

ممکن است خود را در سرازیری محو کامل از فوتبال قرار دهند.
از  آگاهی  عدم  علت  به  که  برجسته ای  فوتبالیست های  بوده اند  متاسفانه 
توانمندی های بالقوه خود و عجله در رسیدن به آرزوهای احساسی، نتوانسته اند در 
حرفه مربیگری به موفقیت برسند و وارد مسیر خانمان سوز اعتیاد، جدایی از زن و 

فرزند و ده ها مشکلات روانی و اجتماعی دیگر شوند.

بررسی چالش های بازیکنان پس از بازنشستگی؛

بازگشت دوباره به فوتبال از کدام مسیر؟

 علی دایی از سوی سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا نامزد 
برترین اسطوره این قاره که بازگشتی تأثیرگذار به لیگ داخلی 

داشته، شد. 
سایت کنفدراسیون فوتبال آسیا در جدیدترین نظرسنجی 
در  و  بودند  موفقی  لژیونرهای  که  اسطوره  بازیکن   ۸ خود 
بازگشت به لیگ های داخلی کشورشان بار دیگر عملکردی 
از  بازیکن پس  تأثیرگذارترین  نامزد  را  داشتند  بسیار خوب 

بازگشت معرفی کرده است.
در این گزارش آمده است:

بازیکنانی در کشورهای مختلف قاره آسیا هستند که ظهور 
درخشانی داشتند و با توانایی های ویژه خود باعث برانگیخته شده احساسات طرفداران زیادی شدند. فوتبال آسیا کمبودی 
در تولید بازیکن نخبه نداشته و در صادرات پیشگام بوده است. بازیکنان مختلفی هستند که نماد تیم های ملی فوتبال هستند 
و قصد داریم تا از میان ۸ اسطوره که پس از سال ها حضور در تیم هایی خارج از کشورشان در بازگشت به لیگ های داخلی نیز 

باعث رونق مسابقات شدند و بازیکنی تأثیرگذار بودند، برترین بازیکن آسیا را در این زمینه با رأی مخاطبان شناسایی کنیم.
رضا عنتر )لبنان(، یونس محمود )عراق(، علی دایی )ایران(، تیم کیهیل )استرالیا(، ایگور شکورین )ازبکستان(، ژنگ ژی 
)چین(، شونسکه ناکامورا )ژاپن( و سان جی های )چین( هشت بازیکنی هستند که در این نظرسنجی حضور دارند و در 
توضیح علی دایی آمده است: وقتی صحبت از فوتبال آسیا می شود یکی از بزرگترین نام ها، علی دایی است. او ۲7 ساله 
بود که از پرسپولیس به السد رفت و انگیزه بالای او باعث شد تا به افسانه فوتبال ایران در سطح بین المللی تبدیل شود. او با 

درخشش در قطر به بایرن مونیخ رفت و قهرمانی در بوندسلیگا را تجربه کرد.
دایی در بازگشت به پرسپولیس یکی از بهترین گلزنان شد و در صباباتری هم هنرش در گلزنی را ثابت کرد. در ادامه به سایپا 
رفت و توانست با این تیم قهرمان شود تا در ۳۸ سالگی جام را در کسوت مربی بازیکن لمس کند. او با زدن ۱0۹ گل ملی 

رکوردی جهانی در اختیار دارد و یکی از بهترین گلزنان دنیا در عرصه بین المللی و باشگاهی است.

 مدیر تیم فوتبال پرسپولیس ابراز امیدواری کرد که بدهی 
به مربیان و بازیکنان خارجی برای این باشگاه مشکل ساز 
با  باید  و  نشود و گفت: روزهای سختی در پیش داریم 

برنامه ریزی، پول آنان پرداخت شود. 
اظهار  تلویزیونی،  گفت وگویی  در  پیروانی«  »افشین 
صورت  به  که  کرد  تلاش  و  کشید  زحمت  باید  داشت: 
متوالی قهرمان شوید. همه تلاش کردند تا این قهرمانی 
را به هواداران تقدیم کنیم. خوشحالیم که توانستیم برای 
هواداران شور و نشاط به وجود آوریم و امیدوارم کرونا زودتر 
تمام شود تا این شادی را با هم جشن بگیریم. وی در مورد 

حفظ قهرمانی در روزهایی که پرسپولیس بدهی زیادی به خارجی ها دارد، گفت: برانکو، کالدرون و به خصوص »بشار 
رسن« که الان جزو بازیکنان زحمت کش و محبوب تیم است برای تیم تلاش کردند و وظیفه است قدردان باشیم و پول آنها 
را پرداخت کنیم. حالا این پول از چه طریقی تامین می شود را مسوولان باشگاه بهتر می توانند جوابگو باشند. پیروانی با 
بیان اینکه نباید بحث مالی آسیبی به تیم وارد کند، گفت: بهتر است کارگروهی تشکیل شود و برنامه ریزی کنند. بازیکنان 
خارجی هم با وجود مشکلات تلاش کردند و فکر می کنم روزهای سختی را در پیش داریم. حیف است هوادارانی که چند 
سالی است خوشحال هستند، نگران این مساله باشند. حفظ قهرمانی سخت تر است و به عنوان عضو کوچکی از باشگاه 
امیدوارم که این بدهی ها مشکل ساز نشود. مدیر تیم فوتبال پرسپولیس تصریح کرد: لیگ قهرمانان آسیا که تقابل نابرابری 
است را در پیش داریم. دور رفت با الدحیل در قطر بازی کردیم و اکنون دور برگشت هم باید در قطر به مصاف آنان برویم. 
این تیم هفته گذشته ماندژوکیچ را کنار گذاشته و بازیکن برزیلی را با ۱۲ میلیون یورو جانشین کرده است. همه تیم های 
ایرانی جدال نابرابری با حریفان در آسیا دارند. وی گفت: ما هم مشکل داشتیم و مربیان و بازیکنان پول نگرفتند و حتی 
گفتن آن قشنگ نیست. باید از کادر فنی و بازیکنان تشکر کنم که صبوری کرده اند. پیروانی در خصوص جام حذفی نیز، 

توضیح داد: درپی آن هستیم تا سومین دبل تاریخ را داشته باشیم و در جام حذفی هم قهرمان شویم.

ازسوی کنفدراسیون فوتبال آسیا ؛

علی دایی نامزد برترین اسطوره تاثیرگذار آسیا شد 
افشین پیروانی: 

امیدوارم بدهی به خارجی ها مشکل ساز نشود

فرنگی کار مدال آور استان قم از مسابقات جهانی کشتی فرنگی در وزن ۶0 
کیلوگرم مهمترین رویداد ورزش دنیا یعنی بازی های المپیک توکیو به میدان 

می رود.
سال گذشته در همین ایام بود که رقابت های ۲0۱۹ کشتی فرنگی قهرمانی 
بزرگسالان جهان در شهر نور سلطان قزاقستان به انجام رسید و بهترین های 
کشتی دنیا در این تورنمنت مهم و معتبر به میدان رفتند تا بخت خود را برای 

کسب مدال با یکدیگر سرشاخ شدند.
این رقابت ها از این نظر که انتخابی کسب سهمیه برای حضور در بزرگترین 
برای  بالایی  بود، اهمیت بسیار  توکیو  المپیک  یعنی  رویداد ورزشی جهان 
کشتی گیران داشت و تیم ملی ایران نیز با هدایت یکی از مطرح ترین مربیان 
حال حاضر کشتی فرنگی دنیا یعنی محمد بنا مقتدرانه به مصاف حریفان خود 

رفت.
ترکیبی از چهره های جوان و با تجربه کشتی فرنگی کشورمان که یکی از آنها 
علیرضا نجاتی جوان مستعد و خوش آتیه کشتی قم بود، در این رویداد مهم 

به میدان رفتند و نتیجه ارزشمند برای قمی های علاقمند به ورزش موفقیت 
نجاتی در کسب مقام سوم و نشان برنز پیکارهای وزن ۶0 کیلوگرم جهان بود.

موفقیت نجاتی در کسب این مدال، سهمیه ایران برای حضور در مسابقات 
وزن ۶0 کیلوگرم کشتی فرنگی المپیک توکیو را نیز قطعی کرد، اتفاقی که بعد 
از نزدیک به سه دهه برای ورزش قم رخ داد و نجاتی نخستین سهمیه بازی های 
المپیک آتی را برای ورزش قم به دست آورد اما شیوع ویروس کرونا اجازه نداد 

این بازی ها در زمان پیش بینی شده یعنی تابستان امسال به انجام برسد.
ایجاد کرد،  از محدودیت هایی که شیوع کرونا در نقاط مختلف دنیا  بعد 
مسابقات المپیک نیز لغو و به سال ۲0۲۱ موکول شد، بازی هایی که حالا 
زمان برگزاری رقابت های رشته های مختلف آن از جمله کشتی مشخص شده 
و کشتی گیران طبق برنامه از دهم تا پانزدهم مرداد ماه سال ۱۴00 برای کسب 

مدال به روی تشک می روند.
روز یکشنبه دهم مرداد ماه از ساعت ۱۱ تا ۱۳ مسابقات مراحل یک هشتم و 
یک چهارم اوزان ۶0 و ۱۳0 کیلوگرم کشتی فرنگی برگزار می شود و با توجه به 

اینکه علیرضا نجاتی فرنگی کار وزن ۶0 کیلوگرم است، روزهای دهم و یازدهم 
مرداد ماه برای علاقمندان به کشتی در قم اهمیت زیادی دارد و همه نگاه ها به 

این کشتی گیر برای کسب مدال از المپیک خواهد بود.

فرنگی کار ۶۰ کیلوی قم در المپیک توکیو 
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ضرورتی که بلاتکلیف مانده است؛

لایحه انتخابات در مجلس یازدهم به 
سرانجام می رسد؟

نمایندگان مجلس یازدهم از ضرورت اصلاح قانون انتخابات و آماده سازی 
طرحی در این زمینه سخن می گویند. این در حالی است که لایحه جامع 

انتخابات از اسفند سال ۹7 در مجلس بلاتکلیف مانده است. 
اکثر  که  شده  تشکیل  حالی  در  اسلامی  شورای  مجلس  یازدهم  دوره 
منتخبان این دوره، انتقادات تند و تیزی نسبت به مجلس دهم و دولت 
یازدهم و دوازدهم دارند. نامه روسای کمیسیون های تخصصی مجلس به 
»حسن روحانی« که با ادبیات تندی هم نگاشته شده بود و خط و نشان 
کشیدن برای دولت مصداقی از این مسئله به چشم آمد. در این نامه به 
روحانی توصیه شده بود از مسیر هفت ساله برگردد اما اینکه باید به کدام راه 

برود سخنی گفته نشده بود.
از سوی دیگر، حمله به مجلس دهم سرفصل مشترک اقدامات تبلیغی 
بسیاری از منتخبیان دوره یازدهم در روزهای قبل و بعد از آغاز به کار این 
دوره از مجلس شورای اسلامی بوده است. تردیدی در این مسئله نیست که 
مجلس دهم از کاستی های جدی رنج می برد که متاسفانه تا پایان هم این 
آسیب ها استمرار پیدا کرد و نقد این آسیب ها اقدام شایسته ای است اما اگر 
نقادان که اکنون خود در جایگاه نمایندگی قرار دارند نتواند از آن آسیب ها 
دوری کنند متهم به شعار زدگی و رفتارهای پوولیستی خواهند شد. مردم از 
نمایندگان حرف و بیانیه نمی خواهند چرا که این اقدامات نیازی به حضور در 
مجلس ندارد بلکه اقدام علمی برای رفع مشکلات مطالبه می کنند و این امر 

باید در رفتار نمایندگان دیده شود.
چرا لایحه جامع انتخابات بررسی نمی شود؟

یکی از زمینه های نقد نمایندگان جدید به مجلس قبل عدم رسیدگی 
به طرح ها و لوایح و تعلل در این زمینه بود که باعث از بین رفتن زمان و به 
نوعی خنثی شدن اثراتی است که قرار بود آن طرح ها  و لوایح داشته باشند. 
همچنین موازی کاری در ارائه طرح ها هم از دیگر نقدهای نمایندگان فعلی 

به ساکنان قبلی بهارستان است.
 با وجود این که این نقد چندان از حقیقت هم دور نیست اما نماینگان 
مجلس یازدهم خود قدم در این مسیر گذاشته و عزمی برای اصلاح این 
مسئله ندارند. در حالی که دولت لایحه جامع انتخابات را برای رفع کاستی 
قوانین فعلی و جلوگیری از پراکندگی قوانین در اسفند ۹7 با قید دو فوریت 
به مجلس دهم ارائه کرده ولی این لایحه متاسفانه در مجلس دهم رها شد. 
نمایندگان برای اصلاح قانون انتخابات به دنبال آماده کردن طرح دیگری 

هستند.
شوراها  و  کشور  داخلی  امور  کمیسیون  رئیس  جوکار«  »محمدصالح 
مجلس یازدهم در مورد اصلاح قانون انتخابات گفته است: قانون انتخابات 
اشکالات  دارای  شوراها  و  اسلامی  شورای  مجلس  جمهوری،  ریاست 
اولویت های  از  انتخابات  قانون  اصلاح  اساس،  این  بر  و  است  متعددی 
اصلی ما جهت پیگیری در کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها است...
بر این اساس، امسال کمیسیون با همکاری وزرات کشور و شورای نگهبان 
اصلاح قانون انتخابات شوراها و ریاست جمهوری را در دستور کار خود 

قرار خواهد داد.
این رویکرد مجلس یازدهم باعث شده که »جمال عرف« معاون سیاسی 
وزیر کشور از مجلس بخواهد که لایحه جامع انتخابات را مورد توجه قرار دهد. 
او در این زمینه اظهار داشته است:  لایحه جامع انتخابات در بهمن۹7 توسط 
دولت به مجلس دهم داده شد، ولی مجلس دنبال طرح خود درباره قانون 
انتخابات بود و هرچه اصرار کردیم که لایحه در دستور مجلس قرار گیرد، 
مجلس طرح خود را دنبال کرد و مجلس دهم فرصت نکرد به لایحه بپردازد. 
اکنون خواهش من از مجلس یازدهم این است که به این لایحه رسیدگی 

کند. وزارت کشور آماده همکاری با مجلس است.
علاوه بر لایحه جامع انتخابات  طرح اصلاح قانون انتخابات که در روزهای 
پایانی مجلس دهم مطرح شد هم با اشکالات شورای نگهبان به مجلس 
برگشت داده شده و نیازمند رفع اشکالات و ارسال مجدد به شورای نگبهان 

برای تبدیل به قانون است.
»محمدجواد کولیوند« رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس دهم، 
با اشاره به آخرین وضعیت بررسی طرح اصلاح قانون انتخابات گفته است: 
این طرح پس از بررسی و تصویب در مجلس، با ایراداتی از سوی شورای 
نگهبان مواجه شد. با توجه به گستردگی و حساسیت موضوع درباره اصلاح 
قانون انتخابات، بررسی نهایی و جمع بندی طرح اصلاح قانون انتخابات در  

مجلس دهم امکان پذیر نیست و به مجلس یازدهم موکول می شود.
محتوای لایحه جامع و مزایای آن

قوانین  اشکالات  رفع  زمینه  در  آماده  لوایح  و  طرح  وجود  به  توجه  با 
انتخاباتی کشور که از توان کارشناسی همه نهادهای دخیل استفاده شده 
است تلاش نمایندگان برای نوشتن طرح دیگر به جز هدر رفت وقت مغتم 
نمایندگی و ایجاد شائبه هایی مبنی بر کار شعاری و جناحی، چه آورده ای 
برای مجلس یازدهم دارد؟ از سوی دیکر عدم توجه به این لایحه و با توجه 
به تلاش نمایندگان برای رسیدن اصلاحات مجلس یازدهم به انتخابات 
۱۴00 این فرصت اندک باعث شتاب زدگی و قانون نویسی معیوب خواهد 

شد.
لایحه جامع انتخابات طبق اعلام وزارت کشور با همکاری دولت، مجلس و 
مخصوصا مرکز پژوهش های این نهاد وکارشناسان شورای نگهبان آماده شده 
و از نکات متمایز و برجسته ای برخوردار است که می تواند کاستی ها قوانین 
انتخاباتی را رفع کرده و خواست نمایندگان را محقق کند. توجه به شفافیت 
هزینه های انتخاباتی، برگزاری انتخابات الکترونیک و تدوین مجازات های 
متناسب با جرایم انتخاباتی، تجمیع قانون انتخابات ریاست جمهوری، 
مجلس و شورای شهر روستااز جمله بحث های جدید و ضروری در این لایحه 

است.
همچنین تغییر اعضای هیات های اجرایی هم در این لایحه دیده شده 
است. در این لایحه برای سیاست گذاری کلان انتخابات، هیات اجرایی 
مرکزی انتخابات با ترکیب وزیر کشور به عنوان رئیس هیات، وزیر اطلاعات، 
دادستان کل کشور، یک نفر از دبیران کل احزاب به انتخاب خانه احزاب، 
یک نفر از اعضای کانون وکلا به انتخاب اتحادیه سراسری کانون های وکلای 
دادگستری، یک نفر از مدیران مسئول مطبوعات و خبرگزاری ها به انتخاب 
خودشان و یک نفر به عنوان نماینده تشکل های مردم نهاد پیش بینی شده 

است.
از دید بسیاری از ناظران سیاسی نمایندگان اگر دغدغه رفع اشکالات 
قوانین انتخاباتی را دارند می توانند به لایحه جامع انتخابات و طرح اصلاح 
قانون انتخابات توجه کرده و به جای اختراخ چرخ از ابتدا از تجربیات مجلس 
گذشته در این زمینه بهره بگیرند که هم باعث تسریع اصلاح قانون انتخابات 
خواهد شد و هم اینکه نمایندگان می توانند به مشکلات دیگر هم رسیدگی 

کرده و در راستای تحقق مجلس کارآمد قدم های موثری بردارند.

سیاسی

مختلف  های  طیف  و  شد  کامل  یازدهم  مجلس  سهم های  تقسیم  پرونده 
اصولگرایی در مجلس یازدهم سهم سبدهایشان را از انتخابات و انتصابات درون 
پارلمانی، دست کم برای یک سال آینده مشخص کردند، سبدهایی که برای برخی 
گروه ها حسابی پر بود و برخی دیگر هم دست خالی، تنها یک کرسی  نمایندگی در 

خانه ملت عایدشان شد.  
  هرچه بود بازاری بود که از روزهای منتهی به ۲ اسفند ۹۸ شروع شد و تا همین 
چند روز پیش هم ادامه داشت؛ از همان زمانی که قالیباف عزم کرد تا پا در انتخابات 
بگذارد و قله ریاست قوه مقننه را فتح کند از همان روز باید اول سرلیست اصولگرایان 
می شد تا در مرحله بعد وارد چانه زنی ها برای ریاست مجلس شود؛ سهم دهی ها به 
جبهه پایداری برای حضور پررنگ تر در لیست متحد اصولگرایان اولین قدم ها بود تا 
اینکه با عبور از دروازه های خانه ملت، کار به تقسیم غنایم کارزار انتخابات مجلس 

رسید.
سهم پایداری از هیات رئیسه تا ریاست کمیسیون ها 

روزهای منتهی به انتخابات ۲ اسفند بود و اختلافات بر سر لیست شورای ائتلاف 
جدی شده بود، جبهه پایداری با شورا سر ناسازگاری گذاشته بود؛ برنامه های 
اصولگرایان و در راس آن محمدباقر قالیباف کم کم درحال بر هم  خوردن بود، 
همین موضوع باعث شد تا تاکتیک ها تغییر کند و شهردار اسبق تهران در دقیقه 
۹0 سر کیسه را به نفع پایداری ها شل کند؛ حالا کفه  ترازوی لیست به نفع این جبهه 
سنگین تر شد و انها پرتعدادتر وارد مجلس شدند. البته این پایان سهم خواهی ها نبود 
و با رسیدن به دروازه های بهارستان و با داغ شدن بحث انتخابات هیات رئیسه و 

تعیین رئیس مجلس راند دوم برای تقسیم سهم ها شروع شد.
انتخابات  بازی  باید  بود حالا  متزلزل شده  قالیباف  ریاست  پایه های صندلی 
اینجا هم تکرار می شد برای همین سهم نائب رئیس اول به امیرحسین قاضی زاده 
هاشمی عضو شورای مرکزی این جبهه رسید احمد امیرآبادی دبیر هیات رئیسه 
مجلس هم کاندیدای پایداری ها از قم بود. موسوی لارگانی و حاجی دلیگانی نیز 
از دبیران نزدیک به جبهه پایداری هستند. علیرضا سلیمی که بر کرسی ناظران 

مجلس تکیه زد نیز در طیف فکری پایداری ها تعریف می شود. 
هرچند پنج کرسی هیات رئیسه به دست پایداری ها افتاد اما اینجا هم نقطه پایان 
ماجرا نبود. انتخابات هیات رئیسه کمیسیون ها که از راه رسید پایداری ها پرتعداد 
وارد رقابت شدند؛ آنچنان که ریاست کمیسیون فرهنگی مجلس سهم »مرتضی 
آقاتهرانی« دبیرکل جبهه پایداری شد و ریاست کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی نیز در دستان »مجتبی ذوالنوری« از نمایندگان نزدیک به پایداری قرار 

گرفت.

بده و بستان پایداری ها در بزنگاه انتخابات هیات رئیسه کمیسیون ها هم، پایان 
کار نبود و حالا نوبت به مهمترین پست ها رسید؛ مجلس یازدهم که  قبل از روی کار 
آمدنش شعار نظارت و شان نظارتی می داد وقتش رسیده بود که شعارهایش را در 
مقام عمل نشان دهد اما در این مقطع هم باز رنگ و بوی توافقات پشت پرده بود که 
حکایت دیگری روایت می کرد. انتظارها برای انتخاب رئیس کمیسیون اصل ۹0 به 
پایان رسید و ۲۵ تیر همان روز موعود بود؛ رقابت میان ۴ گزینه برگزار شد و در نهایت 
نام نصرالله پژمانفر همشهری قالیباف )نماینده مشهد( و عضو شورای مرکزی جبهه 

پایداری از درون گلدان بیرون آمد.
به نام جوانگرایی به کام پایداری

»جوانگرایی«؛ این از همان کلیدواژه هایی بود که مجلس یازدهمی ها ورد زبانشان 
شده بود و دائما از عزمشان برای جوانگرایی سخن می گفتند  حالا کلیدواژه قرار 
بود درباره کرسی خالی ریاست دیوان محاسبات به کار بسته شود گزینه ای که 
اتفاقا طبق تبصره ۱ ماده ۵۱ قانون آئین نامه داخلی مجلس باید حداقل ۲0 سال 
سابقه کار داشته باشد موضوعی که چندان با جوانگرایی جفت و جور نیست با این 
حال در میان همه گزینه ها »مهرداد بذرپاش« نماینده اسبق تهران و عضو جبهه 
پایداری مطرح شد؛ کسی که در دولت محمود احمدی نژاد مدتی مدیریت سایپا و 
ایران خودرو را به عهده داشت. معرفی این گزینه آنقدر بحث برانگیز بود که صدای 
اهالی اردوگاه اصولگرایی هم درآمد و احمد توکلی در نامه ای نسبت به انتخاب 

بذرپاش برای ریاست بر دیوان محاسبات هشدار داد.
اما در نهایت نام مهرداد بذرپاش با ۱۵۸ رای از گلدون مجلس یازدهم درآمد.

تسویه حساب با جمعیت رهپویان 
»علیرضا زاکانی از کاندیداتوری ریاست مجلس انصراف داد« این خبری بود که 
وقتی بحث لابی ها برای ریاست مجلس داغ بود منتشر شد. خبری که اظهرمن 
الشمس بود که بدون پشت پرده نمی تواند باشد. طولی نکشید که زمزمه هایی از 
پشت پرده این انصراف به گوش رسید. »آقای زاکانی هم مجلس را می شناسد و هم 
یک فعال سیاسی است، اصولا کسانی که خودشان را به عنوان کاندیدای ریاست 
مجلس قرار می دهند، اگر رای نیاورند تحلیلشان بر این است که شاید در آینده 
برایشان خوب نباشد و بعضی ها دوست دارند همیشه در بازی برده شرکت کنند و 
اگر احتمال دهند که رای نمی آورند معمولا شرکت نمی کنند.« اینها را عباس زاده 
مشکینی نماینده مشکین شهر در مجلس یازدهم می گفت. ادعایی که بیراه هم نبود 
و بازی که زاکانی در آن برنده باشد قطعا زمین هیات رئیسه نبود؛ همان زمان بود که 
موضوع ریاست مرکز پژوهش های مجلس مطرح شد. تیر زاکانی به هدف نشست و 
با دست شستن از »نسیه« ریاست مجلس »نقد« ریاست مرکز پژوهش ها را به دست 

آورد و این کرسی سهم جمعیت رهپویان شد.
دست خالی موتلفه و سبد سبک احمدی نژادی ها

»مصطفی آقامیرسلیم« رقیب محمدباقر قالیباف در دوازدهمین انتخابات ریاست 
جمهوری و اصلی ترین گزینه حزب موتلفه اسلامی در خانه ملت یکی از همان 
افرادی بود که اسمش برای اغلب منصب های پارلمانی به میان آمد اما آنچه از 
بده  بستان های پارلمانی نصیبش شد چیزی جز »صفر« نبود. میرسلیم ابتدا برای 
ریاست مجلس کاندیدا شد و انتقادات تند و تیزی هم نسبت به قالیباف مطرح کرد 
او تا لحظه  آخر هم مانند همان انتخابات ۹۶ پای حرفش ماند و از کاندیداتوری 
صرف نظر نکرد اما لابی ها کار خود را کرد سهم میرسلیم از اولین هیات رئیسه ۱۲ 

رای بود.
البته این به معنای گوشه نشینی او نبود و یک بار دیگر شانسش را این بار برای 
رسیدن به کرسی ریاست کمیسیون اصل ۹0 امتحان کرد اما میرسلیم که در 
توئیترش از اما و اگرها درباره رشوه ۶۵ میلیاردی در شهرداری تهران و زمامداری 
قالیباف سخن گفته بود این بار هم لابی ها به سمت و سوی دیگری رقم خورد و در 
نهایت مجبور شد در نامه ای اعتراضی نسبت به رفتار هیات رئیسه مجلس که آن 
را توهین آمیز خوانده بود از کاندیداتوری برای کرسی ریاست کمیسیون اصل ۹0 
کنارگیری کند. هرچند در گمانه زنی ها نام میرسلیم برای کرسی مرکز پژوهش ها و 
دیوان محاسبات هم به گوش می رسید اما مجلس تمام اصولگرا چندان تمایلی به 
پیشکسوتان نداشت و همین دست خالی میرسلیم موجب شد تا پایان اصولگرایان 

سنتی نقل محافل سیاسی شود.
از سوی دیگر  وزرای دولت نهم و دهم یا همان احمدی نژادی ها که با نیت کسب 
کرسی های مهم و تاثیرگذار مجلس وارد خانه ملت شدند نتوانستند به رویای خود 
رنگ واقعیت ببخشند اما دست کم سبدشان مانند موتلفه و میرسلیم خالی نبود و 
سهم آنها از تقسیم غنایم مجلس یازدهم، یک کرسی نائب رئیسی دوم و دو ریاست 

کمیسیون برنامه و بودجه و کمیسیون انرژی بود.
انتصابات آقای رئیس 

که  بود  کتاب هایی  و  حساب   و  معادلاتی  همان  از  هم  قالیباف  انتصاب های 
نمی تواند بدون توجه از کنار آنها عبورکرد. »غلامرضا قاسمیان« چهارم تیرماه از 
سوی »محمدباقر قالیباف« رییس مجلس به ریاست کتابخانه، موزه و مرکز اسناد 
مجلس منصوب شد. این نهاد از زیرمجموعه های مجلس، حفظ و نگهداری از 
آثار قانونگذاری در کشور، کتب و نسخه های خطی و نایاب است. حجت الاسلام 
ایران اسلامی؛ تشکل  قاسمیان عضو شورای مرکزی جبهه پیشرفت و عدالت 
سیاسی اصولگرا و نزدیک به رییس مجلس است. در سوابق اجرایی قاسمیان 
معاونت اسبق پژوهش حوزه های علمیه استان تهران، تدریس دروس عالی حوزه 

و دانشگاه و نیز پژوهشگری در حوزه های قرآنی، فقهی، اصولی ذکر شده است.
»محسن اسماعیلی« دوازدهم خردادماه با حکم قالیباف رییس دفتر وی شد. 
اسماعیلی نماینده مردم تهران در مجلس خبرگان رهبری، حقوقدان، عضو هیات 
علمی دانشگاه تهران است و  سابقه عضویت در شورای نگهبان بین سال های ۸0 تا 
۹۸ را به عنوان سابقه تحصیلی و اجرایی در کارنامه دارد. »محمدسعید احدیان« ۱۸ 
خردادماه از سوی رییس مجلس به عنوان دستیار سیاسی و رسانه ای وی انتخاب 
شد. وی مدیرمسئول »روزنامه خراسان« و از موسسین و رییس شورای مرکزی 

تشکل سیاسی جبهۀ آرمان خواهان واقع بین است.
»حمید اصلانی« که سابقه معاون اجرایی کل سپاه پاسداران انقلاب، ریاست 
مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس، معاون هماهنگ کننده نیروی زمینی سپاه، 
معاون اجرایی فرمانده کل سپاه را در کارنامه دارد از سوی قالیباف به معاونت 
اجرایی مجلس شورای اسلامی انتخاب شد. »بابک نگاهداری« با حکم قالیباف 
به سمت مشاور و رییس حوزه ریاست مجلس انتخاب شد. وی دکترای تخصصی 
بیوتکنولوژی و حرفه ای پزشکی دارد و در شورای عالی انقلاب فرهنگی، دانشگاه 
آزاد و مجمع تشخیص مصلحت نظام فعالیت مسوولیت های مختلفی داشته است.
»مهدی محمدی« فعال رسانه ای اصولگرا هم در حکمی از سوی قالیباف به عنوان 
مشاور وی در امور راهبردی انتخاب شد. همچنین »محسن مکیان« به عنوان مشاور 
و رییس مرکز حراست قوه مقننه و »احسان عسکری« به سمت مشاور و مدیرکل دفتر 
حوزه ریاست با حکم رییس مجلس انتخاب شدند.  نگاهی به امضاهای زده شده 
پای حکم های انتصابی قالیباف اما حکایت از آن دارد که قالیباف در این عرصه 
سهم اصلی را به نزدیکان خود داده است و کمتر از دیگر طیف های سیاسی برای 

نشاندن بر روی مناصب مرتبط با خود بهره گرفته است.

از جولان پایداری ها تا دست خالی موتلفه،

پایان سهم بندی در پارلمان یازدهم 

و  سیاسی  پیگیری  لزوم  بر  تاکید  با  پیشین  دیپلمات   
حقوقی مزاحمت جنگنده های آمریکایی برای هواپیمای 
مسافربری ماهان گفت: هیچ کس به آمریکایی ها اجازه 
نداده است هواپیماهای مسافربری را در آسمان بازرسی 

کند 
برای  مزاحمت  ایجاد  درباره   ، فرجی راد«  »عبدالرضا 
هواپیمای مسافربری ماهان از سوی دو جنگنده آمریکایی 
گفت: اقدام دو جنگنده آمریکایی در ایجاد مزاحمت برای 
یک هواپیمای مسافربری ایرانی، در دنباله سیاست فشار 

حداکثری دولت آمریکا علیه ایران است.
وی اظهار داشت: ترامپ در مدت سه سال و نیمی که 
ریاست جمهوری آمریکا را برعهده داشته است، از برجام 
خارج شد، تحریم های شدیدی را علیه ایران اعمال کرد، 
سردار قاسم سلیمانی را در حین ماموریت ترور کرد و در این 
مدت هم تا توانسته نهادها و شخصیت های زیادی را مورد 

تحریم قرار داده است.
ماجراجویی های آمریکا علیه ایران خطرناک تر از 

گذشته شده است
داد:  ادامه  خارجی  سیاست  مسائل  تحلیلگر  این 
تحریم های ایالات متحده در طول این مدت به گونه ای بوده 
که دیگر نهاد یا فرد چندانی باقی نمانده که تحریم نشده 
باشد، به گونه ای که می توان گفت کف گیر آمریکایی ها برای 

تحریم به ته دیگ خورده است.
فرجی راد با بیان اینکه علیرغم فشار حداکثری آمریکا 
علیه ایران، کاخ سفید نتوانسته به اهداف خود در قبال 
ایران برسد،گفت: با نزدیک شدن به ایام انتخابات ریاست 
جمهوری آمریکا در ماه نوامبر، فشارها و ماجراجویی های 

آمریکا علیه ایران خطرناک تر از گذشته شده است.
میان واشنگتن و تل آویو، تقسیم کار شده است

وی با اشاره به هماهنگی دولت های ترامپ و نتانیاهو 
در اتخاذ سیاست های خصمانه علیه ایران خاطرنشان 
در  ایران،  علیه  آمریکا  اخیر  خطرناک  اقدامات  کرد: 
هماهنگی کامل با اسرائیل بوده و به نظر می رسد میان 
واشنگتن و تل آویو، یک نوع تقسیم کار شده است. حتی 
علیه  اقدام صورت گرفته  که  دارد  احتمال وجود  این 
هواپیمای ماهان، کار اسرائیلی ها باشد اما چون اسرائیل 
از واکنش ایران واهمه دارد، آمریکایی ها این اقدام به 

گردن گرفته اند.
به گفته این دیپلمات پیشین، این احتمال وجود دارد که 
آمریکا با برعهده گرفتن این ماجرا، خواسته خطر کمتری 
به  زیرا شکنندگی اسرائیل نسبت  باشد  متوجه اسرائیل 

تهدیدات بسیار افزایش یافته است.

شطینت های آمریکا و اسرائیل تا انتخابات
 ادامه می یابد

فرجی راد با تاکید بر اینکه شطینت های ایالات متحده و 
اسرائیل تا انتخابات ریاست جمهوری آمریکا ادامه می یابد، 
ابراز داشت: هدف ترامپ از این اقدامات آن است که با فشار 
بیشتر به ایران، تهران را مجبور به مذاکره با واشنگتن کند تا 
از این طریق به دستاوردی در عرصه سیاست خارجی دست 

یافته و با دست پر در کارزارهای انتخاباتی حاضر شود.
وی افزود: هدف اسرائیل هم این است که ایران و آمریکا 
را به درگیری بکشاند تا در این درگیری، ایالات متحده به 
تاسیسات ایران از جمله سایت های هسته ای حمله کرده تا 
به زعم خود، توان اتمی ایران کاهش یافته و برنامه هسته ای 

ایران متوقف شده یا به عقب بیفتد.
سند انتخاباتی دموکرات ها موجب واهمه نتانیاهو  

شده است
این کارشناس مسائل آمریکا با اشاره به سند ۸۵ صفحه ای 
حزب دموکرات در انتخابات بیان کرد: موقعیت ترامپ در 
انتخابات آتی ریاست جمهوری آمریکا متزلزل شده است. 
انتخاباتی حزب دموکرات شاهد  از سوی دیگر، در سند 
از بازگشت به برجام، متوقف شدن سیاست  هستیم که 
تغییر رژیم و تلاش برای گفت وگو با ایران تاکید کرده اند که 
این مسئله موجب واهمه دولت راستگرای نتانیاهو شده تا 
از فرصت باقیمانده ترامپ علیه ایران استفاده کرده و راه را 

برای دموکرات ها ناهموار سازد.
به گفته فرجی راد، احتمال آنکه آمریکا و اسرائیل در مدت 
باقی مانده تا انتخابات ریاست جمهوری ماه نوامبر اقدامات 
خطرناک تری را انجام دهند، وجود دارد و همین مسئله 
ضروری می سازد ایران هوشیارانه تر نسبت به مسائل برخورد 

کند.
ایران به سران کشورها نامه بنویسد 

اقدام  قبال  در  ایران  اقداماتی که لازم است  درباره  وی 
اخیر آمریکا انجام دهد، یادآور شد: ایران در وهله نخست 
باید نسبت به این اقدام آمریکا به جهانیان اطلاع رسانی 
کرده و اقدامات تبلیغاتی لازم را انجام دهد. اقدام آمریکا، 
کار بسیار خطرناکی بود که اگر ادامه یابد، سنگ روی سنگ 
بند نمی شود. بهانه آنها هم مضحک و خنده دار بود که 
می خواستند عملیات شناسایی را انجام دهند چرا که این 
پرواز، از قبل اعلام شده و براساس برنامه بوده و از طریق 

رادارها و دوربین ها قابل ردیابی بوده است.
سفیر اسبق ایران در نروژ و مجارستان در گفت وگو با ایرنا 
اضافه کرد: ضروری است ایران به هماهنگ کننده سیاست 
کشورهای  عالی رتبه  مسئولان  و  اروپا  اتحادیه  خارجی 
اروپایی، روسیه، چین و دیگر کشورها نامه بنویسد و ضمن 
آن  تکرار  احتمال  به  نسبت  اقدام،  این  خطرات  تشریح 
هشدارهای لازم را بدهد و تاکید کند که این اقدام بی پاسخ 
نخواهد و تکرار آن، موجب تشدید بحران های منطقه ای 

می شود.
مزاحمت جنگنده های آمریکایی می توانست 

موجب وقوع حادثه ای دلخراش شود
به گفته فرجی راد، در این نامه باید از سران و مسئولان 
کشورها خواسته شود که نسبت به اقدام آمریکا و اسرائیل 

واکنش نشان داده شود و آنها این اقدام را محکوم کنند.
وی با بیان اینکه ایجاد مزاحمت جنگنده های آمریکایی 
می توانست موجب وقوع حادثه ای دلخراش مانند سقوط 
آنکه هواپیمای  با  اوکراینی شود، عنوان کرد:  هواپیمای 
اوکراینی بر اثر یک اشتباه انسانی و در بلبشوی وضعیت 
جنگی رخ داد، برخی از کشورها همچنان نسبت به آن 
اصرار کرده و ادعاهایی را مطرح می کنند در حالی که اقدام 
آمریکا بسیار خطرناک تر بوده و کاملا عامدانه و آگاهانه 

انجام شده است.
رژیم  به  تحلیلگر مسائل سیاست خارجی هشدار  این 
صهیونیستی از سوی ایران را ضروری دانست و گفت: ایران 
باید حتما به اسرائیل برای عدم تکرار چنین شطینت هایی 
و  کرده  اقدامی  هر  اسرائیل  که  نمی شود  دهد.  هشدار 
احساس کند هیچ پاسخی هم دریافت نمی کند. اگر این 
کار هم توسط آنها انجام نشده باشد، حتما با هماهنگی آنها 

بوده است.
جنگنده های  اقدام  اینکه  بر  مجدد  تاکید  با  فرجی راد 
اظهار  است،  بوده  بین الملل  حقوق  خلاف  آمریکایی 
هم  و  سوریه  در  آمریکایی  نیروهای  حضور  هم  داشت: 
است.  غیرقانونی  آنها  جنگنده های  هوایی  ماموریت 
که  نداده است  اجازه ای  آمریکا چنین  به  هیچ کس هم 
هواپیماهای مسافربری را به وسیله جنگنده های نظامی 

خود در آسمان بازرسی کند.
ایران به ایکائو شکایت کند

که  بوده  سوریه  خاک  در  آمریکا  اقدام  داد:  ادامه  وی 
حتی  است.  غیرقانونی  آن  در  حضورشان  آمریکایی ها 
هواپیمای ماهان در خاک یکی از متحدان آمریکا مانند 
کویت، امارات، قطر و امارات و... هم پرواز نمی کرده که آنها 
بگویند که این هواپیما قصد حمله به مواضع و پایگاه های 

آنها را داشته است.
این دیپلمات پیشین با تاکید بر اینکه ضروری است ایران 
شکایت خود را در این باره به نهادهای بین المللی از جمله 
سازمان بین المللی هوانوردی )ایکائو( ببرد و آن را پیگیری 
کند، تصریح کرد: اقدام خلاف حقوق بین الملل آمریکا به 
گونه ای بوده که احتمال یک فاجعه هوایی وجود داشته و 
اگر مهارت و واکنش سریع خلبان هواپیما نبود، ممکن بود 

اتفاق جبران ناپذیر رخ دهد. 

فرجی راد تحلیلگر مسائل سیاست خارجی:
 هیچ کس به آمریکا اجازه بازرسی روی آسمان را نداده است 



آخرین وضعیت مبتلایان کرونا استان قم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت گذشته 77 نفر با تشخیص احتمالی و مشکوک 
به کرونا در اورژانس مراکز درمانی قم پذیرش شده اند که از این بین ۴۲ مورد بستری جدید در بخش ها و 
تحت نظر اورژانس بیمارستان صورت گرفته است.  محمدرضا قدیر در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: در 
۲۴ ساعت گذشته و منتهی به چهارم مرداد ماه 77 نفر با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا در اورژانس 
مراکز درمانی قم پذیرش شده اند.وی با بیان اینکه از این بین ۴۲ مورد بستری جدید در بخش ها و تحت 
نظر اورژانس بیمارستان صورت گرفته است گفت: ۱7 نفر از کل بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری 
بودند نیز ترخیص شده اند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: در حال حاضر حدود ۲۸۵ نفر 

بستری مشکوک به کرونا در بیمارستان ها بوده که حال ۵۹ نفر آنها وخیم است.
 

سعیدی کیا جایگزین میرسلیم شد 
 دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: آقای میرسلیم بعد از اینکه با رای مردم تهران، نماینده مجلس 
شدند به صورت مکتوب و تلفنی به من گفتند که مصلحت نیست که من به عنوان نماینده مجلس در خانه 
ملت وقت نگذارم و با وجود اهمیت کمیسیون زیربنایی در مجمع، باید به رای مردم احترام بگذارم و شما 
استعفای بنده را بپذیرید.محسن رضایی  اظهارداشت :با آقای مهندس سعیدی کیا صحبت کردیم که 
به عنوان دبیر کمیسیون زیربنایی و تولیدی از ایشان استفاده شود و این امر موجب تقویت فعالیت های 
کمیسیون زیربنایی خواهد شد.در ادامه مهندس سعیدی کیا از حسن ظن و تدبیر دبیر مجمع تشخیص 
مصلحت نظام نسبت به ایشان و زحمات مهندس میرسلیم در کمیسیون زیربنایی و تولیدی قدردانی کرد و 

برای ایشان آرزوی موفقیت نمود.
 

طرح مجلس برای لغو کنکور کارشناسی ارشد
رییس کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس از لغو کنکور ارشد سال ۹۹ در صورت تصویب طرح 
دو فوریتی آن در مجلس خبر داد.علیرضا منادی سفیدان با اشاره به نشست فوق العاده روز شنبه شورای 
عالی سنجش و پذیرش دانشجو در دوره های تحصیلات تکمیلی که با حضور وزیر علوم و معاونان وزیر برگزار 
شد، اظهار داشت: تصمیم مهمی که در نشست امروز پیشنهاد کردیم مورد استقبال وزیر و اعضای شورا قرار 
گرفت، ورود مجلس به موضوع اصلاح قانون سنجش و پذیرش دانشجو در دوره های تحصیلات تکمیلی و 
مراکز آموزش عالی کشور است. منادی سفیدان تصریح کرد: حذف کامل کنکور در همه مقاطع در دستور 

کار کمیسیون آموزش قرار دارد و تاکنون نیز مقدماتی برای آن در کمیسیون اندیشیده شده است

روایت تازه کریمی قدوسی درباره نفوذ دشمن به نطنز
 یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی نسبت به ضرورت هشیاری 
در زمینه رخنه نفوذ دشمن در مراکز هسته ای هشدار داد. جواد کریمی قدوسی در مطلبی در صفحه توییتر 
خود با هشتگ »نطنز« نوشت: »حراست مراکز هسته ای موظف می باشند کلیه تجهیزات و ماشین آلات 
جدید را قبل از ورود به سایتهای هسته ای اسکن، آزمایش و بررسی کامل نموده تا از ایجاد رخنه نفوذ دشمن 

برای فرستادن عوامل نفوذی در چهره پیمانکار و مجری طرح مانع ایجاد نمایند.« 

مطالبات معوق ایثارگران پرداخت می شود
سعید اوحدی معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره به دستور رییس جمهوری 
برای پرداخت معوقات جامعه ایثارگری تا پایان کار دولت یازدهم گفت: پس از این دستور نشستی در این 
خصوص با رییس سازمان برنامه و بودجه برگزار شد که ایشان با وجود همه مشکلات دولت تأکید داشتند 

که هر قدمی که برای جامعه ایثارگری برداشته شود قطره کوچکی از عظمت فداکاری آنها نخواهد بود.

کنایه محمود صادقی به نمایندگان مجلس یازدهم 
 محمود صادقی، نماینده تهران در مجلس دهم، در حساب توییتری خود نوشت: »جمعی از نمایندگان 
طرحی را ارائه کرده اند که نظارت بر انتخابات شورا ها به جای هیأت مرکزی نظارت )مرکب از ۵ نماینده 
مجلس( برخلاف قانون اساسی به کمیسیونی مرکب از شورای نگهبان قوه قضاییه و مجلس واگذار شود.

یکی از شعار های نامزد های انتخابات مجلس یازدهم این بودکه مجلس بایدبه رأس امور برگردد!«

توزیع قیر رایگان تولید رانت می کند
 مهدی طغیانی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، تامین و توزیع قیر رایگان را شیوه 
درست رفع محرومیت ندانست و گفت: مغایرت میان حساب ها، عدم تسویه مالی، رانت های میلیاردی 

قیرسازان، تبانی مدیران با قیرسازان از جمله تبعات توزیع قیر رایگان در کشور است. 

یک استعفای دیگر در جبهه اصلاحات
 احمد حکیمی پور، دبیرکل حزب حاما که هم اکنون به ریاست دوره ای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
را برعهده دارد از ریاست این شورا استعفا داد.حکیمی پور در این باره گفت:  قاعدتاً باید ریاست شورای 

هماهنگی جبهه اصلاحات را هم اکنون دبیرکل حزب دیگری برعهده بگیرد.

مدیر منطقه پنج قم  تشریح کرد :
آخرین وضعیت تقاطع حضرت ولیعصر)عج( 

مدیر منطقه پنج قم گفت: تقاطع غیرهمسطح حضرت ولی عصر)عج( در 
این منطقه یکی از پروژه های مهم است که به زودی، طبقه سوم قابل تردد 

خواهد بود و در اختیار مردم قرار می گیرد.
علیرضا اقبالیان با اشاره به آخرین وضعیت تقاطع حضرت ولیعصر)عج(، 
اظهار داشت: تقاطع غیرهمسطح حضرت ولی عصر)عج( در این منطقه 
یکی از پروژه های مهم است که تا شهریورماه، طبقه سوم قابل تردد خواهد 

بود و در اختیار مردم قرار می گیرد.
مدیر منطقه پنج قم با بیان اینکه یکی از دغدغه های جدی مشکلات 
پارکینگ در مسجد مقدس جمکران به ویژه در ایام نیمه شعبان است، 
ابراز کرد: دراین باره چند پارکینگ داریم، اگرچه در اعیاد نیمه شعبان در 
خدمت رسانی به زائران با مشکلاتی مواجه هستیم و در رینگ دوم به عنوان 
تملک  اطرافش  در  و  می دهیم  مسیر  ادامه  خدیجه)س(  حضرت  بلوار 

می کنیم تا پارکینگ مناسب با سیستم خدماتی طراحی شود.
اقبالیان تصریح کرد: در بحث آسفالت معابر و شوارع نیز نهضت آسفالت 
شروع شده و در تلاشیم سطح معابر اصلی و فرعی را آسفالت کنیم، در این 
خصوص از شهروندان تقاضا داریم وقتی شرکت های همکار در بحث آب و 
برق و خدمات فراخوانی اعلام می کنند، آن را تعیین تکلیف نمایند تا بعد 
از آسفالت و با حفاری، هزینه سنگین در روکش آسفالت مجدد متحمل 
نشویم، آسفالت دارای هزینه بسیار سنگینی است که با میزان اخذ عوارض 

تناسبی ندارد.
وی با تأکید بر اینکه یکی از اقدامات دیگر در منطقه ۵ پیاده روسازی 
است، عنوان کرد: انتهای خیابان کلهری مبلمان و صنایع چوب است 
که از تمامی ایران صنعت چوب در این منطقه معامله انجام می دهند و در 

پیاده روسازی نیز اقداماتی در دست اجرا قرار گرفت.
برای  تومان  میلیارد  یک  تاکنون  شد:  یادآور  قم  پنج  منطقه  مدیر 
پیاده روسازی و مبلمان شهری در این منطقه هزینه شده است و در بلوار 
شهید دل آذر سال قبل نیز یک میلیارد و ۳00 میلیون تومان در بدنه بلوار 
هزینه شد تا آن را ارتقاء بخشیم که در ارزش افزوده تأثیر دارد که تقاضا داریم 

مردم و کسبه در نگهداری معابر و صیانت از بیت المال توجه داشته باشند.
اقبالیان با اشاره به اینکه در حدفاصل میدان پلیس و شهید محلاتی نیز 
پیاده روسازی در دست اجراست، ادامه داد: تسهیلات خوبی را در صنایع 
قرار دادیم و صنعت کفش، سنگ بری و صنایع چوب در اراضی ۱000 
هکتاری موردتوجه قرار گرفت، دراین باره انتظار می رود اعتبارات خوبی 
تخصیص یافته و در ارتقای تولید و شکوفایی اقتصادی و ماندگاری زائران که 

نقش مهمی در رشد و توسعه اقتصادی قم دارد موفق باشیم.

مسئول امور سرمایه گذاری در شهرداری قم :

زیرساخت های سرمایه گذاری در قم 
فراهم است

مسئول امور سرمایه گذاری در شهرداری قم گفت: بسترهای مهمی در 
عرصه سرمایه گذاری در قم فراهم شده که به نفع توسعه و آبادانی این شهر 

است.
 محمدرضا معرفت با اشاره به اهمیت مشارکت و جذب سرمایه گذاران در 
پروژه های سرمایه گذاری در قم، اظهار داشت: بسترهای مهمی در عرصه 

سرمایه گذاری در قم فراهم شده که به نفع توسعه و آبادانی این شهر است.
از  ابراز کرد: هزینه شهر  امور سرمایه گذاری در شهرداری قم  مسئول 
عوارض و درآمدهای مردمی است و بودجه ای از طرف دولت برای توسعه 
بخش  از  استفاده  ازاین رو  نمی شود،  تعریف  عمرانی  پروژه های  انجام  و 
مهم  راهکارهای  از  یکی  پروژه ها  اجرای  در  سرمایه گذاری  و  خصوصی 
اینکه در سنوات اخیر توجه به  بیان  با  آبادانی است. معرفت  در جهت 
سرمایه گذاری در دولت و شهرداری ها بسیار پررنگ شده و مسئولان به این 
نتیجه رسیده اند که برای اداره شهر و کشور و خدمت رسانی به مردم استفاده 
از ظرفیت بخش خصوصی ضروری است، افزود: تکیه به منابع دولتی یا 

منابع شهرداری ها به تنهایی جوابگوی توسعه نیست.
استفاده از ظرفیت بخش خصوصی در توسعه شهری 

وی خاطرنشان کرد: در شورای اسلامی شهر قم در جذب سرمایه گذار 
تأکید شده و زیرساخت های آن نیز از سمت وسوی مدیریت شهری در 
قم  در  می توانند  مشکلی  کمترین  با  سرمایه گذاران  و  است  فراهم  قم 

سرمایه گذاری کنند.
مسئول امور سرمایه گذاری در شهرداری قم با تأکید بر اینکه سرمایه گذاری 
در دو قسمت جزء وظایف شهرداری تعریف شده است، یادآور شد: بخش 
نخست شامل استفاده از ظرفیت سرمایه گذاری بخش خصوصی و بخش 
تا وابستگی  برای شهرداری است  پایدار  با هدف کسب درآمد های  دوم 
شهرداری به عوارض کمتر شود. معرفت عنوان کرد: در بخش نخست 
می توان خدمات و هم اجرای پروژه های عمرانی را توسط بخش خصوصی 
انجام داد و در بخش دیگر نیز کسب درآمد پایدار در جهت افزایش بودجه 
شهرداری دنبال می شود. وی گفت: استفاده از ظرفیت بخش خصوصی، 
کمک بزرگی به اقتصاد شهر می کند و افزایش درآمد شهر بستری در توسعه 

خدمات به شهروندان و زائران است.

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم :

باغ پرندگان قم تا ۲ ماه آینده به 
بهره برداری می رسد

رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم از به بهره برداری 
قرارداد  طبق  گفت:  و  داد  خبر  آینده  ماه  دو  تا  پرندگان  باغ  رسیدن 
سرمایه گذار باید ۹۹ گونه با تعداد سه هزار و ۸00 پرنده برای باغ پرندگان 

تأمین کند.
 مجید اخوان با اشاره به اهمیت پیگیری و انجام به موقع پروژه ها در کسب 
رضایت شهروندان، اظهار داشت: انتظار برای پایان پروژه ها باوجود تمام 
از اراده شهرداری و شورای اسلامی شهر  مشکلات پیش آمده و خارج 
قم مطلوب نیست. رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر 
قم در جریان قرار گرفتن مردم در سیر تکاملی پروژه ها را یکی از مهم ترین 
وظایف شهرداری و شورای اسلامی شهر قم دانست و افزود: باید مردم در 
جریان کامل اجرای همه پروژه ها قرارگرفته و این اطلاع رسانی را باید جز 
حقوق شهروندان دانسته و به آن احترام بگذاریم. اخوان از تصویب لایحه 
اخذ مجوز تکمیل، مشارکت و تجهیز باغ پرندگان در آخرین جلسه رسمی 
و علنی شورا خبر داد و تصریح کرد: باوجود همه مشکلات اقتصادی و 
عدم ثبات ارز، باغ پرندگان به مرحله پایانی خود رسیده است. وی مدت 
قرارداد را چهار سال اعلام و بیان کرد: طبق قرارداد سرمایه گذار باید ۹۹ 
گونه با تعداد سه هزار و ۸00 پرنده برای باغ پرندگان تأمین کرده و هرسال 
۱0 گونه جدید نیز به تعداد ۳۵0 پرنده به این مجموعه اضافه کند. رئیس 
کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر قم امکانات فیزیکی، هزینه 
صدور مجوزها، اجرای فضای سبز و نگهداری آن را آورده شهرداری عنوان 
و تأکید کرد: ۵0 درصد از بهای بلیت و هزار بلیت رایگان ماهانه نیز سهم 
شهرداری از این مشارکت تجاری خواهد بود. اخوان بهای بلیت باغ پرندگان 
را در سال جاری ۱0هزار تومان به ازای هر نفر اعلام و مطرح کرد: هرسال 
بلیت ورودی به باغ پرندگان در شورای اسلامی شهر قم و با توجه به برآورد 

هزینه ها مشخص و به تصویب خواهد رسید.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

پیامبر اکرم )ص(:
صاحب امتیاز و مدیرمسئول: حیدر ضیغمی

قائم مقام مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
مدیرتحریریه:  روح اله کرمانی جمکرانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه 21ممیزیک پلاک 47

اذان صبح: 4/31 طلوع آفتاب: 06/09 اذان ظهر:13/12 اذان مغرب: 20/36

اپ
وچ

فی 
گرا

یتو
ل

سبز
خه 

شا

هر کس به مؤمنی نگاهی کند ، به قصد این که 
با آن نحوه نگاه، او را بترساند ، خداوند عز و جل 
آن شخص را در آن روزی که سایه ای جز سایه او 

نیست ، می ترساند .
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طرح:مهدی عزیزی

پشت پرده کلاهبرداری رمال اینستاگرامی! 

استاندار قم گفت: حضور و مشارکت مردم در طرح همدلی و مواسات مومنانه در 
بحران کرونا قابل تقدیر است.

بهرام سرمست ظهر شنبه در جلسه شورای استانی نهادهای انقلابی، حمایتی، 
عمومی و سازمان های مردم نهاد با دولت که در سالن کرامت استانداری برگزار شد، 
ضمن تقدیر از تلاش های صورت گرفته در طرح همدلی و مواسات مومنانه در ایام 
شیوع ویروس کرونا بیان کرد: با اقدامات موثر خیرین، نهادها و دستگاه های دولتی 
جایگاه استان قم را که همیشه پیشگام و الگوی سایر استان ها بوده است به نمایش 

گذاشتیم.

استاندار قم با بیان اینکه بسیاری از خیرین به صورت گمنام در حال فعالیت 
هستند عنوان کرد: با این وجود مسئولان موظف به مستندسازی و تشویق سایرین 

به این اقدامات هستند.
به  با اشاره به بخشنامه اخیر معاون اول رئیس جمهوری  سرمست در ادامه 
استان های سراسر کشور گفت: روح این بخشنامه هماهنگی بیشتر بین نهادهای 

حمایتی با سازمان های مردم نهاد است.
وی جلسات برگزار شده در راستای افزایش مشارکت مردم در طرح های حمایتی 
را مورد توجه قرار داد و بیان کرد: ساماندهی طرح های حمایتی و یکپارچه سازی 

آنها برای تحت پوشش قرار دادن افراد جامانده از اهمیت ویژه برخوردار است.
برگزاری مراسم های مذهبی مورد تاکید مسئولان کشور است 

سرمست  همچنین ظهر شنبه در حاشیه جلسه ویدیو کنفرانس با رئیس جمهور 
و در گفتگو با خبرنگاران با بیان اینکه آیین سوگواری حضرت سیدالشهدا )ع( یک 
نیاز روحی غیرقابل انکار بوده و برگزاری این آیین یک ضرورت قطعی است، گفت: 
برگزاری مراسم های مذهبی مورد تاکید مسئولان کشور است و باید بر رعایت بیش 

از پیش موارد بهداشتی در این مراسم  دقت نظر صورت گیرد.
خبر  رو  پیش  ایام  در  مذهبی  مراسم های  برگزاری  دستورالعمل  ابلاغ  از  وی 
داد و افزود: جهت مراقبت کامل از ابتلای عزاداران حسینی به ویروس کرونا، 
دستورالعمل نحوه برگزاری مراسم و شرایط مکانی و زمانی اطلاع رسانی خواهد 

شد.
وی هم چنین با اشاره به تصمیم گیری در مورد نحوه برگزاری کنکور سراسری 
سال ۹۹ در این جلسه، عنوان کرد: کنکور امسال طی ۴ روز برگزار خواهد شد و 
بایستی با اتخاذ تصمیمات مناسب در محل برگزاری کنکور از شیوع ویروس کرونا 

در این اماکن پیشگیری شود.

استاندار قم ؛ 

استان قم پیشگام در حمایت از اقشار آسیب پذیر بود  

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:
دستگیری ۱۵ سارق و کشف ۳۰ میلیارد ریال اموال مسروقه 
فرمانده انتظامی استان قم از اجرای طرح فتح در قم خبر داد و گفت: در این رابطه ۱۵ نفر سارق 

دستگیر و ۳0 میلیارد ریال اموال مسروقه کشف شد. 
سردار سید محمود میرفیضی روز شنبه در گفت وگویی اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت 

منزل و لوازم و تجهیزات خودرو، موضوع در دستور کار پلیس قم قرار گرفت.
وی گفت: با محوریت پلیس آگاهی استان قم و هم افزایی و هم پوشانی سایر رده های تخصصی و 
فرماندهی انتظامی شهرستان قم، طرح فتح در قم اجرا گردید و طی 7۲ ساعت، ۱۵ نفر سارق 

شناسایی و با هماهنگی مقام قضایی استان دستگیر شدند.
فرمانده انتظامی استان قم بابیان اینکه در بازرسی از مخفیگاه این افراد بیش از ۳0 میلیارد ریال اموال 
مسروقه کشف شده است، اضافه کرد: درنهایت متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضایی استان شدند.
میرفیضی در ادامه از مالباختگان خواست، اموال مسروقه خود را از طریق مراجعه حضوری به پلیس 
آگاهی استان و یا سایت police.ir سامانه نمایشگاه مجازی اموال مسروقه)سامانه نما(، شناسایی 
کنند. وی در خصوص سامانه نمایشگاه مجازی اموال مسروقه)سامانه نما(، اظهار داشت: با توجه 
به وجود برخی اموال مکشوفه مجهول المالک در گنجینه های پلیس و موثر واقع نشدن تلاش ها 
برای دسترسی به افراد مالباخته و صاحبان این کالاها، در اقدام صورت گرفته با درج مشخصات و 
تصویربرداری و بارگذاری آن در این سامانه، افراد مالباخته می توانند با ورود در سایت police.ir و ورود در 
سامانه نما، تصویر و مشخصات این کالاها را مشاهده و در صورت پیدایش اموال خود به مرجع توقیف 

کننده مراجعه و برای سیر مراحل تحویل گرفتن اموال خود اقدام کنند.
فرمانده انتظامی استان قم بابیان اینکه هدف این سامانه کشف اموال مسروقه در همه استان هاست، 
بیان داشت: مالباختگان می توانند پس از شناسایی اموال سرقت شده کد رهگیری دریافت کرده و به 

پلیس آگاهی استان خود مراجعه کنند.
میرفیضی، ضمن دعوت از شهروندان برای دقت بیشتر در نگهداری اموال و رعایت نکات ایمنی، 
تصریح کرد: شهروندان با یادداشت برداری از مشخصات، سریال و تصویربرداری از اموال سرمایه ای 
خود، در محل مناسب نگهداری تا در صورت مواجه شدن با سرقت و یا مفقودی، امکان ارائه به پلیس و 

یا مطابقت با اطلاعات سامانه نما، همکاران را برای کشف این اموال یاری کنند.
 

رئیس پلیس فتا استان قم تاکید کرد: 
فرصت طلبان را در تعرض به حریم خصوصی تان ناکام کنید

رئیس پلیس فتا استان قم تاکید کرد: از بارگذاری اطلاعات شخصی در پروفایل حساب های کاربری 
در سایت ها و شبکه های اجتماعی جدا خودداری کنید. 

سرهنگ علی موالی در خصوص نقض حریم خصوصی کاربران اظهارداشت: دسترسی مجرمان 
بدون اجازه و رضایت او تخلف به حساب می آید، هتک حیثیت یا هرگونه اقدام از طریق انتشار تصاویر 
خصوصی دارای عنوان مجرمانه بوده و برابر ماده ۱7 قانون جرایم رایانه ای هرکس به وسیله سیستم های 
رایانه ای یا مخابراتی صوت یا تصویریا فیلم خصوصی یا خانوادگی یا اسرار دیگری را بدون رضایت او 
منتشر کند یا در دسترس دیگران قرار دهد، به نحوی که منجر به ضرر یا عرفاً موجب هتک حیثیت او 

شود، به حبس و یا جزای نقدی و یا هر دو مجازات محکوم خواهد شد.
سرهنگ موالی در خصوص شبکه های اجتماعی و فضای مجازی که محل امنی برای نگهداری 
تصاویر خصوصی و خانوادگی افراد نیست،یادآور شد: از بارگذاری اطلاعات شخصی در پروفایل 

حساب های کاربری در سایت ها و شبکه های اجتماعی جدا خودداری کنند.
وی با بیان اینکه به افراد با هویت های نامعلوم اعتماد نکنید، ادامه داد: به درخواست کاربرانی 
که نمی شناسید، پاسخ ندهید و تحت هیچ  عنوان اطلاعات شخصی و مالی خود را برای کاربران 
ناشناس ارسال نکنید. رئیس پلیس فتا استان قم در ادامه خاطرنشان کرد : انتخاب گذرواژه ها، به روز 
بودن و معتبر بودن آنتی ویروس ها و سیستم عامل رایانه، رمز گذاری کردن اطلاعات ذخیره شده در 
سیستم ها از عوامل موثر در ناکام گذاشتن فرصت طلبان است. وی هشدار داد: احتمال به سرقت رفتن 
تجهیزات قابل حمل نظیر تلفن های همراه، بیشتر از سایر ابزارهای رایانه ای است، از این رو اطلاعات 
و محتواهای ذخیره شده در آن، در معرض خطر و آسیب های جدی ناشی از دسترسی سارق به آن  
قرار دارد، بنابراین به هیچ عنوان کلیپ و تصاویر شخصی خود را در این تجهیزات ذخیره نکنید و حتماً 
برای گوشی هوشمند خود رمز عبور قوی انتخاب کنید. رئیس پلیس فتا استان قم توصیه کرد: برای 
شبکه های اجتماعی نصب شده در گوشی تلفن همراه خود رمز عبور بگذارید و به یاد داشته باشید 

تنظیمات امنیتی و رمز دو مرحله ای شبکه های اجتماعی یک ضرورت است.

قم  استان  انتظامی  فرماندهی  پلیس راه  رئیس 
گفت: ۶۵ درصد تصادفات در محورهای فرعی قم 
اتفاق می افتد و خانواده ها باید توجه داشته باشند 
کوچک ترین غفلت ممکن است حوادث ناگواری 

را رقم بزند.
با  خبرنگاران  جمع  در  پناهی  مختار  سرهنگ 
اشاره به وضعیت راه های قم در سال جاری اظهار 
داشت: محورهای استان قم کریدور چند استان 

و پرتردد ترین محورهای کشور است که با توجه به 
شرایط حاکم و وجود کرونا در سه ماه گذشته نسبت 
به مدت مشابه در سال قبل کاهش چشمگیری در 

ترددها اتفاق افتاده است. 
قم  استان  انتظامی  فرماندهی  پلیس راه  رئیس 
افزود: تردد در راه های مواصلاتی قم در فروردین 
نیز ۱۲ درصد  اردیبهشت  امسال ۵7 درصد و در 
کاهش داشته است، البته در خردادماه با افزایش 

۴ درصدی مواجه شدیم. وی با بیان اینکه با توجه 
به هشدارهای اخیر در افزایش شیوع کرونا، تردد در 
راه های مواصلاتی قم در تیرماه، ۱7 درصد کاهش 
داشته است، ابراز کرد: محور قم یکی از شاهراه های 
اصلی است و پلیس در ایام پیک، حداکثر حضور را 
در سطح جاده ها دارد، هرچند برخی از جاده های 
قم، ظرفیت لازم برای کشش ترافیک و تردد بالا را 

به ویژه در برخی از ایام و یا جمعه ها ندارد.

رئیس پلیس راه استان قم اعلام کرد:

وقوع ۶۵ درصد تصادفات در محورهای فرعی قم 

مدیرکل آموزش های فنی و حرفه ای استان قم با اشاره به اثربخشی آموزش با نیاز بازار 
کار، گفت: ۸0 درصد آموزش های ارائه شده منجر به ایجاد شغل شده است. 

محمود تقی پور در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم با اشاره به اینکه سال 
گذشته بیش از ۲۶ هزار نفر در مراکز این اداره کل تحت آموزش قرار دارند، گفت: ۱۲ هزار 
و پانصد نفر در مراکز آموزش دولتی، ۱۴ هزار نفر در آموزشگاه های آزاد تحت پوشش و بیش 
از 7۵0 نفر توسط تیم های روستایی در روستاهای استان، سال گذشته تحت آموزش قرار 
گرفتند. وی افزود: امسال یک میلیون و چهارصد هزار نفر ساعت آموزش، پیش بینی شده 

است که به علت شیوع کرونا، با ۱۵ درصد کاهش انجام خواهد شد.
مدیرکل آموزش های فنی و حرفه ای قم تاکید کرد: آموزش های ارائه شده این اداره 
کل متناسب با نیاز بازار کار است و به همین علت هشتاد درصد آموزش ها منجر به ایجاد 
شغل شده است. تقی پور افزود: در تمام هفت مرکز دولتی این اداره کل مشاغل مرتبط 

با صنایع بزرگ و در تمام ۲07 آموزشگاه آزاد تحت پوشش مشاغل خرد و خانگی آموزش 
داده می شود. مدیرکل آموزش های فنی و حرفه ای درعین حال تصریح کرد: سرانه آموزش 
هر نفر در قم ۲.۵ ساعت کمتر از میانگین کشوری )۱۴ ساعت( است و به ۱۱.۵ ساعت 
رسیده است. وی خاطرنشان کرد: برای حل این مشکل، حداقل سه مرکز دولتی دیگر باید 
در قم احداث شود و مراکز خصوصی هم باید اضافه شود. تقی پور اهمیت آموزش های 
فنی و حرفه ای را یادآور شد و تصریح کرد: ۴۵ تا ۵0 درصد فارغ التحصیلان دانشگاهی 

هم به این آموزش ها روی می آورند تا بتوانند شغل و حرفه ای را برای خود دست وپا کنند.
وی با انتقاد از کمبود بودجه مراکز آموزش فنی و حرفه ای افزود: بودجه مراکز فنی و 

حرفه ای از آموزش های مهارتی کمتر از ۲ درصد است.
به گفته وی، برای بهبود وضعیت اشتغال و رونق تولید در کشور باید بودجه مراکز آموزش 

فنی و حرفه ای افزایش یابد.

مدیرکل آموزش های فنی و حرفه ای استان قم :
سه مرکزفنی وحرفه ای دیگر باید در قم احداث شود 

 مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: قم در 
مرز هشدار پیرامون شیوع مجدد کرونا قرار دارد و 
اگر تعداد بیماران و فوتی ها افزایش یابد مجبور به 

اعمال مجدد محدودیت ها هستیم. 
به  اشاره  با   ، گفت وگویی  در  اروجی  محسن 
آخرین وضعیت استان قم در زمینه ویروس کرونا 
پیرامون  مرز هشدار  استان قم در  اظهار داشت: 
شیوع مجدد کرونا قرار دارد و با توجه به افزایش 
عرصه  در  اساسی  اقدامات  باید  بیماری  به  ابتلا 
فرهنگ سازی  و  آگاهی بخشی  اطلاع رسانی، 
قم  استان  بحران  مدیریت  مدیرکل  بیفتد.  اتفاق 
افزود: رسانه نقش کلیدی در فرهنگ سازی داشته 
و تقاضا داریم خبرنگاران و اصحاب رسانه، مسائل 
مهمی چون رعایت پروتکل های بهداشتی به ویژه 
و  اجتماعی  فاصله گذاری  رعایت  ماسک،  زدن 
هنرمندانه  روش های  با  را  دست ها  شستشوی 

اطلاع رسانی کنند.
باید فرهنگ استفاده از ماسک نهادینه شود

همچنان  ماسک  از  استفاده  اینکه  بیان  با  وی 
بهترین شیوه در پیشگیری از شیوع کروناست و باید 
فرهنگ استفاده از ماسک نهادینه شود، تصریح 
کرد: در این  باره نیاز به مشارکت و همراهی مردم 
و دستگاه های اجرایی داریم تا به وضعیت سفید 

بازگردیم.
شرایط  اعمال  کرد:  خاطرنشان  اروجی 
سخت گیرانه در پیشگیری از وضعیت قرمز کرونا 
با  وگرنه  است  مهم  رویکردهای  از  یکی  قم  در 
افزایش تعداد بیماران، برخی از محدودیت ها دوباره 
عملیاتی می شود.وی با تأکید بر اینکه ستاد ملی 
مقابله با کرونا در مورد چگونگی برگزاری مراسم ها، 
پروتکل های  رعایت  و  همایش ها  تجمعات، 
بر  که  است  کرده  صادر  ابلاغیه هایی  بهداشتی 
اساس آن برگزاری سمینارهای دولتی و غیردولتی 
در مناطق سفید نیز ممنوع است، گفت: اصناف 
و  پروتکل ها داشته اند  همکاری خوبی در رعایت 
تالارها  بر عملکرد  در چهار هفته اخیر نظارت ها 
افزایش یافته و رعایت پروتکل ها از ١5 به 7٠ درصد 
قم  استان  بحران  مدیریت  است.مدیرکل  رسیده 
عنوان کرد: طبق برخی مستندات و تصاویر، مردم 
نیز گرایش کمتری برای حضور در مراسم های برگزار 
شده در تالارها دارند و بسیاری از مهمانان به دلیل 
نگرانی از ابتلا به کرونا حاضر نیستند در تالار تردد 

داشته باشند.
مردم با رعایت پروتکل ها اجازه ندهند 

وضعیت قرمز قم شود 
استان  در  قرمز  شرایط  به  "اگر  اینکه  بیان  وی 

و  از اصناف  به تعطیلی بسیاری  بازگردیم مجبور 
مراکز هستیم"، ابراز کرد: امیدواریم مردم با پایبندی 
به رعایت پروتکل ها اجازه ندهند وضعیت قرمز در 
برگزاری  وضعیت  آخرین  اروجی  شود.  حاکم  قم 
مراسمات عزاداری سیدالشهدا)ع( را موردتوجه قرار 
داد و افزود: برگزاری مراسم ها در محرم و صفر نیز 
متناسب با شرایط استان و طبق مصوبات ستاد ملی 

مقابله با کرونا برگزار می شود.
وی اظهار داشت: یکی از ابلاغیه های ستاد نیز 
موضوع شرایط تمدید قراردادهای استیجاری است 
که به زودی اطلاع رسانی می شود تا مستأجران با 
مشکلات کمتری برای جابه جایی در سال جاری 
روبه رو باشند. مدیرکل مدیریت بحران استان قم 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر حضور گردشگران 
خارجی به صورت گروهی و تفریحی به ایران ممنوع 

است و در قم نیز این ابلاغیه اجرا می شود.
اروجی گفت: تنها مرجع پاسخگویی و ارائه آمار 
شیوع  شرایط  و  متوفیان  بستری،  تعداد  درباره 
طبق  و  است  پزشکی  علوم  دانشگاه  بیماری، 
ابلاغیه ستاد ملی کرونا و لزوم رعایت مصوبات آن 
در سطح استان ها، هرگونه اظهارات غیرکارشناسانه 
و غیرمسئولانه مسئولان درباره کرونا، پیگرد قانونی 

و قضائی دارد.

مدیرکل مدیریت بحران استان قم اعلام کرد:

قم دروضعیت هشدار موج دوم کرونا


